
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7917
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 4ο Γενικό Λύκειο Ηρακλείου Κρήτης, το 5ο Δη-
µοτικό Σχολείο Νέας Σµύρνης και το 8ο Δηµοτικό Σχολείο
Καρδίτσας, σελ. 7939, 7940, 7947, 7960

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 2841 έως 2890,

σελ. 7917 - 7920
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

7920 - 7932
3. Ανακοίνωση του δελτίου αναφορών και ερωτήσεων της

Τρίτης 4 Μαρτίου 2014, σελ. 7933
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i) σχετικά µε τους µειωµένους πόρους για την Περιφέρεια

Στερεάς Ελλάδας που προβλέπονται στο Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2007- 2014, σελ. 7934

ii) σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τη µείωση των τιµών των
τροφίµων και των ειδών πρώτης ανάγκης, σελ. 7937

β) Προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα
που βιώνουν οι πάσχοντες από σκλήρυνση κατά πλάκας, σελ.
7936

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις υπερα-
ξίες των ακινήτων, σελ. 7939

δ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων:
i) σχετικά µε την επίσπευση των διαδικασιών και των µηχα-

νισµών για την αδειοδότηση των υδατοδροµίων, σελ. 7941
ii) σχετικά µε την ανάγκη κάλυψης του νοµικού κενού, ανα-

φορικά µε τη χρήση δεκτών τύπου scanner ακρόασης ραδιο-
κυµάτων, σελ. 7943

5. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης τριάντα βουλευτών
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς προς τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την
άρση της πολιτικής επιστράτευσης των ναυτεργατών και των
εργαζοµένων στα µέσα σταθερής τροχιάς (Μετρό, Τραµ,
ΗΣΑΠ), σελ. 7945 - 7960

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
α) Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας

Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει τις Εκθέσεις της στα σχέδια
νόµων:

i) του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του
Πολίτη «Αναδιοργάνωση της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος και της Γενικής Γραµµατείας Πολιτι-
κής Προστασίας, αναβάθµιση Υπηρεσιών του Υπουργείου
Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη και ρύθµιση λοι-
πών θεµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης
και Προστασίας του Πολίτη», σελ. 7960

ii) του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης «Διοικητικές απλουστεύσεις - Κα-
ταργήσεις, συγχωνεύσεις νοµικών προσώπων και υπηρεσιών
του Δηµόσιου Τοµέα - Τροποποίηση διατάξεων π.δ. 318/1992
(Α’ 161) και λοιπές ρυθµίσεις», σελ. 7960

β) Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης  και Δικαιοσύνης καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέ-

διο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών «Κώδικας Μετανά-
στευσης και Κοινωνικής  Ένταξης», σελ. 7960

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7947 - 7960
ΚΟΛΛΙΑ – ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , 

σελ. 7917 - 7947

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , σελ. 7943, 7944
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 7936, 7937
ΓΚΕΡΕΚΟΥ Α. , σελ. 7941, 7942
ΜΑΚΡΗ ΘΕΟΔΩΡΟΥ Ε. , σελ. 7934, 7935
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Γ. , σελ. 7940, 7941
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 7939, 7940, 7941
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 7941, 7942, 7943, 7944
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ Κ. , σελ. 7937, 7938
ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ Α. , σελ. 7934, 7935, 7938, 7939
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 7936

Β. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 7952
ΙΑΤΡΙΔΗ Τ. , σελ. 7953
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 7948, 7958
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 7952, 7953
ΚΟΥΡΑΚΟΣ Ι. , σελ. 7956
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7950, 7952, 7960
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 7949, 7959
ΜΠΟΛΑΡΗ Μ. , σελ. 7947, 7958
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 7954
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 7949, 7950, 7959
ΣΤΑΘΑΣ Ι. , σελ. 7949
ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 7945, 7946, 7956
ΤΣΟΥΚΑΛΑΣ Δ. , σελ. 7947, 7950, 7957
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 7955
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ Δ. , σελ. 7946, 7947, 7957

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Αθήνα, σήµερα στις 28 Φεβρουαρίου 2014, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΑΣ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑ-
ΡΟΥΧΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 27-2-2014
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν τα Πρακτικά της
ΟΒ’ της Πέµπτης 23 Ιανουαρίου 2014, της ΟΓ’ της Παρασκευής
24 Ιανουαρίου 2014, της ΟΔ’ της Δευτέρας 27 Ιανουαρίου 2014
και της ΟΕ’ της Τρίτης 28 Ιανουαρίου 2014 συνεδριάσεών του,
καθώς επίσης και τα Πρακτικά της �Ζ’, της Πέµπτης 27 Φεβρουα-
ρίου 2014 συνεδριάσεώς του, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο
σύνολο του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας του Αγίου Μαρίνου
για την αποφυγή της διπλής φορολογίας αναφορικά µε τους φό-
ρους επί του εισοδήµατος και επί του κεφαλαίου µετά του προ-
σαρτηµένου σε αυτήν Πρωτοκόλλου»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Απόστολο Αλεξό-
πουλο, Βουλευτή Β’ Αθηνών, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Εσωτερικών
2841) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  ο Μητροπολίτης Κισσάµου και Σε-
λίνου αιτείται τη συνέχιση της κρατικής επιχορήγησης των
δοµών «Βοήθεια στο Σπίτι» Κισσάµου και Καντάνου της Ιεράς
Μητρόπολης Κισσάµου και Σελίνου.

Οικονοµικών, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη 
2842) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Πυροτεχνουρ-
γών επισηµαίνει το ζήτηµα της φορολόγησης των επιδοµάτων
πυροτεχνουργών και συνοδών αστυνοµικών σκύλων ανίχνευσης
εκρηκτικών, που προωθείται από την Κυβέρνηση και υποστηρίζει
την αποκατάσταση των επιδοµάτων τους µε σχετική νοµοθετική
ρύθµιση.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2843) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Ελληνικού Βιβλίου τίθεται
υπέρ της ενιαίας τιµής στην πώληση βιβλίων και αιτείται την κα-

ταψήφιση του νόµου που προωθείται και ο οποίος θα απελευθε-
ρώνει την ενιαία τιµή του.

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης

2844) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙ-
ΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Ιδιοκτητών Κέντρων Ξένων Γλωσσών αντιτίθεται στη σχετική ρύθ-
µιση που προωθείται για το ζήτηµα της επάρκειας διδασκαλίας
ξένης γλώσσας σε φροντιστήρια και αιτείται τη θεσµοθέτηση
συγκεκριµένων κριτηρίων για την αναγνώριση των πιστοποιητι-
κών γλωσσοµάθειας.

Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας, Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας

2845) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Γενική Συνοµοσπονδία Επαγγελ-
µατιών Βιοτεχνών Εµπόρων Ελλάδας παραθέτει σειρά
προτάσεων άλλων συλλόγων και ενώσεων για την οικονοµική
ελάφρυνση των πληγέντων µικροµεσαίων επιχειρηµατιών από
τους σεισµούς στην Κεφαλλονιά.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2846) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝ-

ΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ και Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ κα-
τέθεσαν αναφορά µε την οποία οι µαθητές του Ένατου
Δηµοτικού Σχολείου Έδεσσας αιτούνται την άµεση µεταφορά
του σχολείου τους στο φυσικό τους χώρο, τις εγκαταστάσεις του
πρώην τµήµατος του Πανεπιστηµίου Μακεδονίας στην πόλη
τους.

Υγείας
2847) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝ-

ΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ και Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ κα-
τέθεσαν αναφορά µε την οποία  το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο
Νάουσας διαµαρτύρεται για τις συνθήκες που επικρατούν στις
υπηρεσίες υγείας της περιοχής, επισηµαίνοντας µέτρα που µπο-
ρούν να τις βελτιώσουν.

Υγείας
2848) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην απάν-
τηση της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Υγειονοµικών Υπαλλήλων
ΕΟΠΥΥ σχετικά µε τις δηλώσεις του Υπουργού Υγείας για τις
απολύσεις των ιατρών του ΕΟΠΥΥ και την αναµόρφωση της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’
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Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2849) Ο Βουλευτής Ηµαθίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥ-

ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος
Εργαζοµένων Πρώην Οργανισµού Εργατικής Εστίας στον ΟΑΕΔ
καταθέτει ερωτήµατα σχετικά µε τη µείωση των προσφερόµενων
κοινωνικών παροχών στα µέλη του, καθώς και µε τα ζητήµατα δια-
θεσιµότητας. 

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
2850) Ο Βουλευτής Ηµαθίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥ-

ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµάδα Παραγωγών Ηλε-
κτρικής Ενέργειας από Φωτοβολταϊκά Αιτωλοακαρνανίας αιτείται
τήρηση των συµφωνηθέντων µε το κράτος, αποκατάσταση της
ροής πληρωµών και φορολογικές διευκολύνσεις.

Οικονοµικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων 

2851) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις παρά-
νοµες εισπράξεις ΦΠΑ  στις οποίες έχουν συµµετάσχει πολλοί
αγροτικοί συνεταιρισµοί.

Πολιτισµού και Αθλητισµού
2852) Ο Βουλευτής Ηµαθίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥ-

ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Υπαλ-
λήλων Φυλάξεως Αρχαιοτήτων διαµαρτύρεται για τη µη ενίσχυση
των αρχαιολογικών χώρων και µουσείων µε µόνιµο φυλακτικό προ-
σωπικό στο πλαίσιο της διαθεσιµότητας.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2853) Η Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία  η Εθνική Συνοµοσπονδία Τυφλών  αιτείται
τον εξορθολογισµό της προκηρυχθείσας δαπάνης για την παροχή
υπολογιστικού εξοπλισµού σε τυφλούς µαθητές και τη συµµετοχή
της στην αναµόρφωση του νόµου για την Ειδική Αγωγή.

Οικονοµικών 
2854) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Τηλαβερίδης Ιορδάνης περιγρά-
φει τα δηµιουργηθέντα προβλήµατα εξαιτίας της αλλαγής του
τρόπου ενοικίασης των αγροτεµαχίων από το έτος 2014.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2855) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Φλώρας αιτείται την
επίλυση θέµατος φοιτητή που αναφέρεται σε επέκταση της δυνα-
τότητας συµµετοχής στη διαδικασία του 10% για τους αποφοίτους
του 2012.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2856) Οι Βουλευτές, Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ,

Νοµού Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ και Α’ Αθηνών κ. ΛΙΑΝΑ ΚΑ-
ΝΕΛΛΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Διευθυντής και ο Σύλ-
λογος Διδασκόντων του 7ου εσπερινού ΕΠΑΛ Πειραιά
διαµαρτύρονται για την εξαίρεση της τελευταίας τάξης και των
αποφοίτων Εσπερινών ΕΠΑΛ από την πρόσβαση σε στρατιωτικές
και αστυνοµικές σχολές, θέτοντας ζητήµατα ισοτιµίας µε τα ηµε-
ρήσια.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2857) Οι Βουλευτές, Βοιωτίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ, Ευβοίας κ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ και Φθιώτιδας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑ-
ΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του Επιµελη-
τηρίου Βοιωτίας διαµαρτύρεται για την εξαίρεση της Περιφέρειας
Στερεάς Ελλάδος από το πρόγραµµα  επιχορήγησης επιχειρή-
σεων µε την πρόσληψη άνεργων νέων και αιτείται την ένταξή της
κατά την περίοδο 2014-2020.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
2858) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε επιστολή

διαµαρτυρίας στον Aντιπεριφερειάρχη Αχαϊας από τον Πολιτιστικό
Σύλλογο της Κάτω Αλισσού το ζήτηµα για το ρυπαντικό φορτίο
που καταλήγει στον ποταµό Πείρο από το ελαιοτριβείο της περιο-
χής.

Επικρατείας, Εξωτερικών, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του
Πολίτη 

2859) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις ελλη-
νικές κυβερνήσεις που δεν παίρνουν θέση σε πολλά σκάνδαλα
όπου εµπλέκονται γερµανικές εταιρείες. 

Επικρατείας, Οικονοµικών, Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό
και ΚυβερνητικόςΕκπρόσωπος.

2860) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά το στρατηγείο
του Υφυπουργού Παντελή Καψή και τα υπέρογκα ποσά που δα-
πανήθηκαν για τη σύσταση του πολιτικού του γραφείου.

Επικρατείας, Εξωτερικών,  Παιδείας και Θρησκευµάτων, Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων 

2861) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία τα Σωµατεία «Χριστιανική Αγωγή»,
«Ο Μέγας Βασίλειος» και «O Σωτήρ» επισηµαίνουν ότι ο άνθρωπος
ζώντας, την ποικίλη διαφθορά  κατάντησε ανώνυµος, κυνικός, στε-
ρήθηκε την προσωπικότητά του και µεταβλήθηκε σε αντικείµενο.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2862) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ)

ΜΑΡΙΑΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά ψή-
φισµα εκπαιδευτικών των Χανίων κατά της αξιολόγησης.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2863) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ)

ΜΑΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύνδε-
σµος Καθηγητών Ιδιοκτητών Κέντρων Ξένων Γλωσσών διατυπώνει
αιτήµατα σχετικά µε διοικητικά θέµατα, την απόκτηση επάρκειας
ξένων γλωσσών και άδειας διδασκαλίας.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2864) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ)

ΜΑΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Λειτουργών
Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης Ηρακλείου επισηµαίνει
προβλήµατα του κλάδου, µεταξύ των οποίων η διαθεσιµότητα των
εκπαιδευτικών, η µέριµνα για την αναπλήρωση µη επαρκώς διδαχ-
θέντων µαθηµάτων, η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών και άλλα ορ-
γανωτικά θέµατα των ΕΠΑΛ.

Υγείας, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2865) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ)

ΜΑΡΙΑΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται
σε επιστροφή του επιδόµατος τοκετού στο ΙΚΑ από µητέρες που
το έλαβαν, ενώ είχε αλλάξει ο νόµος.

Οικονοµικών, Εσωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων
2866) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµό-
νων Γυµνασίου Λυκείου Βαθέος Αυλίδας εκφράζει τα προβλήµατα
µια σειράς οικισµών στην περιοχή, λόγω της διακοπής της δωρεάν
µετακίνησης για τους µαθητές.

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2867) Η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Αθηναίων υποβάλλει προ-
τάσεις για τους όρους και  τις προϋποθέσεις χορήγησης άδειας
ίδρυσης και λειτουργίας καταφυγίων αδέσποτων ζώων συντρο-
φιάς.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2868) Οι Βουλευτές Ηρακλείου κ.κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ και

ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  ο Διευθυντής

7918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



της Ψυχιατρικής Κλινικής του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκο-
µείου Ηρακλείου ανακοινώνει την έγκριση δηµιουργίας µεγάλης
ιδιωτικής ψυχιατρικής κλινικής στο Ηράκλειο µε χρηµατοδότηση
από ευρωπαϊκά προγράµµατα, εκφράζοντας την αντίθεσή του
στον τρόπο µε τον οποίο προωθείται η επίλυση αυτού του ζητή-
µατος.

Υγείας
2869) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙ-

ΝΑΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις
ελλείψεις αντιγριπικών εµβολίων στην περιοχή της Μαγνησίας, την
περίοδο έξαρσης της εποχικής γρίπης.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
2870) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝ-

ΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ και Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ κα-
τέθεσαν αναφορά µε την οποία  η Διοίκηση του Αυτοκινητοδρόµου
Σερρών αιτείται την επίλυση προβληµάτων που επηρεάζουν το κα-
θεστώς λειτουργίας του αυτοκινητοδρόµου και υποστηρίζει τη δυ-
νατότητα διεξαγωγής αγώνων σε αυτόν.

Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης,
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµι-
κών 

2871) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Διπλωµατούχων Μη-
χανικών ΔΕΗ εκφράζει την αντίθεσή του στο νοµοσχέδιο για την
πώληση του Ανεξάρτητου Διαχειριστή Μεταφοράς Ηλεκτρικής
Ενέργειας (ΑΔΜΗΕ).

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2872) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΑΚΗΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Λειτουργών Μέσης Εκ-
παίδευσης Καρδίτσας αιτείται την άµεση τοποθέτηση
εκπαιδευτικών για την κάλυψη των κενών της ειδικότητας των βρε-
φονηπιοκόµων, καθώς και τη µείωση της εξεταστέας ύλης των πα-
νελλαδικών εξετάσεων στον τοµέα υγείας και πρόνοιας των ΕΠΑΛ.

Υγείας
2873) Οι Βουλευτές Ηρακλείου κ.κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ και

ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  ο Διευθυντής
της Ψυχιατρικής Κλινικής του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκο-
µείου Ηρακλείου ανακοινώνει την έγκριση δηµιουργίας µεγάλης
ιδιωτικής ψυχιατρικής κλινικής στο Ηράκλειο µε χρηµατοδότηση
από ευρωπαϊκά προγράµµατα, εκφράζοντας την αντίθεσή του
στον τρόπο µε τον οποίο προωθείται η επίλυση αυτού του ζητή-
µατος.

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Υγείας
2874) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Οµοσπονδία Πολυτέ-
κνων Ελλάδος αναφέρεται στην αντιδηµογραφική και
αντιπολυτεκνική πολιτική της Κυβέρνησης, η οποία αντιτίθεται
στην προστασία που το Σύνταγµα παρέχει στις πολύτεκνες οικο-
γένειες.

Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, Εσωτερικών, Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης

2875) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Θανάσης Κουµούτσος υποστη-
ρίζει την ανάγκη ενεργοποίησης των υπηρεσιών αποκατάστασης
σεισµόπληκτων στο πλαίσιο της αντιµετώπισης του σεισµού της
Κεφαλονιάς.

Υγείας
2876) Οι Βουλευτές Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ, και

κ. ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  η Εναλλα-
κτική Κινηµατική Παρέµβαση Πολιτών Βιάννου αιτείται την άµεση
στελέχωση και την πλήρη λειτουργία του Κέντρου Υγείας  Άνω
Βιάννου.

Εσωτερικών, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης, Οικονοµικών 

2877) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι Δήµαρχοι Τήνου, Κυθήρων
και Καρπάθου αιτούνται την άµεση νοµοθετική ρύθµιση σχετικά
µε τις αποσπάσεις υπαλλήλων ΔΟΥ, οι οποίοι υπηρετούν χωρίς
αποδοχές στους δήµους των νησιών.

Ναυτιλίας και Αιγαίου
2878) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Αγροτικός Αλιευτικός Σύλλο-
γος  Επαγγελµατιών Αλιέων Δήµου Καλαµάτας εγκρίνει τη «ρύθ-
µιση χρήσης διχτύων στην αλιεία» µε το π.δ 174/2013, αλλά ζητά
περίοδο προσαρµογής ενός έτους για την εφαρµογή του.

Υγείας
2879) Ο Βουλευτής Δωδεκανήσου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ

ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι της
Νότιας Ρόδου αιτούνται την εικοσιτετράωρη λειτουργία του πο-
λυδύναµου κέντρου Γενναδίου, τη στελέχωση των αγροτικών ια-
τρείων και τη λειτουργία του ΕΚΑΒ στην περιοχή τους.

Πολιτισµού και Αθλητισµού
2880) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΕΡΔΕΛΗΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία οι συµβασιούχοι εργαζόµενοι της Κ’ ΕΠΚΑ
(Εφορείας Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων) και το Νο-
µαρχιακό Τµήµα Λέσβου της ΑΔΕΔΥ αιτούνται την τοποθέτηση
νέου προϊσταµένου στη σχετική ΕΠΚΑ, έτσι ώστε να ξεπερα-
στούν τα προβλήµατα στην καταβολή της µισθοδοσίας τους και
στην ανανέωση των συµβάσεών τους.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2881) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Λειτουργών
Μέσης Εκπαίδευσης διαµαρτύρεται για ενδεχόµενες απολύσεις
εκπαιδευτικών, που βρίσκονται σε διαθεσιµότητα και ζητά άµεσα
να γίνουν οι απαραίτητες θεσµοθετήσεις και προκηρύξεις θέ-
σεων.

Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
2882) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙ-

ΔΗΣ, Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία  η Ένωση Παλιννοστούντων Νοµού Έβρου διαµαρτύ-
ρεται για τη διακοπή σειράς προγραµµάτων αποκατάστασής
τους και κυρίως, για τη διακοπή της καταβολής επιδοµάτων
στους ανασφάλιστους υπερήλικες.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2883) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΕΡΜΙΤΖΑ-

ΚΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Διευθυντής του 1ου ΕΠΑΛ
Σητείας αιτείται τη λήψη µέτρων για την οριστική αντιµετώπιση
των διαπιστωµένων προβληµάτων δοµικής τρωτότητας, στατικής
και δυναµικής ανεπάρκειας του σχολικού συγκροτήµατος.

Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
2884) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  η Συντεχνία Αρτοποιών Αθηνών δια-
µαρτύρεται για πιθανή υιοθέτηση µε νόµο έκθεσης του ΟΑΣΑ, η
οποία µεταξύ άλλων προτείνει το χαρακτηρισµό των καταστηµά-
των περάτωσης έψησης προϊόντων καταψυγµένης ζύµης ως
«φούρνων».

Οικονοµικών, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
2885) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙ-

ΝΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Κιλελέρ επι-
σηµαίνει την ανάγκη παράτασης της προθεσµίας ηλεκτρονικής
δήλωσης των µισθωτηρίων αγροτικής γης στο σύστηµα του
Υπουργείου Οικονοµικών.

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Ανάπτυ-
ξης και Ανταγωνιστικότητας
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2886) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά την επιτακτική ανάγκη
κατασκευής αντιπληµµυρικών έργων στον ποταµό Ενιπέα Νοµού
Ηλείας.

Οικονοµικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας,
Υγείας

2887) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Περιφερειακή Οµοσπονδία Ατό-
µων µε Αναπηρία Δυτικής Ελλάδος και Νοτίων Ιονίων Νήσων
αιτείται τη λήψη µέτρων από το κράτος για τη µη εγκατάλειψη
της Στέγης Υποστηριζόµενης Διαβίωσης «ΑΛΚΥΟΝΗ» στη Ναύ-
πακτο.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2888) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ)

ΜΑΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλο-
γος Εκπαιδευτικών Πτυχιούχων Γραφικών Τεχνών και Καλλιτε-
χνικών Σπουδών επισηµαίνει την χρησιµότητα και σκοπιµότητα
διατήρησης του αντικειµένου των εφαρµοσµένων τεχνών στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση και την ενίσχυσή του µε την προ-
σθήκη οµάδας προσανατολισµού γραφικών και καλλιτεχνικών
εφαρµογών στα ΕΠΑΛ για το έτος 2014-2015.

Εσωτερικών, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
2889) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε

δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην καθυστέ-
ρηση κήρυξης της Κοινότητας Καυκανιάς του Δήµου Αρχαίας
Ολυµπίας σε κατολισθαίνουσα περιοχή λόγω καθίζησης του εδά-
φους.

Παιδείας και Θρησκευµάτων
2890) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πτυχιούχων Γρα-
φικών Τεχνών και Καλλιτεχνικών Σπουδών επισηµαίνει τη χρησι-
µότητα και σκοπιµότητα διατήρησης του αντικειµένου των
εφαρµοσµένων τεχνών στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και την
ενίσχυσή του µε την προσθήκη οµάδας προσανατολισµού γρα-
φικών και καλλιτεχνικών εφαρµογών στα ΕΠΑΛ για το έτος 2014-
2015.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 3584/07-11-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθερίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 332/14-01-2014
έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:

7920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»



2. Στην µε αριθµό 4400/29-11-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ουζουνίδη Μαρίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1132/13/14-01-2014

έγγραφο από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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«



7924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7926 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»



3. Στην µε αριθµό 4562/04-12-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βλαχογιάννη Ηλία δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 221107/0092/14-01-

2014 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
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«



7928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»



4. Στην µε αριθµό 4798/12-12-2013 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 448/14-

01-2014 έγγραφο από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:
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«



7930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»



5. Στην µε αριθµό 4964/18-12-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ταλιαδούρου Σπυρίδωνα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ 1006329

ΕΞ 2014/1824/14-01-2014 έγγραφο από τον Αναπληρωτή
Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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«



7932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελ-
τίο αναφορών και ερωτήσεων της Τρίτης 4 Μαρτίου 2014.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5098/628/23-12-2013 ερώτηση-ΑΚΕ του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθέριου Αυγε-
νάκη προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε
τα οικονοµικά της «ΑΕΠΙ Α.Ε.» που δραστηριοποιείται στην εί-
σπραξη και απόδοση πνευµατικών, περιουσιακών και συγγενικών
δικαιωµάτων στους δικαιούχους.

2. Η µε αριθµό 3428/4-11-2013 ερώτηση του Βουλευτή Κερκύ-
ρας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Στέφανου Σα-
µοΐλη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, σχετικά µε την καθυστέρηση της παράδοσης των ερ-
γατικών κατοικιών στους δικαιούχους στον Άγιο Ιωάννη Κέρκυ-
ρας.

3. Η µε αριθµό 2090/26-9-2013 ερώτηση του Βουλευτή Χίου
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Κωνσταντίνου

Τριαντάφυλλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Πρόνοιας, σχετικά µε το ενδεχόµενο εκπτώσεως στα
εισιτήρια στα µέσα µαζικής µεταφοράς για τους κατόχους κάρ-
τας ανεργίας.

4. Η µε αριθµό 2193/17-1-2014 αναφορά της Βουλευτού Μα-
γνησίας των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Μαρίνας Χρυσοβελώνη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το αίτηµα του Αγρο-
τικού Παραγωγικού Συνεταιρισµού Νέας Αγχιάλου «Η ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ» για χρονική επιµήκυνση και αλλαγή επιτοκίου των ατόκων
δανείων που έλαβε.

5. Η µε αριθµό 1650/16-9-2013 ερώτηση της Βουλευτού Αιτω-
λοακαρνανίας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νίκης Φούντα
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αξιοποίηση του
κτηρίου της πρώην ΔΟΥ Ναυπάκτου από το Δήµο Ναυπακτίας.

6. Η µε αριθµό 5542/20-1-2014 ερώτηση του Βουλευτή Νοµού
Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα λειτουρ-
γίας των παθολογικών κλινικών του Θριασίου Νοσοκοµείου.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτα θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 616/25-2-2014 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Φθιώτιδας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελένης Μακρή-Θεοδώρου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τους
µειωµένους πόρους για την Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας που
προβλέπονται στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ)
2007-2014.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, διαπιστώνεται το γεγονός ότι η Περιφέρεια

Στερεάς Ελλάδας –συνεπώς και η εκλογική µου περιφέρεια, η
Φθιώτιδα- αδικήθηκε από την πρώτη πρόσκληση για την υποβολή
αιτήσεων ενίσχυσης, προς ένταξη στο καθεστώς του Μέτρου
112, που αφορά την «Εγκατάσταση Νέων Αγροτών», και το ίδιο
εξακολουθεί να συµβαίνει και µε τη δεύτερη πρόσκληση. Συνε-
πώς, υπάρχει µία στέρηση πόρων για την Περιφέρεια Στερεάς
Ελλάδας. 

Εξετάζοντας τα νούµερα διαπιστώνονται τα εξής: Στην Γ’ Προ-
γραµµατική Περίοδο 2000-2006 έγιναν πέντε προκηρύξεις -µία
για κάθε έτος- και συνολικά η διατιθέµενη δηµόσια δαπάνη,
εθνική και κοινοτική συµµετοχή, σε επίπεδο χώρας ήταν 289 εκα-
τοµµύρια. Στη Φθιώτιδα εντάχθηκαν πεντακόσια πενήντα άτοµα
και διατέθηκαν 7.250.000 δραχµές περίπου.

Στην Δ’ Προγραµµατική Περίοδο η όλη διαδικασία έγινε για
πρώτη φορά το 2009 σε τρεις κύκλους. Εντάχθηκαν εκατόν σα-
ράντα οκτώ άτοµα από τη Φθιώτιδα και συνολικά διακόσια ενε-
νήντα τέσσερα στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας. 

Το ποσό δηµόσιας δαπάνης ανερχόταν αρχικά σε 100.000.000
ευρώ. Σε αυτά προστέθηκαν 44.000.000 ευρώ, για να ενταχθούν
οι επιλαχόντες και 21.000.000 ευρώ, για να αντιµετωπιστούν οι
οφειλές από την τέταρτη προκήρυξη του έτους 2005 και την πέµ-
πτη προκήρυξη του 2006, που ήταν από την προηγούµενη πε-
ρίοδο. Το συνολικό ποσό της δαπάνης ήταν 165.000.000 ευρώ. 

Απ’ αυτά, στη Φθιώτιδα πληρώθηκε η πρώτη δόση 1.700.000
ευρώ. Από τους εκατόν σαράντα οκτώ ενταχθέντες πληρώθηκαν
οι σαράντα πέντε τη δεύτερη και τρίτη δόση και υπάρχει ακόµη
η εκκρεµότητα 500.000 ευρώ για τους υπόλοιπους. Είναι ένα συ-
νολικό ποσό 2,5 εκατοµµυρίων για τη Φθιώτιδα.

Σήµερα, µε την παρούσα πρόσκληση, θα διατεθούν σε επίπεδο
χώρας 140.000.000 ευρώ και για τη Στερεά Ελλάδα 5.900.000
ευρώ. Κάνοντας τους υπολογισµούς και αν θεωρήσουµε ότι η
Φθιώτιδα στην πρώτη πρόσκληση είχε περίπου απορροφήσει το
50%, αυτό σηµαίνει ότι θα πάρει περίπου 3.000.000 ευρώ ακόµα.
Άρα, υπολείπεται σε σχέση µε την προηγούµενη περίοδο περί-
που κατά 1.800.000 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Να συνεχίσω, κυρία Πρόεδρε, λίγο ακόµα.
Θεωρώ ότι η συγκεκριµένη απόφαση είναι άδικη, γιατί δεν

ίσχυσε ενιαίο ποσοστό αύξησης χρηµατοδότησης µεταξύ των
ετών 2009-2014 για όλες τις περιφέρειες της χώρας και κάποιες
περιφέρειες φαίνεται ότι έχουν µια προνοµιακή µεταχείριση. 

Αναφέρω χαρακτηριστικά τα εξής: Στερεά Ελλάδα, το 2009
5.500.000 ευρώ, το 2014 5.900.000 ευρώ. Κρήτη, το 2009
16.000.000 ευρώ, το 2014 22,8 εκατοµµύρια ευρώ. Κεντρική Μα-
κεδονία, το 2009 17.800.000, το 2014 32,4 εκατοµµύρια ευρώ.

Το γεγονός ότι η δεύτερη πρόσκληση δεν έγινε τον επόµενο
χρόνο, αλλά µεσολάβησαν πέντε χρόνια, δηµιούργησε ένα κλίµα
δυσαρέσκειας και ερωτηµατικών για τον σχεδιασµό του Υπουρ-
γείου και την αποτροπή των µόνιµων κατοίκων από την πραγµα-
τοποίηση επενδύσεων στις αγροτικές περιοχές.

Αυτό, λοιπόν, που ρωτώ είναι: Ποια είναι τα κριτήρια κατανο-
µής των πιστώσεων του ποσού των 140.000.000 ευρώ και σε
ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το Υπουργείο, έτσι ώστε
αδιάθετες πιστώσεις από άλλες περιφέρειες και µε πρώτο µέ-
ληµα να αρθεί η αδικία σε βάρος της Στερεάς Ελλάδας, να µε-

ταφερθούν σε αυτήν, πλέον του πλεονάζοντος ποσού από άλλες
περιφέρειες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-

ριστούµε.
Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Τσαυτάρης.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ κι εσάς, κυρία Μακρή, για την ερώτηση, γιατί µας

δίνετε την ευκαιρία να συζητήσουµε ένα πολύ σηµαντικό θέµα,
αυτό του ανθρωπίνου δυναµικού, όπως και την είσοδο νέων αν-
θρώπων στη γεωργία.

Σας είπα επανειληµµένα από αυτό το Βήµα -µιλώντας είτε για
τη χώρα µας είτε για την Ευρωπαϊκή Ένωση, στα πλαίσια της
νέας ΚΑΠ- ότι η δηµογραφική γήρανση του πληθυσµού στην
αγροτιά και στην περιφέρεια είναι το πιο σηµαντικό διαρθρωτικό
πρόβληµα για τη γεωργία µας σήµερα. Πολλοί νοµίζουν ότι είναι
το νερό ή το ακριβό λίπασµα. 

Όχι, όµως! Το πιο σηµαντικό διαρθρωτικό πρόβληµα είναι η
δηµογραφική γήρανση του πληθυσµού. Γι’ αυτό σας συγχαίρω
για την ευαισθησία σας ως προς το πρόγραµµα εισόδου νέων
αγροτών στη γεωργία, γιατί πιστεύω ότι σήµερα οι προσπάθειές
µας –όπως κι εσείς επισηµαίνετε- µε την τρέχουσα ΚΑΠ, που ολο-
κληρώνεται οσονούπω, ενισχύουν τη γεωργία. Σας θυµίζω ότι
αυτός ήταν ο λόγος που, στα πλαίσια της νέας ΚΑΠ, µπήκε ο
όρος ότι µπορούµε µέχρι 2% του συνολικού προϋπολογισµού να
διαθέσουµε για την υποστήριξη νέου ανθρώπινου δυναµικού στη
γεωργία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Έρχοµαι στο συγκεκριµένο πρόγραµµα. Όπως κι εσείς επιση-
µάνατε, το πρόγραµµα αυτό είναι σε εξέλιξη. Ακόµα και αυτή τη
στιγµή που µιλάµε, το τρέχον πρόγραµµα είναι σε εξέλιξη. Αν
έµειναν κάποιες πληρωµές, έµειναν γιατί το Υπουργείο, µέσω του
οργανισµού «ΔΗΜΗΤΡΑ», ανέλαβε την υποχρέωση να εκπαιδεύ-
σει ένα µέρος των νέων ανθρώπων, που δεν ήταν εξοικειωµένο
µε τη γεωργία.

Αυτή ήταν απαραίτητη προϋπόθεση για να πάρουν τη δεύτερη
και την τρίτη δόση, κάτι που παρά την καθυστέρηση των προ-
ηγούµενων ετών, ολοκληρώθηκε και έτσι θα πληρωθούν και
αυτοί οι λίγοι που είπατε και στη δική σας περιοχή.

Τι µας έκανε, όµως, να βρούµε πόρους και να ανοίξουµε το
πρόγραµµα για να βάλουµε ακόµα περισσότερους ανθρώπους;
Μας ώθησε η µεγάλη στροφή, στις µέρες µας, των νέων προς
τον πρωτογενή τοµέα, τη µεταποίηση των αγροτικών προϊόντων
ή ακόµα και την εξωστρέφεια και την αξιοποίηση του διαδικτύου
στη διάθεση των προϊόντων, κ.λπ..

Εποµένως, είχαµε χρέος να κάνουµε αυτήν την προσπάθεια
και χαίροµαι ειλικρινά, που καταφέραµε να βρούµε έξτρα κονδύ-
λια, προκειµένου περίπου οκτώµισι χιλιάδες επιπλέον νέοι να
υποστηριχθούν. Δεν παύει, όµως και αυτή, όπως και οι προηγού-
µενες διεργασίες, να έχουν ένα στοιχείο πρόβλεψης, δηλαδή να
πει κανείς: Ωραία, έχω αυτά τα χρήµατα. Πώς θα τα ξοδέψω σε
κάθε νοµό ή εν πάση περιπτώσει σε κάθε µεγάλη περιφέρεια;
αφού δεν ξέρουµε πόσες αιτήσεις θα κατατεθούν. 

Σας θυµίζω, για παράδειγµα, ότι στην περιφέρειά σας δεν έµει-
ναν επιλαχόντες από την προηγούµενη κλήση. Εποµένως, είχαµε
έναν τρόπο να καλύψουµε το σύνολο των αιτήσεων. Δεν ξέρουµε
σε καµµία περιφέρεια τι είναι αυτό που θα µας προκύψει. Θα έρ-
θουν χίλιοι ή χίλιοι πεντακόσιοι εδώ; 

Εποµένως, κάναµε µία εκτίµηση µε βάση τα προηγούµενα πο-
σοστά σχετικά µε το τι έγινε σ’ αυτήν την περιφέρεια και στο
νοµό στο παρελθόν και δώσαµε µία προκαταρκτική εκτίµηση
ενός ποσού. 

Όµως, είµαι σίγουρος ότι κατανοείτε –και, φυσικά, θα ήµασταν
λανθασµένοι, αν δεν το κάναµε- ότι θα έχουµε την ευελιξία µε-
ταφοράς ποσού από περιφέρεια σε περιφέρεια. Αν, για παρά-
δειγµα, όπως κι εσείς είπατε, νοµίζαµε ότι στην Ήπειρο θα
έρθουν τρεις χιλιάδες και ήρθαν δύο χιλιάδες εξακόσιοι, θα χα-
θούν τα χρήµατα; Όχι. Αν στην περιφέρειά σας, που νοµίζαµε ότι
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θα έρθουν δύο χιλιάδες, έρθουν δύο χιλιάδες τετρακόσιοι, τότε
από εδώ θα µεταφέρουµε τα κονδύλια εκεί, προκειµένου να ικα-
νοποιήσουµε αυτές τις ανάγκες. Αλλιώς θα χαθούν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα τα εξηγήσω στη δευτερολογία µου µε περισσότερη λεπτο-
µέρεια, κυρία Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Υπουργέ. Μπορείτε, βεβαίως, να το κάνετε στη δευ-
τερολογία σας. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όπως ξέρετε πολύ καλά, η Πε-

ριφέρεια Στερεάς Ελλάδας είναι µία καθαρά αγροτική περιφέ-
ρεια. Με τη δεύτερη πρόσκληση και βάσει των στοιχείων που
έχουµε, η πρόβλεψη που µπορούµε να κάνουµε για τη Στερεά
Ελλάδα είναι ότι στη δεύτερη πρόσκληση –περίπου µε τα λεφτά
που υπάρχουν και έχοντας ως δεδοµένο ότι το ελάχιστο είναι
10.000 ευρώ και το µέγιστο 20.000 ευρώ, αν το βάλουµε σε ένα
µέσο όρο- γύρω στα τριακόσια τριάντα άτοµα µπορούν να ωφε-
ληθούν απ’ αυτό το πρόγραµµα. Ξέροντας, µάλιστα, ότι υπάρ-
χουν και τα διακόσια ενενήντα τέσσερα της πρώτης
πρόσκλησης, έχουµε έναν αριθµό εξακοσίων τριάντα ενός ατό-
µων. 

Ο αριθµός αυτός δεν είναι άσχηµος για ένα τέτοιο πρόγραµµα.
Όµως, υστερεί στο θέµα της χρηµατοδότησης. Στον όποιο σχε-
διασµό σας θα έπρεπε να είχατε λάβει ως δεδοµένο το γεγονός
ότι η ενίσχυση έχει µειωθεί στο µισό απ’ ό,τι ήταν την Γ’ Προ-
γραµµατική Περίοδο και την απώλεια πόρων για τη Στερεά Ελ-
λάδα, που είναι στόχος λόγω του Στόχου ΙΙ.

Θέλω να πιστεύω ότι θα συµφωνήσετε να προβείτε στις απα-
ραίτητες ενέργειες, ώστε να ενταχθούν και οι επιλαχόντες και
αυτή τη φορά και να εξεύρετε τους επιπλέον πόρους. Χαίροµαι,
µάλιστα, που το αναφέρατε. Είναι απαραίτητο να µειωθούν οι
άµεσες συνέπειες της υστέρησης και της λανθασµένης κατανο-
µής για τη Στερεά Ελλάδα. 

Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση οφείλει να σταθεί αρωγός σ’
αυτήν την προσπάθεια που γίνεται, να δηµιουργήσει συνθήκες
ενός φιλικότερου επαγγελµατικού περιβάλλοντος και να µειώσει
τα ρίσκα για τους νέους ανθρώπους. 

Θεωρώ ότι τίθενται υψηλές επιδόσεις εκ των προτέρων για την
υλοποίηση των σχεδίων. Θα αυξηθεί ο ανταγωνισµός ελλείψει
πόρων και οι υποψήφιοι προκειµένου να ενταχθούν, θα σχεδιά-
σουν ίσως ένα µη ρεαλιστικό πρόγραµµα και ίσως να µην το υλο-
ποιήσουν ποτέ. Αυτοί είναι κάποιοι φόβοι που υπάρχουν. Θα
δαπανήσουν περίπου 1.200 ευρώ, για να φτιάξουν έναν φάκελο,
για να τον καταθέσουν. Κάποιοι άλλοι ίσως να έχουν µία άλλη
εργασία, που θα τη διακόψουν και κάποιοι θα διακόψουν την
κάρτα ανεργίας τους. Μπορεί, µάλιστα, να µην ενταχθούν.
Όµως, αυτά τα προγράµµατα, όπως είπατε, δίνουν µία πάρα
πολύ καλή ευκαιρία να µειωθεί η ανεργία.

Προκειµένου να στεφθεί µε επιτυχία η όλη προσπάθειά σας, ο
νέος αγρότης πρέπει να τύχει κάποιων κινήτρων, προκειµένου
να µειώσει τα κόστη του, όπως είναι το φθηνό πετρέλαιο ή η
ενέργεια γενικότερα ή οι λιγότερες ασφαλιστικές εισφορές και
να τύχει ενός απλούστερου φορολογικού συστήµατος, κάτι που
όλοι κάνουµε µία προσπάθεια να πετύχουµε. Πρέπει, επίσης, να
υπάρχει άµεση ενεργοποίηση προγραµµάτων, ώστε µε προϋπο-
θέσεις να ενεργοποιηθεί η δανειοδότησή του. Θα λειτουργούσε
ευνοϊκότερα, όπως και στην προηγούµενη προγραµµατική πε-
ρίοδο, η ενίσχυση στο ποσοστό επιδότησης επιτοκίου και η διάρ-
κεια της επιδότησης για κάποια έτη. Αυτά δεν προβλέπονται
τώρα σ’ αυτήν την περίοδο.

Θέλω να σας µεταφέρω και µία πρόταση, η οποία είναι και
πρόταση των αγροτών, ώστε στο νέο ΕΣΠΑ να επανέλθει το
µέτρο της πρόωρης συνταξιοδότησης µε την ίδια ή µε άλλη
µορφή. Διότι, όπως κι εσείς είπατε και τονίσατε, ένα από τα βα-
σικά προβλήµατα της ελληνικής γεωργίας είναι το ηλικιακό. 

Δεν γίνεται κατανοητό γιατί στη δεύτερη πρόσκληση, στα κρι-
τήρια ένταξης, υπάρχει µοριοδότηση δέκα µορίων για τη δηµι-
ουργία γεωργικής εκµετάλλευσης από διαδοχή πρόωρης

συνταξιοδότησης µε οριστική παραχώρηση τουλάχιστον του
40%, ενώ το µέτρο δεν υφίσταται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Για να καταπολεµηθεί η γραφειοκρατία, πρέπει να απλοποι-
ηθούν οι διαδικασίες. Το καταλαβαίνετε πολύ καλά. Ας ξεκινή-
σουµε από αυτό το µέτρο. Ελαχιστοποιείστε τις διαδικασίες ενός
φακέλου υποβολής. Προχωρήστε στην αυτεπάγγελτη αναζήτηση
δικαιολογητικών από τις ίδιες τις υπηρεσίες. Η παροχή κινήτρων,
η απλοποίηση των διαδικασιών και η δυνατότητα όλων των αι-
τούντων να ενταχθούν, θα είναι, νοµίζω, η µεγαλύτερη προ-
σφορά του Υπουργείου και η δική σας προσωπικά για τους νέους
αγρότες. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-

ριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ και πάλι.
Χαίροµαι που συµφωνούµε σε κάτι, γιατί και από την τρέχουσα

περίοδο είδατε ότι είχαµε την ευελιξία να µεταφέρουµε χρήµατα
τα οποία περίσσεψαν από κάποια άλλη περιοχή που νοµίζαµε ότι
θα έρθουν περισσότεροι, για να βρούµε τους τυχόν επιλαχόντες
που δεν ικανοποιήθηκαν στην περιοχή σας. Έτσι θα κάνουµε και
τώρα.

Εποµένως, είµαστε στην ίδια πλευρά γιατί θέλουµε να ικανο-
ποιήσουµε τον ίδιο στόχο, να βοηθήσουµε. Θα έλεγα, µάλιστα,
ότι δεν βλέπω την είσοδο των νέων αγροτών µόνο σαν αντιµετώ-
πιση του προβλήµατος της ανεργίας. Όχι. Βλέπω πολλούς από
αυτούς τους ανθρώπους κατ’ επιλογή να γυρίζουν πλέον στο γε-
ωργικό τοµέα και φυσικά σε όλα του τα βήµατα. Κι αυτό είναι
πολύ σηµαντικό. Βλέπω µορφωµένα παιδιά, µε πτυχία, µε τίτ-
λους, να θέλουν να καταπιαστούν µε την παραγωγική διαδικασία. 

Πρέπει να πω, επίσης, πως αποδέχοµαι πλήρως ότι στο πα-
ρελθόν είχαµε µια σειρά από γραφειοκρατικές διαδικασίες που
δηµιούργησαν καθυστέρηση, η οποία τους έφερε στα πρόσφατα
προβλήµατα του τραπεζικού τοµέα και της έλλειψης ρευστότη-
τας. Δηλαδή, όταν ενεκρίθησαν τα σχέδια δεν µπορούσαν να πά-
ρουν εγγυητική επιστολή, δεν µπορούσαν να πάρουν το
προβλεπόµενο δάνειο για να µπορούν γρήγορα να µπουν στην
παραγωγική διαδικασία. 

Γι’ αυτό, άλλωστε, κάναµε δύο πράγµατα: 
Σ’ ό,τι αφορά τα τρέχοντα, κάναµε το αγροτικό ΕΤΕΑΝ, µεγέ-

θους περίπου 250.000.000 – 260.000.000 ευρώ µε δικά µας χρή-
µατα, µαζί µε τραπεζικά. Έγινε διαγωνισµός, ήρθαν πέντε, έξι
τράπεζες. Κέρδισε η τράπεζα που έδωσε το χαµηλότερο επιτό-
κιο, που είναι 3,85% γι’ αυτού του είδους τις δραστηριότητες. Με
τον τρόπο αυτό µπορεί κάποιος σήµερα να πάρει εγγυητική επι-
στολή και το δάνειό του µε χαµηλό τόκο, όπως ήδη παίρνουν σω-
ρηδόν πάρα πολλοί για να λυθεί αυτό το πρόβληµα. Φυσικά, θα
βοηθήσουµε και στην πρόσκληση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Ως προς το δεύτερο, το γραφειοκρατικό: Αν προσέξετε καλά
την προκήρυξη, διαφέρει πάρα πολύ. Ουσιαστικά το νέο πρό-
γραµµα είναι µία fast track προκήρυξη, όπως ακριβώς ήταν και
στο κοµµάτι της µεταποίησης, το µέτρο 123Α’, όπου πραγµατικά
είδαµε, µέσα σε ένα µήνα από τότε που έληξε η προκήρυξη, να
υπάρχει αποτέλεσµα. Μάλιστα, εντός των εποµένων ηµερών θα
δεχθεί και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός τον συγκεκριµένο πετυχη-
µένο επιχειρηµατία. Πρώτη φορά βλέπουµε αυτού του είδους τις
διεργασίες. Είναι πρωτόγνωρο το να υπάρχει τόσο σύντοµα απο-
τέλεσµα, να κάνει, δηλαδή, κάποιος αίτηση σήµερα και σε ένα
µήνα να έχει αξιολογηθεί και να δει αν πραγµατικά εγκρίνεται ή
όχι, ώστε να προχωρήσει η διεργασία του. Αυτός είναι ο στόχος
µας. Αυτό κάνουµε στη µεταποίηση. 

Κι αν προσέξετε, είναι πολύ χαρακτηριστικό ότι και η νέα προ-
κήρυξη έχει απλουστεύσεις. Και θα δείτε πόσο γρήγορα θα προ-
χωρήσουµε και στην προκήρυξη αυτή γι’ αυτό το µέτρο.

Θα σας θυµίσω, επίσης, ότι για τους λόγους που σας εξήγησα,
προκειµένου να διευκολυνθεί αυτή η διεργασία, στα πλαίσια της
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νέας ΚΑΠ δεν απαιτούνται εγγυητικές επιστολές στο ξεκίνηµα
για να πάρει κάποιος προκαταβολή. 

Ως προς τις άλλες λεπτοµέρειες που θίξατε, ένας από τους
λόγους που πραγµατικά φροντίσαµε να αντιµετωπιστεί, είναι ότι
κάποιοι -όπως σωστά επισηµαίνετε- κάνουν µια επένδυση όχι για
να βάλουν στάρι, για παράδειγµα, αλλά για να βάλουν ένα οπω-
ρώνα.

Ένας οπωρώνας, όπως ξέρετε ή ένας αµπελώνας θα χρειαστεί
δύο, τρία, πέντε χρόνια µέχρις ότου αρχίσει να παράγει και να
αποφέρει εισόδηµα. Όλα αυτά πρέπει να προβλεφθούν. Και
πραγµατικά προβλέφθηκαν. Γι’ αυτό και διαφοροποιούνται τα
ποσά κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τα σχέδιά τους και τις προ-
θέσεις τους.

Θα έχουµε την ευκαιρία να ξανασυζητήσουµε επ’ αυτού.
Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς, κύριε Υπουργέ.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση της έκτης µε αριθµό 622/25-2-

2014 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθη-
νών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος
Χαλβατζή προς τους Υπουργούς Υγείας και Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τα προβλήµατα που
βιώνουν οι πάσχοντες από σκλήρυνση κατά πλάκας.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι πάσχοντες από σκλήρυνση κατά πλάκας

πλήττονται πολλαπλά από την αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η πολιτική των δραστικών µειώσεων
των κρατικών δαπανών και παροχών στην ιατροφαρµακευτική πε-
ρίθαλψη γενικά, στα επιδόµατα και στις συντάξεις επιδεινώνουν
τους όρους ζωής και την αντιµετώπιση των πρόσθετων αναγκών
αυτών των ασθενών.

Ιδιαίτερα µετά τη λειτουργία των Κέντρων Εκτίµησης και Πι-
στοποίησης Αναπηρίας και την εφαρµογή του Κανονισµού Εκτί-
µησης του Βαθµού Αναπηρίας, έχει γίνει κανόνας η µείωση των
ποσοστών αναπηρίας που εγκρίνονται, µε αποτέλεσµα πολλοί
πάσχοντες να µένουν χωρίς επίδοµα αναπηρίας και σύνταξη και
πολλές φορές χωρίς ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, γιατί τα πο-
σοστά αναπηρίας που δίνονται στις περισσότερες των περιπτώ-
σεων είναι από 35% έως 50%.

Η σκλήρυνση κατά πλάκας γνωρίζετε και εσείς ότι είναι µια σο-
βαρή µη αναστρέψιµη χρόνια πάθηση του κεντρικού νευρικού
συστήµατος. Παρ’ όλα αυτά, δεν συµπεριλαµβάνεται στη λίστα
µε τις σαράντα τρεις µη αναστρέψιµες ασθένειες, στις οποίες η
απονοµή επιδόµατος αναπηρίας ή σύνταξης είναι ισόβια. Οι
ασθενείς µε σκλήρυνση κατά πλάκας θα συνεχίσουν να καλούν-
ται ξανά και ξανά για επανεξέταση από τις επιτροπές και θα υπό-
κεινται χωρίς λόγο στην επιπλέον ταλαιπωρία.

Τραγικό πρόβληµα βιώνουν οι ανασφάλιστοι ασθενείς µε σκλή-
ρυνση κατά πλάκας, που αδυνατούν να εξασφαλίσουν στοιχει-
ωδώς τις θεραπείες τους, µε σοβαρές συνέπειες για την πορεία
της υγείας τους και την ίδια τους τη ζωή.

Όµως και οι ασφαλισµένοι αναγκάζονται να καταβάλλουν τε-
ράστια ποσά από την τσέπη τους, εάν και εφόσον έχουν, για τις
αναγκαίες θεραπείες, αλλά και για τα συνοδά φάρµακα. Ακριβές
φαρµακευτικές θεραπείες, ενώ οι εξειδικευµένοι γιατροί τις συ-
νιστούν και δεν έχουν αναγνωρισθεί ότι αντιστοιχούν στη συγκε-
κριµένη πάθηση, οι ασθενείς τις πληρώνουν εξ ολοκλήρου ή µε
υψηλή συµµετοχή. Επίσης, πληρώνουν µεγάλα ποσά και για τα
συνοδά φάρµακα, αφού η µηδενική συµµετοχή προβλέπεται
µόνο για φάρµακα της κυρίας νόσου.

Κύριε Υπουργέ, τι µέτρα πρόκειται να πάρετε, ώστε η σκλή-
ρυνση κατά πλάκας, ως µη αναστρέψιµη ασθένεια, να ενταχθεί
στη λίστα ασθενειών που δεν απαιτείται επανεξέταση, όλοι οι πά-
σχοντες από σκλήρυνση κατά πλάκας να έχουν πλήρη και δω-
ρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, µε µηδενική συµµετοχή σε
φάρµακα και θεραπείες, ανεξάρτητα του ποσοστού αναπηρίας,
αν είναι ασφαλισµένοι ή ανασφάλιστοι, Έλληνες ή µετανάστες
και να εξασφαλιστεί η καταβολή επιδόµατος αναπηρίας ή ανα-
πηρικής σύνταξης ως ελάχιστης κρατικής συµβολής στις αυξη-
µένες ανάγκες των ασθενών µε σκλήρυνση κατά πλάκας; Τέλος,

οι ασθενείς µε σκλήρυνση κατά πλάκας που µπορούν να εργά-
ζονται, παίρνοντας υπ’ όψιν τη γενικότερη κατάστασή τους και
το είδος της εργασίας τους, θεωρούµε ότι πρέπει να έχουν µει-
ωµένο ωράριο κατά δυο ώρες την ηµέρα και τουλάχιστον να
έχουν διπλάσια κανονική άδεια το χρόνο.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Θα απαντήσει στην ερώτησή σας ο Υπουργός Υγείας κ. Άδω-

νις Γεωργιάδης.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κύριε Χαλβατζή, ασφαλώς οι ασθενείς που

πάσχουν από σκλήρυνση κατά πλάκας είναι µια ειδική κατηγορία
ανθρώπων που έχουν πολύ οξυµένα προβλήµατα, τα οποία προ-
φανώς όλοι αναγνωρίζουµε και σίγουρα αναγνωρίζει το Υπουρ-
γείο Υγείας, το οποίο ήδη από δηµοσιευµένη στο ΦΕΚ
2883/Β’/2012 έχει συµπεριλάβει τους ασθενείς µε σκλήρυνση
κατά πλάκας στους ασθενείς που λαµβάνουν τα φάρµακά τους
µε µηδενική συµµετοχή.

Επαναλαµβάνω ότι ήδη από το 2012 –προ εµού, δηλαδή, για
να µη φανεί ότι το λέω για τον εαυτό µου- η σχετική υπουργική
απόφαση, η οποία και είναι σε ισχύ, εξαιρεί από τη συµµετοχή
τους ασθενείς µε σκλήρυνση κατά πλάκας. Έχουν, δηλαδή, µη-
δενική συµµετοχή, όπως ζητάτε στην ερώτησή σας. 

Μάλιστα, σήµερα και µε τη δική µου υπουργική απόφαση για
την εφαρµογή του µέτρου για το 1 ευρώ στη συνταγή και οι
ασθενείς µε σκλήρυνση κατά πλάκας, όπως και όλοι οι υπόλοιποι
ασθενείς της σχετικής κατηγορίας, εξαιρούνται και από αυτό το
µέτρο, προκειµένου να παραµείνει µηδενική η συµµετοχή τους.
Αυτά όσον αφορά το Υπουργείο Υγείας. 

Όσον αφορά όλο το υπόλοιπο τµήµα της ερωτήσεώς σας που
αναφέρεται στα ΚΕΠΑ, στις άδειες και στα υπόλοιπα, θα ήθελα
να σας πω ότι αποτελεί αρµοδιότητα του Υπουργείου Εργασίας
και όχι του Υπουργείου Υγείας, του συνερωτωµένου δηλαδή
Υπουργού. Παρά ταύτα και επειδή προσπάθησα να έχω µία έγ-
κυρη ενηµέρωση για να µπορώ να σας ενηµερώσω, πρέπει να
σας πω ότι η σχετική απόφαση του Υπουργού Εργασίας για τις
ασθένειες οι οποίες δεν χρειάζεται να ξαναπεράσουν από Επι-
τροπή ΚΕΠΑ δεν βγαίνει αυθαίρετα από τον Υπουργό Εργασίας,
αλλά µετά από την εισήγηση της Ειδικής Επιστηµονικής Επιτρο-
πής, της προβλεποµένης εκ του νόµου, η οποία και εισηγείται
στον Υπουργό Εργασίας ποιες είναι αυτές οι ασθένειες που δεν
µπορούν να έχουν καµµία µεταβολή κατά τη ροή του βίου του
ανθρώπου, έτσι ώστε να µη χρειάζεται να επανεξεταστούν οι
ασθενείς. 

Για λόγους που εγώ δεν γνωρίζω και δεδοµένου ότι δεν είµαι
ειδικός επιστήµονας για να σας απαντήσω, αυτή η επιτροπή δεν
συµπεριέλαβε τη σκλήρυνση κατά πλάκας σε αυτές τις ασθέ-
νειες. Πιστεύω, όµως, ότι αν οι ενώσεις των ασθενών ή και εσείς
ή και εµείς κάνουµε µία περαιτέρω ερώτηση σ’ αυτή την Ειδική
Επιστηµονική Επιτροπή του Υπουργού Εργασίας, θα µπορούµε
να έχουµε είτε τεκµηρίωση αυτής της αποφάσεως είτε επανεξέ-
τασή της. 

Πάντως, βούληση της Κυβερνήσεως είναι να εξαιρούνται από
την επανεξέταση όλες αυτές οι ασθένειες που εισηγείται η Ειδική
Επιστηµονική Επιτροπή, ως η εκ του νόµου προβλεποµένη επι-
τροπή των ειδικών για να εισηγείται στον Υπουργό Εργασίας
ποιες θα είναι όλες αυτές οι ασθένειες.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χαλβατζής για να δευτερολογήσει. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω από

αυτό που είπατε. Οι επιτροπές από κάπου διορίζονται, από
κάπου έχουν ένα πλαίσιο λειτουργίας και αντιµετώπισης των
προβληµάτων. Στις περισσότερες των περιπτώσεων, αυτού του
είδους οι επιτροπές είναι επιστηµονικές. Προφανώς, αποτελούν-
ται από γιατρούς και από εργαζόµενους στο χώρο της υγείας.
Όµως και η πραγµατικότητα είναι συγκεκριµένη. Για παράδειγµα,
στη σκλήρυνση κατά πλάκας η πραγµατικότητα είναι ότι πρόκει-
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ται για µία ασθένεια µη αναστρέψιµη. Και αυτό είναι το ένα. Δεύ-
τερον, η ερώτησή µας απευθυνόταν και σε εσάς, αλλά και στον
Υπουργό Εργασίας. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τη συµµετοχή στα φάρµακα, εµείς σηµει-
ώνουµε στην ερώτηση και το θέµα των συνοδών φαρµάκων που
δεν καλύπτονται. 

Σήµερα συγκεκριµένα είναι η ηµέρα των σπάνιων παθήσεων.
Ο ΟΗΕ καθιερώνει ηµέρες ακόµα και για δευτερεύοντα και τρι-
τεύοντα ζητήµατα. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Σήµερα, λοιπόν,
είναι η ηµέρα των σπάνιων παθήσεων. Πρόκειται για παθήσεις οι
οποίες είχαν εξαφανιστεί εδώ και αρκετές δεκαετίες, αλλά σή-
µερα επανεµφανίζονται. Φαντάζοµαι ότι εσείς στο Υπουργείο
Υγείας θα το βλέπετε. Αυτές οι ασθένειες επανεµφανίζονται,
γιατί οξύνονται τα οικονοµικά προβλήµατα σε όλον τον κόσµο
και µεγαλώνει η εξαθλίωση πλατιών λαϊκών στρωµάτων, όχι µόνο
σε χώρες της Ασίας, της Αφρικής και της Λατινικής Αµερικής,
αλλά και σε πάρα πολλές καπιταλιστικές χώρες, όπως και στη
χώρα µας. Για παράδειγµα, η φυµατίωση ήταν µία ασθένεια που
είχε σχεδόν εξαφανιστεί. Σήµερα, όµως, κάνει την επανεµφάνισή
της. Ο υποσιτισµός γενικά, η κακή διατροφή και η οικονοµική
εξαθλίωση οδηγούν σε αυτό το αποτέλεσµα. Τη στιγµή που η πα-
ραγωγικότητα της εργασίας και η επιστηµονική πρόοδος έχουν
φτάσει στα ύψη και διαµορφώνονται δυνατότητες να καλύπτον-
ται οι διατροφικές και οι άλλες ανάγκες του πληθυσµού σε όλο
τον κόσµο και ακριβώς την ίδια στιγµή που υπάρχει και η δυνα-
τότητα παραγωγής πιο αποτελεσµατικών φαρµάκων, βλέπουµε
ότι η δυστυχία περισσεύει. Αυτό είναι το πρώτο που θέλουµε να
σηµειώσουµε.

Το δεύτερο είναι ότι τα προβλήµατα στο χώρο της υγείας και
της πρόνοιας είναι πολλά, µεγάλα, οξύνονται διαρκώς και παρο-
ξύνονται από την άγρια περιστολή των κοινωνικών δαπανών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Η πολιτική πρακτική, τέλος, της λειτουργίας των Κέντρων Εκτί-

µησης και Πιστοποίησης Αναπηρίας, καθώς και η εφαρµογή του
Κανονισµού Εκτίµησης του Βαθµού Αναπηρίας, έχει ως αποτέ-
λεσµα συνολικά, σε όλη τη χώρα, σε όλα αυτά τα κέντρα, να µει-
ώνονται δραστικά τα ποσοστά αναπηρίας. Και, βεβαίως, αυτό
έχει συνέπειες. Και µια πρώτη συνέπεια είναι η περικοπή έως και
η κατάργηση επιδοµάτων και συντάξεων. 

Κύριε Υπουργέ, υπήρξαν -και υπάρχουν- περιπτώσεις αναπή-
ρων ακρωτηριασµένων, οι οποίοι καλούνται για εξέταση από
χρόνο σε χρόνο, σαν να περιµένουν, δηλαδή, αυτοί οι ελεγκτές
τον επόµενο χρόνο να φυτρώσει ένα κοµµένο πόδι ή ένα κοµµένο
χέρι. 

Αυτή η πρακτική -κατά την άποψή µας- είναι απαράδεκτη, είναι
επικίνδυνη, αλλά ταυτόχρονα, είναι και άκρως προσβλητική για
την αξιοπρέπεια των ασθενών. Η αυστηρότητα που µερικές
φορές φτάνει στη σκληρότητα και στη βαρβαρότητα είναι απα-
ράδεκτη. Πρέπει να πάρετε κάποια µετρά. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Χαλβατζή.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός  Υγείας): Ξε-

κινάω πάλι από το τέλος και για ζητήµατα εκτός αρµοδιότητος
µου, για ζητήµατα αρµοδιότητας του Υπουργού Εργασίας. Να
πω ότι το τελευταίο κοµµάτι και παράδειγµα που αναφέρατε, που
πράγµατι ίσχυε, λύθηκε µε την πρόσφατη απόφαση του κ. Βρού-
τση, γιατί, πράγµατι, στις περιπτώσεις αναπηρίας δεν χρειάζεται
να ξαναπεράσουν από την επιτροπή. Είναι µέσα στην κατηγορία
εκείνη. Συνεπώς, αυτό το οποίο θέτετε, που είναι απολύτως αλη-
θές και είχε γίνει κατά το παρελθόν, τώρα έχει λυθεί. 

Όσον αφορά το κοµµάτι της Ειδικής Επιστηµονικής Επιτρο-
πής, εάν υπαινίσσεστε ή πιστεύετε ότι µπορεί ο Υπουργός να
υποδείξει στους επιστήµονες τι σκεπτικό θα βγάλουν για την
άλφα ή τη βήτα ασθένεια, σας διαβεβαιώ ότι αυτό πόρρω απέχει
από τη πραγµατικότητα. Οι επιστήµονες είναι άνθρωποι µε
άποψη, µε γνώµη -δεν συµφωνούν πάντα µεταξύ τους- την οποία
γνώµη υπερασπίζονται και δεν επιτρέπουν ποτέ σε κανέναν

Υπουργό -και δεν θα το έκανε και κανένας Υπουργός άλλωστε-
να µπει σε επιστηµονικά θέµατα. 

Επί της διαδικασίας, θα σας πρότεινα να καταθέσετε µια γρα-
πτή ερώτηση στον Υπουργό Εργασίας, ώστε να ρωτήσει την επι-
τροπή συγκεκριµένα για τη σκλήρυνση κατά πλάκας και να σας
δοθεί µια γραπτή απάντηση από την επιτροπή. Απλά, εγώ δεν
µπορώ να τοποθετηθώ σε ένα επιστηµονικό θέµα, γιατί θα ήταν
καταγέλαστο να κάνω κάτι τέτοιο. 

Τώρα, όσον αφορά τα συνοδά φάρµακα τα οποία θέσατε στο
κοµµάτι της ερωτήσεώς σας, θέλω να σας πω τα εξής: Όπως
σας είπα, τα φάρµακα για τη σκλήρυνση κατά πλάκας έχουν µη-
δενική συµµετοχή, εξαιρούνται και από το ένα ευρώ στη συν-
ταγή. Άρα το κράτος έχει φροντίσει γι’ αυτούς τους ανθρώπους
να λαµβάνουν τα φάρµακά τους. Η έννοια, όµως, των συνοδών
φαρµάκων στις χρόνιες παθήσεις, κύριε συνάδελφε, είναι ένα
πάρα πολύ ευρύ θέµα και οι επιστηµονικές απόψεις διίστανται.
Τι ακριβώς θα πει «συνοδό φάρµακο» που να συνδέεται µε µια
ασθένεια; Κι αν δίνεις σε κάποιον ένα φάρµακο δωρεάν, γιατί δεν
το δίνεις και σε κάποιον δεύτερο δωρεάν και το δίνεις µόνο σε
αυτόν; Άρα, δεν είναι τόσο απλό να γίνει, όσο ακούγεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Θα ήταν πάρα πολύ ευχάριστο να σας πω ότι ζούµε σε µια
εποχή και σε ένα κράτος που µπορεί να δίνει τα πάντα σε όλους
δωρεάν. Εξ όσων γνωρίζω, τέτοιο κράτος δεν υπάρχει. Ακόµα
και στα πλουσιότερα κράτη της γης αυτό δεν το κάνουν. Άρα δεν
νοµίζω ότι η κριτική είναι ορθή. 

Ρωτάτε για τους ασθενείς. Σας απαντάω ότι το Υπουργείο
Υγείας έχει καθιερώσει µηδενική συµµετοχή για τους ασθενείς
στους οποίους αναφέρεστε. 

Τώρα, βεβαίως, η Ηµέρα των Σπανίων Παθήσεων πρέπει να
µας κάνει να αναλογιστούµε όλους αυτούς τους ανθρώπους που
πάσχουν από σπάνιες παθήσεις. Σας διαβεβαιώ ότι το κράτος
µας κάνει ό,τι µπορεί περισσότερο για να βοηθήσει αυτούς τους
ανθρώπους υπό εξαιρετικά αντίξοες συνθήκες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαριστώ

κι εγώ, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 617/25-2-2014 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χίου του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Κωνσταντίνου Τριαντάφυλλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων για τη µείωση των τιµών των τροφίµων και των
ειδών πρώτης ανάγκης.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε και εσείς, όπως γνωρίζουµε όλοι

µας, ότι οι Έλληνες πολίτες, που βιώνουν στη συντριπτική τους
πλειοψηφία την παρούσα οικονοµική –και όχι µόνο- κρίση, αυτό
το οποίο απαιτούν –χθες, όχι σήµερα- είναι η µείωση των τιµών
του καταναλωτή στο ράφι. 

Θα αναφέρω, παρουσιάζοντας την επίκαιρη ερώτησή µου,
τέσσερις αριθµούς. Ο Γενικός Δείκτης Τιµών Καταναλωτή το δω-
δεκάµηνο από τον Φεβρουάριο του 2013 έως τον Ιανουάριο του
2014 παρουσίασε µείωση 1,1% έναντι αύξησης του προηγούµε-
νου δωδεκαµήνου της τάξεως του 1,3%. Τα στοιχεία είναι από
το δελτίο τύπου της 14 Φεβρουαρίου 2014 της Ελληνικής Στατι-
στικής Αρχής. Το τρίτο νούµερο είναι ο Γενικός Δείκτης Τιµών
Καταναλωτή του Ιανουαρίου του 2014 σε σύγκριση µε τον Ια-
νουάριο του 2013, όπου η µείωση είναι 1,5%. 

Ωστόσο, παρ’ ότι βλέπουµε ότι υπάρχει µείωση στον Γενικό
Δείκτη Τιµών, παρατηρείται οριακή µείωση στο Γενικό Δείκτη
Τιµών Καταναλωτή της οµάδας διατροφής και αλκοολούχων
ποτών, µόλις κατά 0,8%, ενώ παρατηρείται στο ίδιο δελτίο Τύπου
ότι υπάρχει αύξηση στα γαλακτοκοµικά προϊόντα, στα αυγά, στο
νωπό µοσχάρι, στο ελαιόλαδο. Ουσιαστικά περιγράφει και µία
αύξηση στα τρόφιµα, χωρίς να κατονοµάζει ειδικούς κλάδους. 

Επειδή πιστεύω ότι γνωρίζετε πως τα είδη πρώτης ανάγκης
είναι αυτά που είναι ανελαστικά, δηλαδή είναι αυτά που έχει
ανάγκη το κάθε ελληνικό νοικοκυριό να ψωνίσει από το σουπερ-
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µάρκετ, προκειµένου να επιβιώσει, επειδή γνωρίζω ότι γνωρίζετε
ότι η µείωση των τιµών είναι ουσιαστικός παράγοντας στη διά-
σωση ή, αν θέλετε, στην αύξηση του εισοδήµατος της αγοραστι-
κής δύναµης του ελληνικού νοικοκυριού, θα ήθελα να µου πείτε
σε ποια µέτρα έχετε προβεί, ποιος είναι ο σχεδιασµός σας, πώς
εφαρµόζεται ο Αγορανοµικός Κώδικας που ψήφισε αυτή η Ολο-
µέλεια και πώς συνεργάζεστε µε έναν -κατά την άποψή µου-
θεσµό, ο οποίος σήµερα είναι πιο σηµαντικός από ποτέ, παρ’ ότι
παρουσιάζει σοβαρά προβλήµατα στην αποτελεσµατικότητά
του, όπως είναι η Επιτροπή Ανταγωνισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια–Τσαρουχά): Ευχαριστώ. 
Στην επίκαιρη ερώτησή σας θα απαντήσει ο Υπουργός Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Αθανάσιος Τσαυτάρης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Ειλικρινά ευχαριστώ και εσάς, κύριε Βουλευτά, και ειλικρινά

σας συγχαίρω για την επίκαιρη ερώτησή σας. Προερχόµενος
από ένα απόµακρο νησί του Αιγαίου, αντιλαµβάνοµαι ότι ο χώρος
σας, επιβαρυµένος και από τις  µεγάλες αποστάσεις και από το
κόστος µεταφοράς, θα αντιµετωπίζει το πρόβληµα, όπως το πε-
ριγράψατε, ακόµη πιο οξυµµένο. Γι’ αυτό σάς συγχαίρω. 

Λέω όµως ότι, όπως και εσείς επισηµαίνετε, παρά το πρό-
βληµα, όπως το περιγράφετε, αρχίζει να εµφανίζεται µία κάµψη
των τιµών και πιστεύω ότι, αν δείτε και τα πιο πρόσφατα στοιχεία,
αυτή η κάµψη των τιµών αρχίζει να ακουµπάει και πολλά από τα
αγροτικά προϊόντα και τα τρόφιµα. 

Όµως, η ερώτησή σας µας δίνει την ευκαιρία να διευκρινί-
σουµε δύο πράγµατα: Πρώτον, να δούµε τι απ’ αυτό το κόστος
µπαίνει στον πρωτογενή τοµέα και έρχεται στο εµπόριο ένεκα
της πρώτης ύλης και τι απ’ αυτό ακουµπάει τα παρακάτω βήµατα
της µεταποίησης και εµπορίας και δευτερευόντως να απαντήσω
και εγώ τι είναι αυτό που κάνουµε εµείς ως Υπουργείο, για να
βοηθήσουµε να συρρικνωθεί το ένα ή το άλλο. 

Έρχοµαι στο πρώτο. Μπαίνω κατευθείαν στις δράσεις µας. Για
παράδειγµα, εδώ και µέρες συζητούµε την τήρηση των στοιχείων
εσόδων-εξόδων για τον γεωργό. Γιατί γίνεται αυτό το πράγµα;
Χαίροµαι που συµφωνήσαµε και χαίροµαι που και οι γεωργοί το
δέχονται, ιδιαίτερα µάλιστα όταν αποµακρυνθήκαµε από τον
θεσµό της τήρησης βιβλίων, όπου καθηµερινά πρέπει να γράψει
κάποιος τι έσοδα και τι έξοδα είχε, ιδιαίτερα µάλιστα όταν οι πε-
ρισσότεροι µια φορά θα έχουν έσοδα, όταν θα πουλήσουν το
βαµβάκι τους.

Εποµένως αυτός ο θεσµός, όπως είπαµε από την αρχή, τι έρ-
χεται να εξυπηρετήσει; Έρχεται να βγάλει από τη µέση τα εικο-
νικά τιµολόγια και να βγάλει από τη µέση τις ελληνοποιήσεις. Αν,
για παράδειγµα, ένας έδινε µέχρι τώρα ένα εικονικό τιµολόγιο
και έλεγε «την πατάτα µου εγώ, ενώ την πούλησα ένα ευρώ,
γράφω δύο, διότι µε τον τρόπο αυτόν εγώ, για παράδειγµα, θα
πάω να πάρω πολλή επιστροφή ΦΠΑ» και ο έµπορος θα έχει το
δικαίωµα να πει «αφού αυτό το πήρα δύο, δεν θα το πουλήσω
τρία, για να βγάλω και εγώ και όλοι οι παρακάτω;» κ.ο.κ..

Αν πουλούσατε έναν τόνο και γράφατε δέκα ή εκατό, έχετε ελ-
ληνοποιήσει άλλους εννέα τόνους µε την όποια τιµή θα ήθελε να
τους διακινήσει ο έµπορος. Να, λοιπόν, ένα µέτρο που θα χτυ-
πήσει στη ρίζα αυτές τις ελληνοποιήσεις, τα εικονικά τιµολόγια,
τις αυξηµένες τιµές στην αγορά. 

Συνυφασµένο µε αυτό είναι και το µέτρο που έχει να κάνει µε
τον συσχετισµό, ο οποίος γίνεται για πρώτη φορά στη διασταύ-
ρωση στοιχείων, σε ό,τι αφορά την επιστροφή του ΦΠΑ στον
αγρότη, βάσει του τιµολογίου του, µε τη δήλωση ΟΣΔΕ που
έκανε. Δηλαδή, κάποιος δηλώνει ότι «εγώ καλλιεργώ δέκα στρέµ-
µατα κρεµµύδια» και εµφανίζει µια παραγωγή που δεν την έχουν
ούτε τα εκατό στρέµµατα. Και του επιστρέφανε ΦΠΑ, γιατί ποτέ
δεν γίνονταν οι διασταυρωτικοί έλεγχοι ανάµεσα σε αυτήν την
υπηρεσία της επιστροφής ΦΠΑ του Υπουργείου Οικονοµικών και
στη δήλωση ΟΣΔΕ που έκανε ο ίδιος ο γεωργός. Καµµιά φορά
µάλιστα κατηγορούµεθα για ορισµένες καθυστερήσεις στην επι-
στροφή του ΦΠΑ, γίνονται όµως γι’ αυτόν τον λόγο. Βέβαια, µπο-
ρεί να είµαστε ανεκτικοί, µέχρις ενός ορίου. Καταλαβαίνω ότι µια
χρονιά µπορεί να είναι καλή και να έχει πολύ υψηλή απόδοση ή,
αντίθετα, χαµηλή απόδοση. Ωραία. Δεχόµαστε ένα συν-πλην 50%

αύξηση της παραγωγής ένεκα της ευνοϊκής χρονιάς. Δεν µπο-
ρούµε να δεχθούµε, όµως, ότι έγινε δεκαπλάσια η παραγωγή
γιατί ήταν τόσο καλή χρονιά.

Τρίτον, σε ό,τι αφορά το Μητρώο των Εµπόρων Αγροτικών
Προϊόντων Για πρώτη φορά µια σειρά πραγµάτων λύθηκαν και
σ’ αυτό το επίπεδο. Γιατί; Γιατί στο παρελθόν ο οποιοσδήποτε
αγόραζε δεν έδινε τίποτα στον γεωργό ή του έδινε µία πλαστή
επιταγή, χωρίς αντίκρισµα, και µετά τον ψάχνανε αυτόν που πήρε
µε το φορτηγό του τις πραµάτειες τους, τη σοδειά των γεωργών
να δουν πότε θα πληρωθούν και αυτός έκανε ό,τι ήθελε. Το µη-
τρώο τα καθάρισε όλα αυτά. Μάλιστα, δεν έχουν πλέον περιθώ-
ρια να παίξουν µε αυτές τις τιµές.

Η συµβολαιακή γεωργία. Για δείτε τι γίνεται µε τα τόσα πολλά
προγράµµατα συµβολαιακής γεωργίας που µπήκαν σήµερα στην
πράξη. Μάλιστα, έρχεται η τράπεζα και δίνει τώρα χρήµατα σε
τέτοιου είδους συµβόλαια και 30% προκαταβολή µε τη µορφή
µιας κάρτας, που λέει: «Σου δίνω µερικά χρήµατα για να αρχίσεις
την καλλιέργειά σου, να πληρώσεις αρχικά ένα κόστος εισροών,
όµως θα πας να πάρεις τα χρήµατά σου µόνο γι’ αυτά τα φάρ-
µακα ή γι’ αυτό το σπόρο, γι’ αυτόν τον πλαστικό που χρειάζεσαι
ή το πετρέλαιο.». Αυτό θα είναι θετικό γιατί για πρώτη φορά θα
έχουµε ακριβή στοιχεία. Γιατί η τράπεζα και οι σύµβουλοί τους
οι γεωπόνοι γνωρίζουν ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Υπουργέ,
κλείστε, παρακαλώ. Θα τα πείτε στη δευτερολογία σας τα υπό-
λοιπα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός  Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Σε ένα δευτερόλεπτο, κυρία Πρόεδρε. Ζητώ συγ-
γνώµη.

…Γνωρίζουν, λοιπόν, ότι σε ένα στρέµµα βάζουµε αυτά τα ένα-
δύο κιλά από αυτόν τον σπόρο. Δεν µπορείς να δικαιολογήσεις
ότι σ’ αυτό το στρέµµα µάς φέρνεις ένα τιµολόγιο ότι θέλεις
εκατό κιλά. 

Εποµένως θα εξορθολογιστεί το σύστηµα. Πρέπει να εξορθο-
λογιστεί. Αυτό είναι προς το συµφέρον όλων µας. Παρακάτω θα
σας δείξω άλλα τόσα µέτρα που παίρνουµε, για να λύσουµε το
συγκεκριµένο πρόβληµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε  Υπουργέ.
Κύριε  συνάδελφε, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, αναφέρατε –και είναι πολύ σηµαντικό αυτό-

κάποια µέτρα, ουσιαστικά διαρθρωτικά, τα οποία έχετε λάβει και
στα οποία βέβαια η Βουλή έχει πολλές φορές, νοµίζω, νοµοθε-
τήσει. Μπορώ να αναφέρω επιγραµµατικά τέσσερις παρεµβάσεις
οι οποίες έγιναν από το 2009 µέχρι το 2011 στην ίδια κατεύθυνση
που αναφέρατε: Είναι η κατάργηση του 8% κέρδους του χον-
δρέµπορα, που ουσιαστικά δηµιουργούσε εικονικά τιµολόγια, το
market food στη Λαχαναγορά, το νέο πλαίσιο ενοικίασης µαγα-
ζιών στη Λαχαναγορά, τα στοιχεία για ενδοοµιλικές συναλλαγές
σε µεγάλες αλυσίδες σουπερµάρκετ και η εκκίνηση του διαλόγου
για τον Αγορανοµικό Κώδικα, που προανέφερα ότι ψηφίστηκε
πριν από ορισµένους µήνες στην παρούσα Ολοµέλεια.

Υπάρχουν δύο ζητήµατα, τα οποία είναι πάρα πολύ σηµαντικά.
Το πρώτο έχει να κάνει µε ό,τι αναφέρατε. Νοµίζω ότι το καλύ-
ψατε πλήρως. Έχει να κάνει, δηλαδή, µε το να µπορέσει η αγρο-
τική παραγωγή να σταθεί σε υγιείς βάσεις. Βεβαίως, µεγάλο
ζήτηµα –αναφέρθηκε στην προηγούµενη ερώτησή σας, δεν χρει-
άζεται να το αναλύσουµε περαιτέρω- είναι και η διεύρυνση των
παραγωγών και της παραγωγικής βάσης στον πρωτογενή τοµέα.

Αυτό προφανώς περνάει µέσα από προγράµµατα τα οποία θα
αξιοποιήσουν τους νέους αγρότες, οι οποίοι προφανώς και µπο-
ρούν να εµπλουτίσουν ακόµα περισσότερο το αγροτικό δυναµικό
της Ελλάδας. 

Το δεύτερο ζήτηµα, όµως, έχει να κάνει µε το κατά πόσον και
εσείς, ως αρµόδιος Υπουργός, αλλά και τα συναρµόδια Υπουρ-
γεία µπορούν να παρέµβουν, ούτως ώστε να «ακουµπήσουµε»
εκεί όπου υπάρχει το σοβαρό πρόβληµα. Το σοβαρό πρόβληµα
είναι πώς το προϊόν από το χωράφι µέχρι το ράφι έχει διαφορε-
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τική τιµή. Πώς, δηλαδή, χωρίς να κερδίζει ουσιαστικά ο παραγω-
γός, κερδίζει ένας µεσάζων, ή ακόµα περισσότερο, κερδίζει µία
µεγάλη πολυεθνική αλυσίδα, της οποίας τα παραρτήµατα στη
χώρα µας έχουν διπλάσιες ή τριπλάσιες τιµές από άλλες χώρες,
από µεγαλύτερες, πλουσιότερες ή από γειτονικές χώρες. 

Αυτό ουσιαστικά περνάει απαρατήρητο, χωρίς να πιέζουµε
εκεί για εξορθολογισµό,  ώστε να µην υπάρχει αυτή η υπερτιµο-
λόγηση, το υπερκέρδος, το οποίο βαίνει εις βάρος όχι µόνο του
Έλληνα αγρότη παραγωγού, αλλά κυρίως του Έλληνα πολίτη.
Θα κλείσω λέγοντας ότι, αν δεν κατορθώσουµε στη χώρα µας να
διασφαλίσουµε ότι τα αγροτικά µας προϊόντα, τα νωπά µας προ-
ϊόντα θα πωλούνται στη λογική τιµή -δηλαδή στην τιµή η οποία
είναι ανεκτή και σε επίπεδο κέρδους, από θεσµική άποψη, αλλά
και σε επίπεδο αγοραστικό, από την άποψη των αγοραστών, των
καταναλωτών- τότε δεν θα µπορέσουµε να επιλύσουµε ένα βα-
σικό πρόβληµα, που κατά την άποψή µου ήταν δοµικό στη δηµι-
ουργία της κρίσης, δηλαδή τη µεγάλη φούσκα, όπου τα προϊόντα
ανέβαιναν και κάποιοι κέρδιζαν και κάποιοι έχαναν.

Από την άλλη µεριά, η ελληνική πολιτεία, για να αντιµετωπίσει
τα τελευταία δέκα-δεκαπέντε χρόνια πριν από την κρίση –και µε
την είσοδο του ευρώ- αυτήν την ανεξέλεγκτη άνοδο των προϊόν-
των, αντί ουσιαστικά να περιορίσει αυτήν την αύξηση στα προ-
ϊόντα των σουπερµάρκετ -που ως επί το πλείστον πλέον είναι
ξένων συµφερόντων- αύξανε τους µισθούς και δηµιουργήσαµε
αυτήν την έλλειψη ανταγωνιστικότητας στην ελληνική παραγωγή
και στην ελληνική οικονοµία. Αυτό, ειδικά στον πρωτογενή τοµέα,
πρέπει να σταµατήσει. Είναι ευθύνη δική σας και δική µας και νο-
µίζω ότι τώρα έχουµε τα θεσµικά εργαλεία και µπορούµε να το
καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γενικό Λύκειο Ηρακλείου
Κρήτης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είµαστε στην ίδια πλευρά. Συµµερίζοµαι απόλυτα τον στόχο

σας. Θα µου επιτρέψετε να συνεχίσω για τον πρωτογενή τοµέα,
διότι θα σας περιγράψω δύο-τρία ακόµα τέτοια µέτρα, που και
αυτά µπορούν να βοηθήσουν σε εκείνο το επίπεδο και µετά θα
πάµε παρακάτω. 

Υποστηρίξαµε, για παράδειγµα, τη δηµιουργία εκατόν ογδόντα
πέντε οµάδων παραγωγών. Όταν οι γεωργοί µε αυτό το σχήµα
συνεργατισµού έρχονται και συνεταιρίζονται, όπως επίσης και
µε τους κλασικούς συνεταιρισµούς, που ήταν ένα άλλο συνερ-
γατικό σχήµα, δεν έχουν διαπραγµατευτική ισχύ στην αγορά των
εφοδίων; Δεν έχουν καλύτερη διαπραγµατευτική ισχύ στην πώ-
ληση των προϊόντων τους; Είναι άλλο να πουλάς δέκα τόνους και
άλλο να πας σε έναν έµπορο και να πεις. «κοίταξε να δεις, εµείς
ελέγχουµε διακόσιους τόνους από αυτήν την περιοχή». Αλλά και
το αντίθετο. Είναι άλλο να πάει ένας µόνος του να πει «δώσε και
σε µένα δέκα κιλά σπόρο» και να του δώσει το λίπασµα ή το φάρ-
µακο µε αυτήν την τιµή και είναι άλλο να πάνε διακόσιοι παρα-
γωγοί και να πουν «εµείς είµαστε οι ροδακινοπαραγωγοί του
Βελβεντού και απαιτούµε αυτούς τους όρους στην αγορά αυτών
των εφοδίων». Αυτός είναι τρόπος, όπως επίσης και οι συµπρά-
ξεις καινοτοµίας, που έρχονται παρακάτω, και µια σειρά άλλων
εργαλείων που αναπτύσσονται. 

Όµως, µην ξεχνάτε -δεν πρέπει να το κρύβουµε- και γι’ αυτό
και αγωνίζεται και η Κυβέρνηση, ότι η χώρα µας έχει ένα ακριβό
κόστος ενέργειας, ένα ακριβό κόστος πετρελαίου, από το οποίο
υποφέρει και ο αγρότης. Γιατί αγωνιστήκαµε όσο µπορούσαµε

να του επιστρέψουµε τα 180 περίπου εκατοµµύρια ευρώ ως επι-
στροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαιοειδών; Για να
τον απαλύνουµε, εν µέρει, από αυτό το πρόβληµα. Μακάρι να
µπορούσαµε να δώσουµε περισσότερα. Γιατί αγωνιά η Κυβέρ-
νηση να κατεβάσει την τιµή του αερίου; Γιατί και η µορφή του
αερίου είναι ένα υψηλό κόστος ενέργειας.

Αυτό δεν αφορά µόνο τη βιοµηχανία. Αφορά και τον γεωργό
που ζεσταίνει τον στάβλο του µε αέριο ή ξεραίνει τα φρούτα µε
αέριο ή ξεραίνει τα καλαµπόκια µε αέριο, προκειµένου να µην
αναπτύξουν υγρασία στην αποθήκη του.

Να, λοιπόν, τρόποι µε τους οποίους θα µπορούσαµε στη βάση,
στο πρωτογενές κοµµάτι, να µειώσουµε το κόστος παραγωγής,
όπως επίσης και το κόστος χρήµατος, το κόστος ρευστότητας.
Σας είπα λίγο πριν για το συµβολαιακό, σας είπα για το Ταµείο
Αγροτικής Επιχειρηµατικότητας, όπου καταφέραµε να µει-
ώσουµε το κόστος του επιτοκίου στο 3,85% εις ό,τι αφορά τον
αγροτικό τοµέα. 

Έρχοµαι στην ψαλίδα. Θα σας αναφέρω δυο-τρία εργαλεία
που φέραµε για να κλείσει αυτή η ψαλίδα. Λέτε ότι προστίθεται
κόστος µετά την παραγωγή της πρώτης ύλης στα παρακάτω βή-
µατα µεταποίησης και εµπορίας: έµποροι, µεσάζοντες κ.λπ..
Ωραία. Ας τους εξαλείψουµε από τη µέση. Πώς; Γι’ αυτό δεν κά-
ναµε τις αγορές παραγωγών, τα farmers’ markets; Εδώ µάλιστα
δεν τα θεσµοθετήσαµε µε µια εµπειρία περίπου ενός έτους; Κά-
ναµε έξι-επτά σκόρπια σε όλη την Ελλάδα, για να δούµε πώς θα
λειτουργούν, τι δυσκολίες έχουν, ποιοι τα οργανώνουν, ποιοι τα
κατευθύνουν και το θεσµοθετήσαµε αυτό τώρα γιατί είναι η
πρώτη φορά που έρχεται κατευθείαν ο παραγωγός στο ράφι του
καταναλωτή, χωρίς κανέναν µεσάζοντα. Έτσι µπορεί να απολαύ-
σει κανείς ένα ντόπιο, φρέσκο, εγνωσµένης ποιότητας προϊόν κα-
τευθείαν, έτσι ώστε και ο παραγωγός να πάρει µία δεκάρα
παραπάνω, γιατί δεν παρεµβαίνει κανένας µεσάζοντας, αλλά και
ο καταναλωτής να πάρει κάτι φθηνότερο και φρέσκο, χωρίς τη
συµµετοχή κανενός µεσάζοντα. 

Χθες µάλιστα είχαµε µία µεγάλη εκδήλωση, όπου παρουσιά-
σαµε τους δέκα πρωτοπόρους εις ό,τι αφορά τα λεγόµενα πο-
λυλειτουργικά αγροκτήµατα, όπου κάποιος παράγει και, αντί να
το πάει αυτός στην αγορά να το πουλήσει, ζητάµε να έλθει ο κα-
ταναλωτής στο αγρόκτηµα του παραγωγού για να το πάρει. Ζη-
τάµε να έλθει εκεί ο καταναλωτής, για να δει πώς το παράγει ο
παραγωγός, πώς ζει µε την οικογένειά του. Αυτόν τον σκοπό εξυ-
πηρετούν αυτά, πέραν των εκπαιδευτικών, πέραν των επιδεικτι-
κών σκοπών. Μάλιστα και µε τον θεσµό της οικοτεχνίας, ο οποίος
είναι ενσωµατωµένος στον ίδιο νόµο, είχαµε την ευκαιρία να
δούµε ανθρώπους που πραγµατικά κάνουν µία πρώτη µεταποί-
ηση, να κάνουν το δικό τους προϊόν όπως, παραδείγµατος χάριν,
µαρµελάδα από το κεράσι τους, να κάνουν από το δικό τους
στάρι τα δικά τους προϊόντα µακαρονιού ή οτιδήποτε άλλο.

Να, λοιπόν, τρόποι για να κλείσουµε αυτή την ψαλίδα, βοηθών-
τας αµφότερους τους πόλους αυτής της αλυσίδας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 620/25-2-2014 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Νοµού Αττικής της Δη-
µοκρατικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Οικονόµου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις υπεραξίες των ακινήτων.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν από λίγο καιρό φέρατε το νοµοσχέδιο για

τη φορολόγηση των ακινήτων. Μέσα σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, ως
γνωστόν, υπήρχε ο λεγόµενος φόρος υπεραξίας, ο οποίος είχε
ως σκοπό και στόχο –αποτυπωµένο, µάλιστα- την αύξηση των
εσόδων του δηµοσίου από τις αγοραπωλησίες ακινήτων.

Δεν θα µπω στην ουσία του θέµατος, για το αν είναι σωστός ο
φόρος, για το αν έπρεπε να επιβληθεί, για το αν είναι ήδη υπερ-
φορολογηµένη η ακίνητη περιουσία και αν χρειαζόταν και αυτός
ο φόρος. Δεν θα µπω καθόλου στην ουσία. Η Δηµοκρατική Αρι-
στερά έχει τοποθετηθεί. Κάναµε διεξοδική συζήτηση, όταν ήλθε
το νοµοσχέδιο. Αυτά τα θέµατα συζητήθηκαν.

Εσείς, όµως, θεωρώ ότι εκπροσωπείτε µία ευνοµούµενη πολι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ  ]H’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2014 7939



τεία και µία πολιτεία συντεταγµένη και µία Κυβέρνηση η οποία
κατέχει αυτά τα οποία πρέπει να κάνει. Είπατε ότι από την 1η Ια-
νουαρίου του 2014 και κατόπιν προσδιορισµού αυτού του φόρου
υπεραξίας θα αρχίσει πλέον η διαδικασία µε το νέο καθεστώς
των αγοραπωλησιών και της φορολόγησης. Ξέρετε πόσο του
µηνός έχουµε σήµερα; Είκοσι οκτώ Φεβρουαρίου. Τελείωσαν και
ο Γενάρης και ο Φλεβάρης. Τι θα γίνει; Δεν γίνεται καµµία αγο-
ραπωλησία στην Ελλάδα. Έχει µπλοκάρει όλο το σύστηµα.
Έχουµε την κρίση και έχουν πέσει οι αξίες. Φορολογείτε τον
κόσµο µε βάση τις αντικειµενικές αξίες του 2007. Αυτό είναι το
µεγαλύτερο αίσχος και ανέκδοτο και η µεγαλύτερη, αδικαιολό-
γητη και πολύ αισχρή αδικία απέναντι στον µέσο πολίτη αυτής
της χώρας.

Θα µου απαντήσετε: «Πού θα βρούµε τα λεφτά;» Δεν ξέρω.
Κόφτε το κεφάλι σας. Θα τα βρει η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου, ο Πρωθυπουργός, όλη η πολιτική τάξη; Δεν ξέρω. Να κό-
ψουν το κεφάλι τους. Αλλά αυτό που θα παρουσιάσουν στον
Έλληνα πολίτη θα είναι δίκαιο. 

Όταν, λοιπόν, εγώ έχω ένα σπίτι ή ένα χωράφι -και δεν µιλώ για
την επαρχία, αλλά για την Αττική για την οποία σας έχω κάνει επα-
νειληµµένα ερωτήσεις- είτε στον Μαραθώνα είτε στη Νέα Μάκρη
είτε στα Μέγαρα είτε στο Λαύριο είτε στον Ωρωπό και για να το
πουλήσω έτσι ώστε να βγάλω τα έξοδά µου και τα δικά σας έξοδα,
τους φόρους που έχετε επιβάλει  -ο κόσµος δεν έχει πλέον τρα-
πεζικά αποθέµατα και από εκεί πάει να βγάλει να πληρώσει-, µου
το φορολογείτε µε τιµές του ’07, δηλαδή τριπλάσιες και τετρα-
πλάσιες από την αγορά που είναι τώρα, τι συζητάτε; Θέλετε να
σας πιστέψει –και εµάς- κανένας άνθρωπος; Μας παίρνει όλους η
µπάλα. Εσείς έχετε την αγωνία να µαζέψετε τα ποσά να εµφανί-
σετε ένα λογιστικό µέγεθος και όποιον πάρει ο χάρος. Δεν είναι
έτσι. Είµαστε στο 2014, είµαστε µια ευρωπαϊκή χώρα.

Εποµένως είναι αίσχος το ότι δεν διαµορφώνετε τις αντικειµε-
νικές αξίες σύµφωνα µε τις πραγµατικές αξίες και, δεύτερον, δύο
µήνες δεν έχετε βγάλει τον φόρο υπεραξίας. Έχει µπλοκάρει όλη
η αγορά. Δεν γίνεται µία αγοραπωλησία. Μόλις κατέθεσα την επί-
καιρη ερώτηση, στις 25 του µηνός, την επόµενη µέρα, την Τε-
τάρτη, είχαµε µία διαρροή από το Υπουργείο ότι είµαστε στο
τελικό στάδιο. Πότε θα τελειώσει αυτό το τελικό στάδιο; 

Σας το λέω αυτό ώστε να πάρετε και εσείς τα έσοδά σας –που
λέτε ότι δεν έχουµε έσοδα-, να λειτουργήσει η αγορά, ο άνθρω-
πος που βρίσκεται σε απόγνωση και θέλει να πουλήσει το σπίτι
του –κατακρηµνισµένης αξίας, πλέον- να µπορεί να το πουλήσει
και όχι να µπλοκάρεται όλη η διαδικασία της αγοροπωλησίας ακί-
νητης περιουσίας. Όλα αυτά συµβαίνουν γιατί πραγµατικά δύο
µήνες δεν έχει κάνει τίποτα το Υπουργείο Οικονοµικών το οποίο
είχε δεσµευτεί εδώ στη Βουλή ότι από 1-1-2014 θα ήταν έτοιµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν
στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που ορ-
γανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µαθητές και µαθήτριες και
µία εκπαιδευτικός συνοδός τους από το 5ο Δηµοτικό σχολείο της
Νέας Σµύρνης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Μαυραγάνης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να απαντήσω στον κύριο Βουλευτή
πρώτα ότι η Κυβέρνηση, ακριβώς επειδή οι θεσµικοί φορείς –
όπως οι συµβολαιογράφοι- εντόπισαν ορισµένα προβλήµατα,
έχει από τις αρχές του προηγούµενου µήνα ξεκινήσει κάποιες
διαβουλεύσεις, έτσι ώστε να θεραπευτούν αυτές οι αδυναµίες
που διαπιστώθηκαν στην πράξη. Και δεν έγινε αυτό µετά από τη
δική σας ερώτηση, κύριε Βουλευτά. 

Ξέρω ότι ασκείτε κριτική και καλόπιστη κριτική. Είναι καλοδε-
χούµενη η καλόπιστη κριτική, αλλά, αν δείτε, έχω απαντήσει στον
πρώην Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Κακλαµάνη, ακριβώς γι’ αυτό
το θέµα και έχω δώσει ακριβείς εξηγήσεις για το πού βρισκόµα-
στε. 

Αυτό το οποίο θέλουµε ακριβώς είναι να λειτουργήσει ο φόρος
υπεραξίας. Και αυτό, αν το δείτε διαχρονικά, είχε προβλήµατα.
Έµπαινε και έβγαινε στη νοµοθετική ιστορία της χώρας, αλλά
είναι ένας σωστός φόρος. Ξέρετε γιατί είναι σωστός; Γιατί υπο-
λογίζεται πάντα επί της πραγµατικής αξίας. Αν δείτε και τη διά-
ταξη έτσι όπως είναι διατυπωµένη τώρα, ο φόρος υπεραξίας δεν
είναι πάνω σε αντικειµενικές αξίες. Είναι πάνω στην αξία που εγ-
γράφεται στο συµβόλαιο, δηλαδή αυτή που έχει συµφωνηθεί.
Επίσης, εφόσον αυτή η αξία δηλώνεται στο συµβόλαιο, δηµιουρ-
γεί κίνητρο και για τον αγοραστή να µην υποκρύπτονται χρή-
µατα, έτσι ώστε και αυτός να ξεκινά από σωστή βάση σε
µελλοντική πώληση. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο η Κυβέρνηση έχει κάνει αυτόν τον καιρό
είναι να έχει ακούσει ορισµένες από τις παρατηρήσεις των συµ-
βολαιογράφων για πρακτικά θέµατα –γιατί µιλάµε κυρίως για
πρακτικά θέµατα- έτσι ώστε να ξεπεραστούν πάρα πολύ γρή-
γορα. 

Έχω πει και σε απάντηση του πρώην Προέδρου της Βουλής,
του κ. Κακλαµάνη, ότι πάνω στο θέµα αυτό θα έχουµε πολύ σύν-
τοµα νοµοθετική πρωτοβουλία µαζί µε διάφορα άλλα θέµατα,
ώστε να ξεπεραστεί, µε βάση και τη συζήτηση που έχουµε κάνει
µε τους θεσµικούς φορείς. 

Επίσης θα ήθελα να σας πω ότι, επειδή ακριβώς το θέµα των
ακινήτων και της αγοράς ακινήτων είναι κάτι το οποίο φυσικά και
θα πρέπει να προχωρήσει όσο το δυνατόν πιο γρήγορα, γι’ αυτό
και η Κυβέρνηση µείωσε τον φόρο µεταβίβασης στα ακίνητα στο
3%.  

Νοµίζω ότι είναι µια πολύ σηµαντική ενέργεια σε συνδυασµό
µε έναν λογικό φόρο υπεραξίας για να προχωρήσει µπροστά η
αγορά. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Έχετε τον λόγο για δευτερολογία, κύριε συνάδελφε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Η ταπεινότητά µου δεν διεκδικεί,

κύριε Υπουργέ, ως γνωστόν, τη διαµόρφωση και τον ερεθισµό
των αποφάσεων του Υπουργείου σας. Απλά λέω ότι όταν κατέ-
θεσα την επίκαιρη ερώτηση, την επόµενη µέρα, την περασµένη
Τετάρτη, κάνατε µια ανακοίνωση. Το συνέδεσα, αλλά κακώς το
συνέδεσα. Δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν µια παρέµβαση του Βου-
λευτή. Έχετε άλλα στο µυαλό σας. Δεν πειράζει όµως. Δεν έχω
τέτοιες φιλοδοξίες.

Εγώ λέω κάτι άλλο. Μου λέτε ότι έχετε νοµοθετήσει, έχετε
φτιάξει το νοµοθετικό πλαίσιο, έχετε δεσµευτεί διά του νοµοθε-
τικού πλαισίου και διά των λόγων σας εδώ, στη Βουλή, ότι 1-1-
2014 ξεκινάει αυτό. Όλα αυτά γίνονται στο πόδι διότι εκ των
υστέρων, αφού νοµοθετήσατε και αφού δεν λάβατε υπ’όψιν σας
τις παρατηρήσεις των συµβολαιογράφων ή, τέλος πάντων, όλων
των φορέων που εµπλέκονται, επιστηµονικών ή κοινωνικών, βλέ-
πετε µπροστά τα προβλήµατα. 

Έχετε σταµατήσει την αγορά. Πολύ ωραίο το µέτρο για το 3%
των µεταβιβάσεων, κύριε Υπουργέ. Σε ποια αγορά όµως; Δεν λει-
τουργεί τίποτα. Δυο µήνες δε γίνεται καµµία αγοραπωλησία. Αν
δεν ορίσετε τον φόρο υπεραξίας, δεν θα πάρετε ούτε το 3% της
µεταβίβασης, µα ούτε και τον φόρο υπεραξίας τον οποίον δεν
έχετε ορίσει. 

Θα µου πείτε ότι πηγαίνουµε στο γνωστό ποιος έκανε το αυγό,
η κότα ή το αυγό. Ακόµα δεν έχει λυθεί το θέµα. Εδώ όµως είναι
πιο εύκολα τα θέµατα και µπορούν να λυθούν. Το λέω γιατί γνω-
ρίζετε ότι σας εκτιµώ, έως και σας συµπαθώ, για την προσπάθεια
που κάνετε. Εδώ όµως δεν είναι προσωπικό το θέµα. 

Το θέµα είναι πολιτικό. Και είναι πολιτικό γιατί το γραφείο µου
κατακλύζεται συνέχεια από παράπονα ανθρώπων που δεν µπο-
ρούν να λειτουργήσουν. Νοµίζω ότι δεν είναι το µόνο βουλευτικό
γραφείο που κατακλύζεται. Εδώ βρίσκονται και άλλοι συνάδελ-
φοι. Θα σας πιστοποιήσουν πιστεύω και αυτοί, αν συζητήσετε
µαζί τους, ότι αυτήν τη στιγµή οι δυο µήνες παγωνιάς στις αγο-
ραπωλησίες, λόγω δικής σας  υπαιτιότητας –να σας το πω νοµι-
κώς- είναι πολύ µεγάλο διάστηµα. Για εσάς µπορεί να φαίνεται
ένα σύντοµο διάστηµα, αλλά γι’ αυτόν που καίγεται, γι’ αυτόν
που η ζωή του βρίσκεται µεταξύ δύσκολων και σκληρών αποφά-
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σεων δεν είναι. Το να πουλήσεις το σπίτι σου ή τη γη σου ή το
ακίνητό σου δεν είναι µια εύκολη απόφαση. Και εσείς δεν τον
αφήνετε να κάνει ούτε αυτό. 

Δεν το λέω γιατί δεν εισπράττετε τα έσοδά σας. Και αυτό είναι
κρίσιµη παράµετρος. Εγώ λέω ότι αυτήν τη στιγµή κόσµος βρί-
σκεται σε απόγνωση εδώ και δυο µήνες. Όχι γιατί δεν έχουν
λεφτά στην τσέπη. Αυτή είναι άλλη παράµετρος. Αυτός που έχει
τα λίγα λεφτά στην τσέπη ή αυτός που θέλει να πουλήσει το ακί-
νητό του για τα λίγα λεφτά  που προσδοκά δεν µπορεί να το
κάνει, λόγω δικής σας υπαιτιότητας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν το πέτυχε ο κ. Κακλαµάνης, συντάσσοµαι µε τον κ. Κακλα-
µάνη. Αν το κάνετε εσείς, συντάσσοµαι µε εσάς. Προκειµένου να
γίνει αυτό το στοιχειώδες, δηλαδή να πάρετε και να βγάλετε µια
διευκρινιστική για το ζήτηµα αυτό, συντάσσοµαι και µαζί σας.
Κάντε το, παρακαλώ. Ο κόσµος είναι τρελαµένος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Οικονόµου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μερικά δευτερόλεπτα, κυρία Πρό-
εδρε. 

Μην προσεγγίζετε το θέµα ακαδηµαϊκώς. Το θέµα καίει. Οι δυο
µήνες κατά τους οποίους δεν µπορούν να γίνουν αγοραπωλησίες
είναι πολύς καιρός. 

Περιµένω µια συγκεκριµένη ηµεροµηνία, δηλαδή ότι την άλλη
Τρίτη ή Τετάρτη θα βγάλετε την ανακοίνωση, να ξεκινήσουν, να
λειτουργήσουν οι αγοραπωλησίες των ακινήτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Θα

ήθελα να σχολιάσω σ’ αυτά που είπε ο κύριος Βουλευτής ότι τα
προβλήµατα έχουν εντοπιστεί κυρίως σε ορισµένες από τις πρα-
κτικές διαδικασίες που έχουν σχέση µε τους συµβολαιογράφους. 

Οι συµβολαιογράφοι είχαν και µέσα από τον νόµο και µια ευ-
θύνη, την οποία έχουν αντιρρήσεις να αναλάβουν. Έχουν τη θέ-
ληση και τη βούληση να βοηθήσουν στη διαδικασία πληρωµής,
αλλά όχι στις ευθύνες. Οι συµβολαιογράφοι ήρθαν µετά τον Ια-
νουάριο. Και εγώ τους είδα και στο γραφείο του Υπουργού
πήγαν. Δεν είχαν έρθει πριν για να συζητήσουµε για τέτοιες πρα-
κτικές δυσκολίες, ώστε να τις αντιµετωπίσουµε αρκετά πιο γρή-
γορα. 

Από τη στιγµή όµως που καταγράφηκαν αυτά τα θέµατα,
υπάρχει η διαδικασία εκείνη για να αντιµετωπιστούν. Έχουν αν-
τιµετωπιστεί. Ετοιµάζονται οι σχετικές διατάξεις και πολύ σύν-
τοµα…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Πότε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Θα

έλεγα ότι είναι θέµα πλέον ηµερών να µαζέψουµε όλα αυτά τα
θέµατα, που έχουµε συζητήσει κι εδώ, για να µπορέσει να κατα-
τεθεί µια διάταξη, η οποία θα λύνει και τα θέµατα των συµβολαι-
ογράφων, ώστε να προχωρήσει η διαδικασία.

Να δούµε και το θέµα της βελτίωσης του προσδιορισµού της
υπεραξίας, έτσι ώστε σε µερικές περιπτώσεις να µην υπάρχουν
κάποιες αδικίες. Σε κάθε µεταρρύθµιση και σε κάθε αλλαγή
υπάρχουν πάντα διαδικαστικά προβλήµατα. Σε αυτόν τον φόρο
ιδίως, που µπαίνει και βγαίνει και δεν εφαρµόζεται, πάντα υπήρ-
χαν θέµατα.

Εµείς θέλουµε να τα λύσουµε, για να εφαρµοστεί ο φόρος.
Γιατί, όπως σας εξήγησα, ο φόρος υπεραξίας δηµιουργεί µια διέ-
ξοδο στο να ξεφύγει κάποιος από θεωρητικές τιµές και να µπαί-
νει στις πραγµατικές τιµές. Όλοι έχουν συµφέρον πλέον να
δηλώσουν την πραγµατική τιµή που πλήρωσαν, έτσι ώστε ο αγο-
ραστής ο καινούργιος να µην επιβαρυνθεί µετά, όταν πουλήσει,
µε µεγαλύτερο φόρο υπεραξίας.

Άρα είναι και µια διέξοδος αυτός ο φόρος υπεραξίας και, στο
κάτω κάτω, είναι ένας φόρος που φορολογεί µε έναν λογικό συν-
τελεστή. Μην ξεχνάτε ότι ήταν 20% και τον κατεβάσαµε στο 15%.
Φορολογεί όφελος, δηλαδή κάτι το οποίο είναι στα χέρια σου και
όχι θεωρητικό.

Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
κι εµείς, κύριε Υπουργέ.

Εισερχόµαστε στην τρίτη µε αριθµό 624/25-2-2014 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Κερκύρας του Πανελ-
λήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αγγελικής Γκερέκου προς τους
Υπουργούς Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων και Οικονοµικών,
σχετικά µε την επίσπευση των διαδικασιών και των µηχανισµών για
την αδειοδότηση των υδατοδροµίων.

Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΓΚΕΡΕΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, µε την ψήφιση του θεσµικού πλαισίου για τα

υδατοδρόµια τέθηκαν οι βάσεις για την αξιοποίηση ενός µέσου
µεταφοράς µε πάρα πολλά πλεονεκτήµατα. Πρόκειται για ένα
πλαίσιο το οποίο είχαµε την τιµή να επεξεργαστούµε πριν από τέσ-
σερα περίπου χρόνια, τότε ως Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού, µε την πρότασή µας στην κοινή επιτροπή µε το αρµόδιο,
βέβαια, Υπουργείο Μεταφορών.

Σε µια νησιωτική χώρα όπως η Ελλάδα, δηλαδή µια χώρα µε γε-
ωγραφικά µειονεκτήµατα συνοχής, όπως όλοι γνωρίζουµε, και επι-
κοινωνίας, τα υδροπλάνα µπορούν να αποτελέσουν µια πρόσθετη
συγκοινωνιακή επιλογή για τους κατοίκους και τους επισκέπτες
των νησιών.

Επιτρέψτε µου να πω ότι εµείς από τα Ιόνια νησιά το γνωρίζουµε
πολύ καλά, δεδοµένου ότι είχε λειτουργήσει αυτή η διαδικασία
πριν από κάποια χρόνια, για ένα πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα,
κι αυτό γιατί δεν υπήρχε θεσµικό πλαίσιο και βεβαίως είχαν στα-
µατήσει.

Ιδιαίτερα όµως για τα µικρά και αποµακρυσµένα νησιά, τα υδρο-
πλάνα αποτελούν σε πολλές περιπτώσεις τη µοναδική επιλογή,
κύριε Υπουργέ, ιδίως τους χειµερινούς µήνες. Αν το δούµε από
την πλευρά της λειτουργικότητας, θα δούµε πραγµατικά πόσο
εξαιρετική είναι η συµβολή τους. Επιτρέπουν να εκτελεστούν διά-
φορα είδη πτήσεων, από επιβατικές και νοσοκοµειακές, που τόσο
πολύ τις χρειαζόµαστε, ειδικά στα µικρά νησιά, µέχρι πτήσεις
έρευνας και διάσωσης.

Είναι εποµένως θετικό ότι έντεκα οργανισµοί λιµένος και λιµε-
νικά ταµεία σε νησιά της χώρας έχουν ήδη υποβάλει αίτηση για
τη χορήγηση άδειας λειτουργίας υδατοδροµίων, κάνοντας χρήση
των σχετικών ρυθµίσεων του νόµου που πριν από λίγο καιρό ψη-
φίσαµε, το 2013.

Η διαδικασία όµως αδειοδότησης είναι σε εξέλιξη και µάλιστα
εσείς, ως αρµόδιος Υφυπουργός, είχατε δηλώσει προ ηµερών ότι
το φετινό καλοκαίρι θα λειτουργήσουν τα πρώτα υδατοδρόµια.
Μαθαίνουµε ωστόσο ότι τουλάχιστον µέχρι πριν από τρεις µέρες,
όταν κατέθεσα την επίκαιρη ερώτησή µου, δεν είχε συγκροτηθεί
η προβλεπόµενη από τον νόµο Επιτροπή Υδατοδροµίων. Παραµέ-
νει, δηλαδή, ακόµη σε εκκρεµότητα. Η εκκρεµότητα αυτή παρεµ-
ποδίζει την ολοκλήρωση των διαδικασιών στα υπό αδειοδότηση
υδατοδρόµια της περιφέρειας και, καθώς βρισκόµαστε ελάχι-
στους µήνες πριν από το καλοκαίρι, κινδυνεύουµε, κύριε Υπουργέ,
να χάσουµε και αυτήν την πολύτιµη χρονιά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να σας ρωτήσω, γιατί αυτός ο χρόνος
είναι πολύτιµος, πότε προβλέπεται να εκδοθεί η κοινή απόφαση
από τα συναρµόδια Υπουργεία για τη συγκρότηση της επιτροπής,
δεδοµένου ότι δεν αφορά µόνο το επισπεύδον Υπουργείο; Γνωρί-
ζουµε ότι έχουν καθυστερήσει κι άλλα συναρµόδια Υπουργεία και
ξέρουµε το ενδιαφέρον σας, καθώς και το ενδιαφέρον του Υπουρ-
γού, του κ. Χρυσοχοΐδη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Μιχάλης Παπαδόπουλος.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-

φορών και Δικτύων):Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητή συνάδελφε, νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντική και

κρίσιµη η επίκαιρη ερώτηση την οποία κάνετε, για δύο λόγους.
Πρώτον, γιατί όντως τα υδατοδρόµια και τα υδροπλάνα αποτε-
λούν ένα πολύ σηµαντικό στοιχείο ανάπτυξης για τη χώρα µας,
και τη νησιωτική και την ηπειρωτική, διότι και οι δυνατότητες που
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έχουν στις λίµνες είναι πάρα πολύ σηµαντικές.
Δεύτερον, πρέπει να σας πω ότι ήταν µέσα στις πρώτες προ-

τεραιότητες που είχα ως Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων η λειτουργία των υδατοδροµίων σε µια λογική και
ένα θεσµικό πλαίσιο, το οποίο θα ήταν επικαιροποιηµένο. Ο ν.
4146/2013 βοηθούσε ως προς την κατεύθυνση αυτή. Γι’ αυτόν
τον λόγο, λοιπόν, από τις 19-7-13 έχω υπογράψει και τις τρεις
ΚΥΑ που είναι απαραίτητες για τη λειτουργία αυτή και την ΚΥΑ
για τη σύσταση Επιτροπής Υδατοδροµίων και την ΚΥΑ για τα τι-
µολόγια περιουσιών υδατοδροµίων και την ΚΥΑ για τα τέλη λει-
τουργίας υδατοδροµίων.

Πρέπει να σας πω ότι µετά από αρκετό χρονικό διάστηµα ως
επισπεύδον Υπουργείο τα έχουµε δώσει, τα έχουµε στείλει στα
αντίστοιχα Υπουργεία, που είναι το Ναυτιλίας και το Οικονοµι-
κών, όπου αισίως ολοκληρώθηκαν πριν από τρεις µέρες όλες
αυτές οι διαδικασίες. Άρα έχει λήξει όλο το θεσµικό πλαίσιο και
µε τις κοινές υπουργικές αποφάσεις. Υπεγράφη, λοιπόν και η τε-
λευταία ΚΥΑ τις τελευταίες ηµέρες από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών και το Υπουργείο Ναυτιλίας µετά από µια καθυστέρηση η
οποία υπήρχε.

Όσον αφορά τώρα τη διαδικασία της αδειοδότησης, έχουν κα-
τατεθεί ήδη οι πρώτες αιτήσεις για έκδοση αδείας, όπως είναι
στην Κέρκυρα, το Λαύριο και τον Βόλο. Επίσης, την περασµένη
εβδοµάδα υπεγράφη µια σύµβαση του Δήµου Αµυνταίου µε µια
από τις εταιρείες που κατασκευάζουν υδατοδρόµια για τη λίµνη
του Αµυνταίου, τη Βεγορίτιδα. Το λέω αυτό γιατί όντως τα υδρο-
πλάνα θα παίξουν ένα σηµαντικό και καθοριστικό ρόλο. Όπως εί-
πατε και εσείς, το έχετε ζήσει για ένα µικρό χρονικό διάστηµα.
Δυστυχώς,όµως ήταν µε λάθος νοµοθετικό πλαίσιο ή µε ανυπαρ-
ξία νοµοθετικού πλαισίου και αυτός ήταν ο λόγος που δεν προ-
χώρησαν τα υδροπλάνα. 

Πιστεύω, όµως, ότι µε τη σηµερινή κατάσταση που βρισκόµα-
στε και τις αιτήσεις που έχουν κατατεθεί αλλά και την πρόθεση
που έχουµε και σαν Υπουργείο Μεταφορών και κυρίως από το
πόσο αγκαλιάζουν οι δήµοι και οι περιοχές τα υδροπλάνα όντως
µέσα στο καλοκαίρι θα έχουµε τις πρώτες πτήσεις υδροπλάνων
στα πρώτα αδειοδοτούµενα υδατοδρόµια. 

Πρέπει να πω, γιατί µου δίνεται την ευκαιρία αυτή, ότι το υδρο-
πλάνο δεν έχει µόνο συγκοινωνιακό έργο, όπως είπατε, έχει και
έργο πτήσεων charter, έχει και έργο cargo και βέβαια έχει και
οποιαδήποτε άλλη δυνατότητα σε αποµακρυσµένα νησιά, όπως
αναφέρατε και εσείς, τη µεταφορά ασθενών ή ο,τιδήποτε άλλο.
Είναι κάτι το οποίο έλειπε από τη χώρα µας. Η σηµερινή Κυβέρ-
νηση και το Υπουργείο Μεταφορών έχει ολοκληρώσει όλες,
πλέον, τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες που χρειαζόντουσαν και
τις οποίες πήραµε. Είµαι απόλυτα βέβαιος ότι µέσα στο καλο-
καίρι θα ξεκινήσει και η λειτουργία των υδατοδροµίων αλλά και
των υδάτινων πεδίων. Τα υδάτινα πεδία είναι σε µικρότερα νησιά
ή σε µικρότερες περιοχές όπου δεν χρειάζεται άδεια υδατοδρο-
µίου.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Κυρία συνάδελφε, µπορείτε να δευτερολογήσετε.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΓΚΕΡΕΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύρια Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνοµαι ότι και για εσάς είναι προτε-

ραιότητα, λοιπόν, και χαίροµαι που το ακούω αυτό. Χαίροµαι που
πριν τρεις µέρες, όπως µου είπατε, τελείωσε το θέµα όταν κατα-
θέσαµε και την ερώτηση. Μιλάµε, βέβαια, για την τετραµελή
οµάδα εµπειρογνωµόνων, για αυτήν την επιτροπή, που θεωρεί
και ελέγχει το χώρο του υδατοδροµίου και µετά από την εισή-
γησή της -θετική ή αρνητική- µπορεί να περάσει στη διαδικασία
χορήγησης αδειοδότησης. Ελπίζουµε, λοιπόν, αυτό από σήµερα
που µιλάµε να µπορεί να συµβεί ούτως ώστε να µην πάει χαµένη
η χρονιά, όπως είπατε και εσείς.

Επειδή προέρχοµαι -και επιτρέψτε µου να το πω- από µια νη-
σιωτική περιφέρεια µπορώ να σας διαβεβαιώσω πράγµατι ότι η
έγκαιρη λειτουργία των υδατοδροµίων θα δώσει µια τεράστια
πνοή ανάπτυξης στα νησιά µας και όχι µόνο, όπως είπατε και
εσείς και στην απέναντι ηπειρωτική Ελλάδα και στην ενδοχώρα.

Θέλω να προσθέσω ότι η νησιωτική πολιτική και ανάπτυξη της
περιφέρειας και η άρση της αποµόνωσης θα λυθεί πραγµατικά

σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό από τη διαδικασία αυτή των υδατο-
δροµίων. Ολόκληρες περιοχές στη χώρα µας και ειδικότερα στα
µικρά νησιά πολλές φορές είναι αποµονωµένες στην κυριολεξία.
Άρα, λοιπόν, δεν θα µπορούσε βέβαια να δοθεί µόνο λύση µε
αυτήν τη διαδικασία, αλλά αν το σκεφτούµε σε ένα ευρύτερο
πλαίσιο περιφερειακού δικτύου µεταφορών, όπου τα υδροπλάνα
θα παίξουν πάρα πολύ σηµαντικό ρόλο.

Για παράδειγµα, θα µπορούσαν να αναπτυχθούν τοπικοί κόµ-
βοι συγκοινωνιών που θα συνδέουν περιφερειακά αεροδρόµια
και λιµάνια µε µικρότερα γειτονικά νησιά µέσω υδροπλάνων και
όχι µόνο, µε σύνθετες δηλαδή επικοινωνίες. Ένα δίκτυο πιο ευέ-
λικτο, πιο πυκνό από αυτό που έχουµε σήµερα και το οποίο θα
προσθέτει αξία σε τουριστικά προϊόντα, όπως γνωρίζετε, που
είναι η κρουαζιέρα, στην οποία η χώρα µας έχει αρχίσει και επεν-
δύει πάρα πολλά.

Σκεφτείτε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τη δυνατότητα επιβατών
κρουαζιέρας που επιβιβάζονται στην Κέρκυρα, παραδείγµατος
χάριν, να µπορούν να κάνουν µια ηµερήσια εκδροµή στα διαπόν-
τια νησιά ή αν µείνουν περισσότερο στο νησί να µπορέσουν να
πάνε και στα υπόλοιπα νησιά των Ιονίων ή να περάσουν απέναντι
στις λίµνες που είπατε εσείς και στη δυνατότητα που θα έχουν
να συνδεθούν µε την ηπειρωτική Ελλάδα.

Θέλω στο σηµείο, όµως, αυτό και επιτρέψτε µου, παρ’ όλο που
ξέρω ότι δεν είστε ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουργός, να θέσω ένα
ερώτηµα που αφορά το Υπουργείο Οικονοµικών. Θα σας το γνω-
στοποιήσω και θα σας παρακαλούσα εσείς να ασκήσετε µία
πίεση, για να µπορέσουµε να δώσουµε µία ώθηση σε µία επι-
τροπή η οποία δεν έχει ακόµη συσταθεί λόγω έλλειψης µέλους
του ΤΑΙΠΕΔ.

Μιλώ για τον «Οργανισµό Λιµένος Κέρκυρας». Όπως είπατε,
υπάρχει ήδη εταιρεία εκεί, υπάρχει η αδειοδότηση που είναι στα
πρόθυρα να υλοποιηθεί και να λειτουργήσει γι’ αυτό το καλο-
καίρι. Μπορεί όµως να χάσουµε αυτήν την ευκαιρία, γιατί το ΤΑΙ-
ΠΕΔ δεν έχει στείλει εκπρόσωπό του, ο οποίος στην τοπική
επιτροπή του ΟΛΚΕ θα µπορέσει να συµβάλει, ούτως ώστε να
δοθεί η έναρξη αυτής της διαδικασίας. 

Άρα, λοιπόν, θέλουµε να ενηµερωθείτε και να δώσετε και εσείς
µία ώθηση και µία άσκηση πίεσης γιατί στην έκτακτη γενική συ-
νέλευση θα πρέπει οπωσδήποτε να υπάρχει συµµετοχή του «Ορ-
γανισµού Λιµένος Κέρκυρας», δηλαδή του ΤΑΙΠΕΔ, ώστε να
συσταθεί ο φορέας διαχείρισης. Χωρίς φορέα διαχείρισης δεν
µπορεί να λειτουργήσει τίποτα, κύριε Υπουργέ. Η γενική συνέ-
λευση θα πρέπει να λάβει αυτήν την απόφαση, ούτως ώστε να
στείλει τον εκπρόσωπό του. Δεν έχει γίνει ακόµη. Είναι τόσο απλό
και τόσο δύσκολο τελικά στη χώρα µας να γίνονται αυτονόητες
πράξεις.

Σας παρακαλούµε, λοιπόν, και εσείς ως επισπεύδον Υπουργείο
να το κάνετε, αν είναι δυνατόν και σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο, για να δευτερολογήσετε.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Η αλήθεια είναι ότι, µόλις πήρα την ερώ-
τησή σας, το πρώτο πράγµα το οποίο έκανα ήταν να στείλω
έγγραφο στο ΤΑΙΠΕΔ για την εκκρεµότητα αυτή που έχει. Και
πρέπει να σας πω ότι έχουµε ασκήσει πιέσεις, για να συντοµευθεί
αυτή η διαδικασία. Ελπίζω ότι θα συντοµευθεί και θα είναι ένα
δεύτερο έναυσµα από την επόµενη εβδοµάδα να ξαναπιέσουµε
προς την κατεύθυνση αυτή.

Όσον αφορά τα υπόλοιπα που είπατε, πρέπει να σας πω ότι η
επιτροπή της αδειοδότησης έχει θεσµοθετηθεί. Το να µπουν τα
ονόµατα των διαφόρων Υπουργείων είναι θέµα µιας ώρας. Αυτό
δεν χρειάζεται να γίνει τώρα. Αυτό είναι µέσα στη διαδικασία
µετά τη διαδικασία της αδειοδότησης, η οποία είναι περίπου
εξήντα ηµέρες. Η επιτροπή έχει ολοκληρωθεί λοιπόν. Άρα, δεν
έχουµε κανένα πρόβληµα ως προς αυτό.

Το δεύτερο που θέλω να σας πω είναι ότι οι τεχνικοί φάκελοι,
οι οποίοι συνοδεύουν τις αιτήσεις, έχουν ήδη προωθηθεί στις συ-
ναρµόδιες υπηρεσίες σύµφωνα µε το άρθρο 39 του ν. 4146/2013
και έχουν ήδη παραληφθεί οι περισσότερες γνωµοδοτήσεις.
Άρα, για τα τρία αυτά υδατοδρόµια που σας είπα, η διαδικασία
έχει ολοκληρωθεί. Μένουν κάποιες εκκρεµότητες σε περιβαλλον-
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τικά θέµατα από το ΥΠΕΚΑ, οι οποίες όµως αφορούν τη λειτουρ-
γία κάποιων υδατοδροµίων, όχι όλων. Έχουµε συνεννοηθεί µε το
ΥΠΕΚΑ για τη λύση αυτή και την απόφαση έγκρισης περιβαλλον-
τολογικών όρων, παραδείγµατος χάριν στο λιµένα του Βόλου. 

Πρέπει να σας πω, επίσης, ότι µε την παραλαβή των γνωµοδο-
τήσεων όλων των συνεργαζόµενων υπηρεσιών που υπάρχουν
σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα του άρθρου 39 και αφού εκδοθεί
η αποδοχή του τεχνικού φακέλου, οι ενδιαφερόµενοι προς αδει-
οδότηση ενηµερώνουν την υπηρεσία µας για την εγκατάσταση
του απαραίτητου εξοπλισµού που χρειάζεται και τότε η Επιτροπή
Υδατοδροµίων διεξάγει τις πρώτες επιθεωρήσεις και εγκρίνει την
άδεια. 

Το λέω αυτό, για να γίνει κατανοητό ότι η εφαρµογή και η λει-
τουργία της επιτροπής γίνεται στο τελευταίο στάδιο. Αυτό σηµαί-
νει ότι τα υδατοδρόµια προχωράνε, εξελίσσονται, διαµορφώνονται
και µετά η επιτροπή -η οποία, όπως σας έχω πει, έχει ήδη ιδρυθεί-
δίνει την άδεια,. 

Τέλος, πρέπει να σας πω ότι αναµένονται συστάσεις και από-
ψεις που αφορούν ως επί το πλείστον τεχνικά ζητήµατα και κυρίως
την υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας και το Υπουργείο Ναυτιλίας
µε σκοπό να γίνουν κάποιες τροποποιήσεις στον ναυτικό νόµο.

Θέλω να σας πω, επίσης, ότι η συνεννόηση που έχουµε κάνει
µε κάποιες εταιρείες που ασχολούνται και πιθανόν να είναι και
άλλες –και θέλουµε να είναι και άλλες εταιρίες, δεν µένουµε µόνο
σε µία, δύο, τρεις που θα υπάρχουν- είναι ότι τα δροµολόγια του
συγκοινωνιακού έργου ή ακόµη και των πτήσεων charter πρέπει
να γίνουν και µε συνεννόηση µε τις τοπικές κοινωνίες. Δηλαδή,
πρέπει να δουν οι εταιρείες, χωρίς την παρέµβαση τη δική µας,
ποιες είναι οι ανάγκες που έχουν οι τοπικές κοινωνίες, καθώς είναι
διαφορετικές σε ένα νησί, διαφορετικές ανάλογα µε τη χρονική
περίοδο, αν είναι καλοκαίρι, φθινόπωρο, άνοιξη ή χειµώνας, να
δουν ποιες είναι οι εκκρεµότητες που υπάρχουν και να προσαρ-
µόσουν τα προγράµµατα τα οποία θα προτείνουν –κάποια απ’ τα
οποία θα τα διαφηµίσουν και θα τα λειτουργήσουν τα τουριστικά
γραφεία- ώστε να είναι κοντά στις πραγµατικές ανάγκες των τοπι-
κών κοινωνιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Εισερχόµαστε στην τέταρτη επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου µε αριθµό 626/25-2-2014 του Βουλευτή Λάρισας του Λαϊκού
Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Χρυσοβαλάντη Αλεξόπουλου προς τον
Υπουργό, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την ανάγκη κάλυ-
ψης του νοµικού κενού, αναφορικά µε τη χρήση δεκτών τύπου
scanner ακρόασης ραδιοκυµάτων.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, διά της παρούσης ερωτήσεως επιθυµώ να θίξω

ένα θέµα που αφορά συγκεκριµένο νοµικό κενό, το οποίο απασχο-
λεί τον κόσµο του ελληνικού ραδιοερασιτεχνισµού. 

Το πρόβληµα αφορά τη χρήση δεκτών scanner ακρόασης ρα-
διοκυµάτων, οι οποίοι χρησιµοποιούνται αποκλειστικά για την
ακρόαση ραδιοσυχνοτήτων από 9KHz έως και 3000GHz. Το ευρω-
παϊκό κοινοτικό δίκαιο θεωρεί καθεστώς ελεύθερης χρήσης και
κατοχής τον ραδιοεξοπλισµό για τις συχνότητες λήψεως από
9KHz έως και 3000GHz. 

Στην Ελλάδα, όµως, όπου µέχρι το 2006 υπήρχε ένα νοµικό
πλαίσιο αδειοδότησης για την κατοχή των ραδιοδεκτών, µε τη δη-
µοσίευση του ν. 3431, στην ουσία απαγορεύτηκε αυστηρά η
χρήση των δεκτών τύπου scanner στους Έλληνες πολίτες. Αν θυ-
µάµαι, ήταν τότε ο κ. Λιάπης ο Υπουργός που άλλαξε τον νόµο
αυτό. 

Ήταν µία κοινή απόφαση των Υπουργείων Μεταφορών και Επι-
κοινωνιών, Δηµοσίας Τάξεως και Δικαιοσύνης, σε αντίθεση µε τη
νοµοθετική συµβατότητα σε Ευρώπη και Αµερική, η οποία ενώ
απαγόρευε ρητά τη χρήση, έκλεινε µε την παράγραφο 19 που
υποσχόταν ότι θα καθόριζε µελλοντικά µε υπουργική απόφαση τις
προϋποθέσεις και τη διαδικασία χορήγησης αδειών για τους δέ-
κτες, η οποία όµως ουδέποτε εξεδόθη. 

Να σηµειωθεί ότι µε τον ίδιο ακριβώς αιφνιδιαστικό τρόπο τον
Απρίλιο του 2012 δηµοσιεύεται ο ν. 4070 (Αρ. Φύλλου ΦΕΚ 82Α:

«Ρυθµίσεις Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών,  Μεταφορών, Δηµοσίων
Έργων και άλλες διατάξεις»), ο οποίος στο άρθρο 13 για την επί-
γεια ψηφιακή τηλεόραση και ραδιόφωνο, µε την παράγραφο 2Α
καταργεί εξ ολοκλήρου τον ν. 3431 από της ενάρξεως ισχύος του
ν. 4070. 

Δυστυχώς, όµως, έπειτα από επτά ολόκληρα χρόνια δεν υπάρ-
χει σαφές νοµικό πλαίσιο σχετικά µε την κατοχή και χρήση του
εξοπλισµού που αναφέραµε, µε αποτέλεσµα η Εθνική Επιτροπή
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων –η γνωστή ΕΕΤΤ- να µην µπο-
ρεί να δώσει απαντήσεις στα ερωτήµατα που δέχτηκε από διάφο-
ρους φορείς. 

Κύριε Υπουργέ, προτίθεστε να διευθετήσετε το συγκεκριµένο
θέµα και να κινηθείτε ανάλογα, ώστε να καλυφθεί το νοµικό κενό
που υπάρχει; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Θα απαντήσει ο

Υφυπουργός κ. Μιχάλης Παπαδόπουλος.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-

φορών και Δικτύων): Πράγµατι, µε το ν. 3431/2006 απαγορευόταν
η διάθεση τέτοιων συσκευών που χρησιµοποιούνται για τη σά-
ρωση φάσµατος ραδιοσυχνοτήτων και δινόταν εξουσιοδότηση
στους Υπουργούς Δικαιοσύνης, Μεταφορών και Δηµόσιας Τάξης,
µε απόφασή τους για ειδικούς λόγους, να καθορίζουν τις προϋπο-
θέσεις χρήσης αυτών των συσκευών. 

Η διάταξη ήταν κατά βάση απαγορευτική, εφόσον παρέπεµπε
τη χρήση τέτοιων συσκευών σε καθεστώς αδειοδότησης, µε την
ΚΥΑ των τριών Υπουργών, για τις περιπτώσεις που θα επιτρέπεται
η χρήση τέτοιων συσκευών. 

Το σκεπτικό πίσω από την έκδοση της ΚΥΑ ήταν να καλυφτούν
κάποιες περιπτώσεις χρήσης συσκευών, που περιγράφονται στο
άρθρο 24 του ν. 3431/2006, όπως για παράδειγµα χρήση από ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα για λόγους ερευνητικούς ή από διά-
φορες δηµόσιες υπηρεσίες. Η ΚΥΑ µε τα παραπάνω, όντως, δεν
εκδόθηκε γιατί υπήρχαν αντιδράσεις, κυρίως από δηµόσιους φο-
ρείς, όπως παραδείγµατος χάριν από την Αστυνοµία, για τις συ-
σκευές των αντιραντάρ.  

Με το ν. 4070/2012, αυτή η επίµαχη εξοντωτική διάταξη καταρ-
γήθηκε και ισχύει πλέον ο κανονισµός που εκδίδει η ΕΕΤΤ. Σύµ-
φωνα µε το εδάφιο ΛΕ’ του άρθρου 12, του ν. 4070, η ΕΕΤΤ είναι
αρµόδια για θέµατα που αφορούν τις προϋποθέσεις χρήσης, διά-
θεσης στην αγορά του τερµατικού εξοπλισµού και του ραδιοεξο-
πλισµού που χρειάζεται. 

Με τον κανονισµό ο οποίος εκδίδεται καθορίζεται κάθε σχετικό
µε τα ανωτέρω θέµατα έγγραφο και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια,
καθώς και ιδιαίτερα ζητήµατα που αφορούν σε τεχνικά χαρακτη-
ριστικά, δηλαδή πιθανούς περιορισµούς χρήσης, ραδιοεπαφές και
διεξαγωγή ελέγχων, για τη διαπίστωση συµµόρφωσης –θα έλεγε
κάποιος- στο ραδιοεξοπλισµό και το τεχνολογικό υλικό του τερ-
µατικού εξοπλισµού, σύµφωνα µε τα οριζόµενα πεδία από το προ-
εδρικό διάταγµα 44/2002.

Στην περίπτωση των παραβάσεων της κείµενης νοµοθεσίας,
σχετικά µε τον τερµατικό και ραδιοεξοπλισµό, επιβάλλονται κυρώ-
σεις βάσει των άρθρων 76 και 77 του παρόντος. 

Από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία επιτρέπεται γενικά η διακίνηση
και κατοχή συσκευών ραδιοεπικοινωνιών που φέρουν ειδικά τη σή-
µανση CE, χωρίς όµως να καθίσταται αυτονόητη και ξεκάθαρη και
η χρήση αυτών των συσκευών –αυτό είναι ένα θέµα, όντως, λίγο
περίεργο- που σε κάποιες περιπτώσεις µπορούν να υπαχθούν σε
ατοµική ή γενική αδειοδότηση. 

Γενική αρχή πάντως του Διεθνούς Κανονισµού Ραδιοεπικοινω-
νιών, που έχει συνυπογράψει και η Ελλάδα, είναι ότι δεν επιτρέ-
πεται η λήψη σηµάτων από άτοµα, όταν τα σήµατα αυτά δεν
προορίζονται για τη λήψη από τα εν λόγω άτοµα. Δηλαδή, για να
γίνει κατανοητό, εάν εκδώσει ένα σήµα το Λιµενικό, παραδείγµα-
τος χάριν, δεν µπορεί να το λαµβάνει και το ιδιωτικό σκάφος που
βρίσκεται κοντά. Εξαίρεση αποτελούν τα σήµατα που προορίζον-
ται για το ευρύ κοινό, όπως είναι τα σήµατα ραδιοφωνίας και τη-
λεόρασης. Αυτό ισχύει µέχρι σήµερα. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
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Τον λόγο έχει ο κ. Αλεξόπουλος για τη δευτερολογία του.
ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι,

κύριε Υπουργέ, τα πράγµατα είναι λίγο περίπλοκα και για εσάς
στο Υπουργείο. 

Να ξέρετε, πάντως, ότι στο εξωτερικό δεν υπάρχουν αυτές οι
αγκυλώσεις. Είναι ελεύθερα, όπως και εδώ στην αγορά µας.
Μπορεί κάποιος να πάρει ένα scanner και αυτοµάτως να βρεθεί
παράνοµος αύριο, ενώ είναι ελεύθερη η πώλησή του. Μπορεί ο
οποιοσδήποτε να έχει πρόσβαση και να το αγοράσει και ξαφνικά
να βρεθεί παράνοµος.

Υπάρχει ένα δεύτερο ζητούµενο. Θα έρθουν κάποιοι τουρί-
στες, οι οποίοι το έχουν χόµπι το συγκεκριµένο αντικείµενο. Θα
βρεθούν, όπως έχουν βρεθεί κάποιοι, κατηγορούµενοι ακόµα και
για κατασκοπεία. Όπως πολύ καλά ξέρετε, πλέον η Αστυνοµία
και οι υπηρεσίες που χρειάζονται µια µυστικότητα στις συνοµι-
λίες και στις επικοινωνίες, χρησιµοποιούν ψηφιακή επικοινωνία,
δηλαδή το σύστηµα TETRA, το οποίο δεν αναφέρεται στους δέ-
κτες που ζητάµε εµείς να είναι ελεύθεροι. Είναι κάτι άλλο διαφο-
ρετικό και δεν εντοπίζεται από αυτούς τους δέκτες. 

Δεν τίθεται θέµα πλέον, δηλαδή, όπως πιο παλιά, ότι κάποιος
µπορεί να άκουγε την Αστυνοµία, που και οι ραδιοερασιτέχνες
µπορούν να την ακούσουν. Δηλαδή, ο οποιοσδήποτε πάρει τώρα
ένα µηχάνηµα µπορεί να ακούει την επικοινωνία που κάνει το κέν-
τρο της Αστυνοµίας. Μάλιστα πολλές φορές έχω τύχει και εγώ
να παρεµβάλλονται µέσα οι επικοινωνίες της Αστυνοµίας και να
ψάχνουν οι ραδιοερασιτέχνες να βρουν από πού γίνονται οι πα-
ρεµβολές. Διότι η ελεύθερη αγορά των µηχανηµάτων της επικοι-
νωνίας, που έγινε προσβάσιµη προς όλους, δεν είναι όπως παλιά
που κάποιος που ήταν κάτοχος ραδιοερασιτεχνικής άδειας
έπαιρνε και το µηχάνηµα. Τώρα οποιοσδήποτε µπορεί να το
πάρει. 

Όµως, ειδικά για τους δέκτες scanner, βρέθηκε κάποια στιγµή
γνωστός ραδιοερασιτέχνης Άγγλος, ο οποίος προσπαθούσε να
αποδείξει τα αυτονόητα στην ελληνική κυβέρνηση, δηλαδή ότι
δεν ήταν κατάσκοπος. 

Θα πρέπει να το δείτε λίγο πιο συγκεκριµένα το θέµα, ώστε να
ξεπεραστούν κάποια εµπόδια που υπάρχουν µε τους ραδιοερα-
σιτέχνες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-

ταφορών και Δικτύων): Νοµίζω ότι ως λογική συνεννοηθήκαµε
και δεν διαφωνούµε. Γι’ αυτόν το λόγο κιόλας έχουµε συνεννοη-
θεί µε την ΕΕΤΤ να προχωρήσει στην έγκριση του κανονισµού
λειτουργίας που χρειάζεται. Όντως, είναι παράδοξο το να µπο-
ρείς να αγοράσεις ένα µηχάνηµα, το οποίο δεν µπορείς να το
χρησιµοποιείς. Θεωρώ ότι όλες αυτές οι –εντός εισαγωγικών-
«αγκυλώσεις» και πρέπει και θα ξεπεραστούν.

Επίσης, η ελεύθερη διακίνηση συσκευών µε δυνατότητα σά-
ρωσης του φάσµατος των ραδιοσυχνοτήτων και µάλιστα µε τη
δυνατότητα αποκωδικοποίησης και αποκρυπτογράφησης συνι-
στά µία παραβίαση του απορρήτου των επικοινωνιών. Εκεί είναι,
αν θέλετε, που υπάρχει το πρόβληµα, που θα µπορούσε να απο-
τελέσει και κίνδυνο για τις απόρρητες επικοινωνίες κρατικών φο-
ρέων. 

Θεωρώ, όµως, ότι ήρθε η περίοδος να ξεκαθαριστούν αυτά. Η
ηλεκτρονική και η πληροφορική προοδεύουν και νοµίζω ότι το
όλο θέµα και επανεξετάζεται και πρέπει να δώσουµε µια λύση.
Τη λύση, όµως, θα τη δώσουµε σε συνεργασία µε την Ανεξάρ-
τητη Αρχή για το Απόρρητο των Επικοινωνιών, σε ένα δηµοκρα-
τικό κράτος, µε µία λογική να µη θίγονται οι κρατικές υπηρεσίες
και οι υπηρεσίες ασφαλείας, ειδικά όσον αφορά τις επικοινωνίες
και το απόρρητό τους. Νοµίζω ότι σε σύντοµο χρονικό διάστηµα
θα έχουµε τη δυνατότητα να ανακοινώσουµε τον τρόπο, µε τον
οποίο θα ξεπεραστούν αυτά τα προβλήµατα που υπάρχουν. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς.
Η πρώτη µε αριθµό 615/25-2-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μανού-
σου Βολουδάκη προς τoν Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε τη θέση της Κυβέρνησης απέναντι στις
προτάσεις του Οργανισµού Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανά-
πτυξης (ΟΟΣΑ) για το ελαιόλαδο δεν θα συζητηθεί µετά από συ-
νεννόηση του ερωτώντος Βουλευτή µε τον αρµόδιο Υπουργό και
διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 618/25-2-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, σχετικά µε τις πρωτοβουλίες του Υπουργείου για την
αντιµετώπιση της διαπλοκής στον τραπεζικό τοµέα δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 625/25-2-2014 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή
Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τις έρευνες περί
ενδείξεων µεγάλων κοιτασµάτων φυσικού αερίου σε Ιόνιο και
Νότια Κρήτη δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται.

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 619/25-2-2014 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Νοµού Αττικής του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλεξίου Μητρόπουλου προς τους
Υπουργούς Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης και Εσωτερικών, σχετικά µε την διαθεσιµότητα και
την απαγόρευση υπηρεσιακών µεταβολών εν όψει δηµοτικών και
περιφερειακών εκλογών, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 621/25-2-2014 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά της Δηµοκρατικής Αρι-
στεράς κ. Μαρίας Γιαννακάκη προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε την καθυ-
στέρηση ψήφισης του αντιρατσιστικού νόµου δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος των κυρίων Υπουργών και διαγράφεται.

Τέλος, η έκτη µε αριθµό 623/25-2-2014 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
“ακύρωση της σκανδαλώδους φωτογραφικής προκήρυξης για
τον ΟΣΔΕ, που αλυσοδένει τους αγρότες και υπονοµεύει τον
ΟΠΕΚΕΠΕ” δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Βου-
λευτή και διαγράφεται.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά):Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 7/7/15-10-2013 επίκαιρη επερώ-
τηση τριάντα πέντε Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ κ.κ. Αλέξη Μητρό-
πουλου, Παναγιώτη Κουρουµπλή, Δηµητρίου Στρατούλη,
Νικολάου Βούτση, Θεοδώρου Δρίτσα, Κωνσταντίνου Μπάρκα,
Χρήστου Καραγιαννίδη, Ιωάννη Σταθά, Μαρίας Μπόλαρη ,Δέ-
σποινας Χαραλαµπίδου, Θεανώς Φωτίου, Αικατερίνης Ιγγλέση,
Σταύρου Κοντονή, Βασιλείου Κυριακάκη, Γεωργίου Πάντζα, Ευ-
γενίας Ουζουνίδου, Αποστόλου Αλεξόπουλου, Ηρώς Διώτη, Ευ-
σταθίας (Έφης) Γεωργοπούλου, Παναγιώτας Δριτσέλη,
Δηµητρίου Γελαλή, Χαράς Καφαντάρη, Δηµητρίου Παπαδη-
µούλη, Ευσταθίου Παναγούλη, Ιωάννη Αµανατίδη, Δηµητρίου
Τσουκαλά, Αφροδίτης Σταµπουλή, Ευαγγελίας Αµµανατίδου-Πα-
σχαλίδου, Νάντιας Βαλαβάνη, Ευάγγελου Διαµαντόπουλου,
Ιωάννας Γαϊτάνη, Μιχαήλ Κριτσωτάκη, Νικολάου Συρµαλένιου,
Αναστασίου Κουράκη και Ειρήνης (Ρένας) Δούρου προς τους
Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας,
Ναυτιλίας και Αιγαίου και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε την άρση της πολιτικής επιστράτευσης των ναυτερ-
γατών και των εργαζοµένων στα µέσα σταθερής τροχιάς (µετρό,
τραµ, ΗΣΑΠ).

Τον λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής κ. Δηµήτριος
Στρατούλης για δέκα λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, η 24η Ιανουαρίου του 2013, κατά τη γνώµη τη
δική µου, κατά τη γνώµη των συναδέλφων µου Βουλευτών που
συνυπογράφουν την επίκαιρη επερώτηση, κατά τη γνώµη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ολόκληρου και των συνδικάτων των εργαζοµένων της
ΣΤΑΣΥ και όλης της χώρας, ήταν µέρα πάρα πολύ µαύρη, κατά-
µαυρη, για τη δηµοκρατία στη χώρα µας και για τα εργατικά και
συνδικαλιστικά δικαιώµατα. 

Επίσης, αυτή η µέρα ήταν µαύρη, κατάµαυρη, για τη δηµοκρα-
τία και τα εργασιακά δικαιώµατα και για το συνταγµατικά κατο-
χυρωµένο δικαίωµα του συνδικαλισµού και της απεργίας, γιατί
µε δύο κυβερνητικές αποφάσεις, αφ’ ενός µεν του Πρωθυπουρ-
γού κ. Σαµαρά και αφ’ ετέρου του τότε Υπουργού Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, κηρύχθηκε πολιτική επιστράτευση των
απεργών των σταθερών συγκοινωνιών, της λεγόµενης ΣΤΑΣΥ. 

Η πολιτική επιστράτευση των απεργών κηρύχθηκε µε αφορµή
την πολυήµερη -ηρωική θα έλεγα- απεργία τότε, που είχαν οι ερ-
γαζόµενοι στο µετρό, αλλά και τις απεργίες στήριξης και αλλη-
λεγγύης αυτής της απεργίας που είχαν κηρύξει οι εργαζόµενοι
στο τραµ και τον ΗΣΑΠ, τόσο για στήριξη και αλληλεγγύη προς
αυτήν την απεργία όσο και για την ανάδειξη βεβαίως δικών τους
ζητηµάτων. 

Έχουµε πει, κύριε Υπουργέ, µε κάθε τρόπο, πολιτικό, νοµικό,
συνδικαλιστικό, ανθρώπινο, ότι είναι πάρα πολύ αντισυνταγµατι-
κές, πάρα πολύ αντιδηµοκρατικές αυτές οι αποφάσεις της Κυ-
βέρνησής σας.

Στηρίζονται σε µία αυθαίρετη διεύρυνση των µοναδικών δυνα-
τοτήτων και εξαιρέσεων που δίνει το Σύνταγµα της χώρας µας
στο άρθρο 22, παράγραφος 4 για να υπάρξει επίταξη εργασίας,
δηλαδή για να υπάρξει αναγκαστική εργασία, η οποία απαγο-
ρεύεται από το Σύνταγµα, για να παραβιάζεται δηλαδή η ελευ-
θερία της εργασίας. 

Συγκεκριµένα, η κατοχυρωµένη από το ανωτέρω άρθρο του
Συντάγµατος της χώρας µας ελευθερία της εργασίας επιτρέπε-
ται να καταλυθεί µε την επιβολή επίταξης προσωπικών υπηρε-
σιών -δηλαδή µεταξύ άλλων και µε πολιτική επιστράτευση
απεργών- εξαιρετικά µόνον στις περιπτώσεις που αναφέρονται
στο άρθρο αυτό του Συντάγµατος, δηλαδή σε περιπτώσεις πο-
λέµου αλλά και για την αντιµετώπιση κινδύνων που απειλούν το
γενικότερο κοινωνικό συµφέρον. Και προσδιορίζει τους δύο κιν-
δύνους για το γενικότερο δηµόσιο συµφέρον, αναφέροντας ότι
οι δύο κίνδυνοι είναι οι θεοµηνίες και η δηµόσια υγεία. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, εδώ µε τις αποφάσεις του Πρωθυπουρ-

γού και του αρµόδιου Υπουργού, µε τις οποίες εντάχθηκαν σε
πολιτική επιστράτευση οι εργαζόµενοι της ΣΤΑΣΥ, αλλά και µε
το άρθρο 41 του ν. 3536/2007, που επικαλούνται οι δύο αυτές
κυβερνητικές αποφάσεις, εντελώς αυθαίρετα διευρύνθηκαν οι
λόγοι για τους οποίους µπορεί να γίνει µε βάση το Σύνταγµά µας
πολιτική επιστράτευση εργαζοµένων πριν και µετά την κήρυξη
της απεργίας. 

Συγκεκριµένα, προστέθηκαν και λόγοι που δεν περιλαµβάνον-
ται στο Σύνταγµα, αλλά έχουν να κάνουν µε τη δηµόσια τάξη.
Προσθέσατε ως λόγο τον κίνδυνο διασάλευσης της δηµόσιας
τάξης που πουθενά δεν υπάρχει στο Σύνταγµα, που δεν προβλέ-
πεται στο Σύνταγµα της χώρας µας. Συνεπώς, κύριε Υπουργέ,
τόσο η διεύρυνση από τον νοµοθέτη της δυνατότητας επίταξης
υπηρεσιών και πολιτικής επιστράτευσης απεργών για κάθε
άµεση κοινωνική ανάγκη που µπορεί να θέσει σε κίνδυνο τη δη-
µόσια τάξη, όσο και η χρήση από εσάς –από την Κυβέρνησή σας-
αυτής της διάταξης ως απεργοσπαστικού µηχανισµού είναι ευ-
θέως αντίθετες µε το Σύνταγµα της χώρας µας. 

Βεβαίως, αυτή η πρακτική σας και αυτή η πολιτική επιστρά-
τευση στην οποία έχετε θέσει τους εργαζόµενους της ΣΤΑΣΥ δεν
είναι αντίθετη µόνο µε το Σύνταγµα της χώρας, αλλά και µε τη
διεθνή νοµοθεσία και µε τις διεθνείς συµβάσεις, οι οποίες
ισχύουν στη χώρα µας και έχουν και υπερκρατική ισχύ. Υπάρχει
η µε αριθµό 29 Διεθνής Σύµβαση Εργασίας της ΔΟΕ «περί της
αναγκαστικής ή υποχρεωτικής εργασίας» που ισχύει από το 1930
και η χώρα µας την επικύρωσε το 1952. Δεκαετίες µετά, συστη-
µατικά παραβιάζετε αυτήν τη Διεθνή Σύµβαση Εργασίας. 

Επίσης, υπάρχει η µε αριθµό 105 Διεθνής Σύµβαση Εργασίας,
η οποία επικυρώθηκε στη χώρα µας το 1961. Πενήντα- πενήντα
πέντε χρόνια µετά συνεχίζετε να την παραβιάζετε. Θέλετε να
δούµε άλλους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου, όπως το Διεθνές
Σύµφωνο «Για τα Ατοµικά και Πολιτικά Δικαιώµατα», και της
ΕΣΔΑ; Και αυτούς τους παραβιάζετε; Γιατί, κύριε Υπουργέ, η Κυ-
βέρνησή σας συστηµατικά παραβιάζει το Σύνταγµα και τους διε-
θνείς κανόνες που ισχύουν στη χώρα µας;

Ήθελα να πω και το εξής, χωρίς να θέλω να αυθαιρετήσω
πάνω σε αυτό το πράγµα ή να δηµαγωγήσω. Κύριε Υπουργέ και
κύριοι της Κυβέρνησης, ξέρετε τι κάνετε στην ουσία µε αυτόν
τον απεργοσπαστικό θεσµό της πολιτικής επιστράτευσης που
εφαρµόζετε; Δίνετε µία συνέχεια στην εφαρµογή νοµικού πλαι-
σίου που θέσπισε η χούντα, δηλαδή του χουντικού προεδρικού
διατάγµατος 506/1974 «Περί γενικής επιστρατεύσεως των Ενό-
πλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας», το οποίο επικα-
λείται λόγους δηµόσιας τάξης, τους οποίους δυστυχώς
επικαλούνται και οι αποφάσεις του Πρωθυπουργού και οι απο-
φάσεις του Υπουργού Υποδοµών και Δικτύων για την επιστρά-
τευση των εργαζοµένων της ΣΤΑΣΥ. Διαιωνίζετε αυτές τις
πρακτικές, κύριε Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης; Διαιωνί-
ζετε τις πρακτικές της δικτατορίας σε µία περίοδο που υποτίθε-
ται και λέµε ότι είναι δηµοκρατική; 

Έχουµε καταθέσει, κύριε Υπουργέ, στις 17 Μαΐου 2013, πρό-
ταση νόµου του ΣΥΡΙΖΑ που υπογράφεται και από τους εβδο-
µήντα δύο Βουλευτές και από τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, τον
Αλέξη Τσίπρα, «Για την κατάργηση της πολιτικής επιστράτευσης
εργαζοµένων πριν και µετά την κήρυξη της απεργίας», µε την
οποία προτείνουµε την κατάργηση της δυνατότητας της εκά-
στοτε κυβέρνησης να κηρύσσει πολιτική επιστράτευση απεργών.
Επίσης, κάνουµε αναφορά και για την παντελή απαγόρευση κάθε
κυβέρνησης να προβαίνει σε παραβίαση αυτού του συνταγµατι-
κού και δηµοκρατικού δικαιώµατος των εργαζοµένων, του δι-
καιώµατος της απεργίας. 

Δεν έχει έρθει, κυρία Πρόεδρε –δεν φταίτε εσείς προσωπικά-
για συζήτηση η πρόταση νόµου του ΣΥΡΙΖΑ στην Ολοµέλεια της
Βουλής. Ακόµα δεν έχει έρθει, παρ’ ότι έχουν περάσει από τότε
εννέα ολόκληροι µήνες. Έχουν περάσει εννέα ολόκληροι µήνες
για ένα τέτοιο µείζον ζήτηµα! 

Και καλά, η Νέα Δηµοκρατία που συµµετέχει στην Κυβέρνηση,
το ΠΑΣΟΚ όµως που συγκυβερνά, τι λέει για αυτό; Τέτοια αντί-
στοιχη πρόταση νόµου µε εκείνη του ΣΥΡΙΖΑ και του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδος τότε είχε καταθέσει και το ΠΑΣΟΚ το
2006, µε συνυπογραφή και του κ. Βενιζέλου. Τι λέει γι’ αυτό; Έχει
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καθυστερήσει εννέα µήνες να έρθει για συζήτηση στη Βουλή. Τι
λέει, λοιπόν το ΠΑΣΟΚ, όχι µόνο για το αν αυτή πρέπει να ψηφι-
στεί, αλλά και για το ότι στην πράξη παραβιάζει ακόµη και προ-
τάσεις νόµου τις οποίες το ίδιο έχει καταθέσει;

Επίσης, είχαµε καταθέσει αυτήν την επερώτηση που κουβεν-
τιάζεται σήµερα στις 15 Οκτωβρίου 2013. Δυστυχώς, χρειάστη-
καν να περάσουν από τότε τεσσεράµισι ολόκληροι µήνες. Όλους
αυτούς τους µήνες εξακολουθούν «να είναι στο χακί» οι εργαζό-
µενοι της ΣΤΑΣΥ για να δεήσει η Κυβέρνηση και το Προεδρείο
της Βουλής να έρθει και να συζητηθεί η επερώτησή µας σήµερα. 

Επίσης, κυρία Πρόεδρε, τα σωµατεία των εργαζοµένων της
ΣΤΑΣΥ έχουν  κάνει και αίτηση ακυρώσεως στο Συµβούλιο της
Επικρατείας, αυτών των αποφάσεων του Πρωθυπουργού και του
Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων. Αυτή η αίτηση
ακυρώσεως έχει συζητηθεί κι αναµένεται η σχετική απόφαση.
Δεν έχουν µείνει δηλαδή τα συνδικάτα της ΣΤΑΣΥ µε σταυρω-
µένα τα χέρια, ούτε είναι ότι δεν το ξέρετε ή ξεχάσατε ότι δεκα-
τρείς µήνες παραµένει αυτή η απόφαση για πολιτική
επιστράτευση.

Μάλιστα, τα συνδικάτα της ΣΤΑΣΥ για να το υπενθυµίσουν,
µήπως και το ξέχασε ο Πρωθυπουργός, µήπως το ξέχασε ο
Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων  κ. Χρυσοχοΐδης,
έχουν στείλει και επιστολή στις 17 Οκτώβρη 2013, πριν από τέσ-
σερις ολόκληρους µήνες και δέκα µέρες. Έστειλαν επιστολές και
στον Πρωθυπουργό και στον αρµόδιο Υπουργό, µε τις οποίες
τους υπενθυµίζουν ότι «τους έχουν στο χακί» και τους ζητούν να
αρθεί το απαράδεκτο και αντιδηµοκρατικό αυτό καθεστώς της
πολιτικής επιστράτευσης που αφορά τους ίδιους. Απάντηση
όµως µέχρι σήµερα δεν έχουν πάρει. 

Επειδή ακριβώς συνεχίζετε να εφαρµόζετε αυτόν τον αντιδη-
µοκρατικό θεσµό, θέλω ειλικρινά να σας ρωτήσω το εξής, κύριε
Υπουργέ: Η πολιτική επιστράτευση, η οποία κηρύχθηκε το 2013
για τους ναυτεργάτες από την τότε Κυβέρνηση, µε απόφαση του
ίδιου του Πρωθυπουργού έχει ανακληθεί, έχει αρθεί. 

Η προληπτική πολιτική επιστράτευση –απαράδεκτο ιστορικά
και δηµοκρατικά να κάνεις προληπτική επιστράτευση πριν παρθεί
η απόφαση για απεργία!- των εκπαιδευτικών της δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης το καλοκαίρι του 2013 κι αυτή έχει αρθεί µε
απόφαση του ίδιου του Πρωθυπουργού.  

Η παλαιότερη απόφαση για τους εργαζόµενους της ΠΟΕ-ΟΤΑ
από το 2011 για την πολιτική επιστράτευσή τους κι αυτή έχει,
κύριε Υπουργέ, αρθεί. 

Το ερώτηµα είναι: Γιατί, κύριε Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, η απόφαση για πολιτική επιστράτευση των εργαζοµένων
της ΣΤΑΣΥ δεκατρείς µήνες τώρα δεν έχει αρθεί; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη, κυρία Πρόεδρε. 
Γιατί ακόµα οι εργαζόµενοι της ΣΤΑΣΥ είναι στο συνδικαλι-

στικό γύψο; Πόσα δικαιώµατα συνδικαλιστικά, εργασιακά, ασφα-
λιστικά επιδιώκει ακόµη να τους αφαιρέσει η Κυβέρνηση; Πόσες
νέες διαθεσιµότητες κι απολύσεις θέλει να προωθήσει και γι’
αυτό τους κρατάει ακόµη στο χακί, για να µην µπορούν να αντι-
δράσουν και να αντισταθούν και µε απεργιακές κινητοποιήσεις
σε αυτά; 

Επιπλέον, να σας πω και κάτι, κύριε Υπουργέ. Ακόµα κι αν συ-
νέτρεχαν οι έκτακτοι λόγοι που επικαλεστήκατε εσείς -η Κυβέρ-
νηση- στις αποφάσεις σας για να τους επιστρατεύσετε πολιτικά,
ακόµα κι αν συνέτρεχαν οι λόγοι διασάλευσης της δηµόσιας
τάξης -που εµείς δεν το αποδεχόµαστε αυτό σαν όρο- δεκατρείς
µήνες µετά αυτές οι έκτακτες συνθήκες παραµένουν ακόµα,
κύριε Υπουργέ; Δεκατρείς µήνες πέρασαν από τότε. Ακόµα κιν-
δυνεύει η δηµόσια τάξη από την απεργία των εργαζοµένων του
µετρό, του τραµ και του ΗΣΑΠ; 

Δεκατρείς µήνες µετά από αυτήν την απεργία ακόµα κι αυτός
ο λόγος εξέλιπε.  Γιατί δεν την παίρνετε πίσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Κύριε συνά-
δελφε, ολοκληρώστε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Είναι οι µόνοι εργαζόµενοι της
χώρας που τους κρατάτε ντυµένους –κυριολεκτικά- στο χακί. Το
ανέχεστε αυτό; Το δέχεστε σαν Υπουργός και σαν Κυβέρνηση; 

Για όλους αυτούς τους λόγους, ζητάµε εδώ και τώρα –τώρα,
κύριε Υπουργέ, απαντώντας µετά στους οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ-
σήµερα να το λύσουµε το θέµα µε δική σας δήλωση. Ζητάµε να
σταµατήσουν οι αντεργατικές συµπεριφορές σε βάρος των ερ-
γαζοµένων της ΣΤΑΣΥ. Ζητάµε σήµερα, αµέσως µόλις πάρετε
τοn λόγο, να άρετε την κυβερνητική απόφαση για πολιτική επι-
στράτευση των απεργών των σταθερών συγκοινωνιών. 

Επιτέλους, πάρτε µια πρωτοβουλία, έστω κι αργά, έστω και
σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον λόγο έχει
η κ. Δέσποινα Χαραλαµπίδου.

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επειδή η πολιτική επιστράτευση απεργών ερ-

γατών που διεκδικούσαν δεν είναι καινούρια ιστορία, αλλά χρη-
σιµοποιήθηκε πολλές φορές σαν µέσο καταστολής, θα ήθελα να
κάνουµε σήµερα µία αναφορά στο χρονικό των επιστρατεύσεων.
Ας δούµε την περίοδο της Μεταπολίτευσης, µε δεδοµένο ότι και
στην τελευταία Αναθεώρηση του Συντάγµατος το 1975 δεν προ-
βλέπεται πουθενά η παράνοµη πρακτική της πολιτικής επιστρά-
τευσης. Αντίθετα, κατοχυρώθηκε στο Σύνταγµα του 1975 το
δικαίωµα στην απεργία.

Το 1979 γίνεται η πρώτη επίταξη τραπεζοϋπαλλήλων από τη
Νέα Δηµοκρατία σαν αντίδραση της Κυβέρνησης στην απεργία
διαρκείας που είχε κηρύξει η ΟΤΟΕ ενάντια στις µειώσεις απο-
δοχών και στην αλλαγή του ωραρίου τους. Η επίσηµη ανακοί-
νωση έλεγε πως η Κυβέρνηση δέχθηκε την εισήγηση των
διοικητών των τραπεζών και προχώρησε στην επιστράτευση.

Το 1983, µε κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ πλέον, αποφασίζεται η επι-
στράτευση των οδηγών-ιδιοκτητών βυτιοφόρων σαν λύση στην
παρατεταµένη απεργία τους.

Το 1986 έχουµε την επιστράτευση των χειριστών και ιπτάµε-
νων µηχανικών της πάλαι ποτέ Ολυµπιακής Αεροπορίας έπειτα
από απεργία αρκετών ηµερών.

Το 1994 επιτάχθηκαν τα λεωφορεία πολιτών που είχαν συµ-
βληθεί µε τον ΟΑΣΑ.

Το 2002 επιστρατεύθηκαν για πρώτη φορά στα χρονικά της
χώρας οι ναυτεργάτες µετά από απεργία διαρκείας, από την κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ, µε το επιχείρηµα του αποκλεισµού της νη-
σιωτικής χώρας. Πάλι οι ναυτεργάτες επιτάχθηκαν από το κόµµα
της Νέας Δηµοκρατίας. Μάλιστα, η Πανελλήνια Οµοσπονδία των
Ναυτεργατών προσέφυγε στο Συµβούλιο της Επικρατείας ενάν-
τια στο νοµοθετικό διάταγµα 17/1974 «Περί πολιτικής σχεδιά-
σεως εκτάκτου ανάγκης», αφού αυτό είχε εκδοθεί µε βάση το
παλιότερο Σύνταγµα του 1952, αλλά το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας µέχρι σήµερα δεν έχει εκδώσει ακόµα απόφαση.

Είναι, λοιπόν, φανερό ότι καµµία επιστράτευση δεν εµπίπτει
στις εξαιρέσεις του Συντάγµατος, όπως αναφέρουµε και στην
ερώτηση που καταθέσαµε, αλλά ότι οι επιστρατεύσεις γίνονται
κάθε φορά µόνο µετά από µεγάλους και επίµονους απεργιακούς
αγώνες, όταν η µαχητικότητα και η αποφασιστικότητα των εργα-
ζοµένων στριµώχνουν τους εργοδότες αλλά και τις κυβερνήσεις.

Άρα, ανεξάρτητα από εθνικές ανάγκες ή όποιες άλλες δικαιο-
λογίες επικαλείσθε κάθε φορά, στην πραγµατικότητα χρησιµο-
ποιείτε την πολιτική επιστράτευση σαν απεργοσπαστικό
εργαλείο που δίνει στο αστικό κράτος τον τελευταίο λόγο απέ-
ναντι στην εργατική τάξη στη διάρκεια της φάσης των έντονων
κοινωνικών συγκρούσεων.

Έτσι, στη σηµερινή φάση της πιο άγριας επίθεσης που έχει
γνωρίσει εδώ και δεκαετίες στη χώρα µας ο κόσµος της εργα-
σίας, οι µνηµονιακές κυβερνήσεις έχουν επιδοθεί σ’ ένα ρεκόρ
επιστρατεύσεων διαφόρων κλάδων εργαζοµένων.  Από τις έν-
τεκα πολιτικές επιστρατεύσεις που έχουµε καταγράψει και έχουν
γίνει στη Μεταπολίτευση, οι µισές σχεδόν ήταν τα τελευταία
τρία-τέσσερα χρόνια.

Πρώτα, επιστρατεύτηκαν οι ιδιοκτήτες φορτηγών και βυτίων
το 2010, που ήταν από τα πρώτα θύµατα του µνηµονίου, έπειτα
οι υπάλληλοι καθαριότητας στους οργανισµούς τοπικής αυτοδι-
οίκησης, που είχαν προχωρήσει σε πολυήµερη απεργία και,
τέλος, µόλις την προηγούµενη χρονιά, το 2013, έγιναν τρεις επι-
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στρατεύσεις: αυτή των εργαζοµένων στα µέσα σταθερής τρο-
χιάς, των ναυτεργατών και βέβαια των καθηγητών µέσης εκπαί-
δευσης, όπου η µνηµονιακή συγκυβέρνηση έκανε ένα νέο ρεκόρ
αυταρχικότητας µε τη µέθοδο της πολιτικής επιστράτευσης πριν
καν κηρυχθεί η απεργία.

Όλοι καταλαβαίνουµε, λοιπόν, σήµερα –ιδιαίτερα ο κόσµος
της εργασίας- ότι προκειµένου να περάσουν οι καταστροφικοί
σχεδιασµοί του κεφαλαίου, ξένου και ντόπιου, και να επιβληθούν
οι απαιτήσεις της τρόικας, κάθε συλλογική διαµαρτυρία ενοχο-
ποιείται. Η τροµοκράτηση του εργατικού κινήµατος εντείνεται µε
άγρια καταστολή. Έχουµε ΜΑΤ σε πορείες και συγκεντρώσεις
και ξυλοδαρµούς συνδικαλιστών. Σήµερα είχαµε ένα νέο ρεκόρ.
Μέσα σε διάστηµα τριών ωρών είδαµε ξυλοδαρµούς καθηγητών
που είναι σε διαθεσιµότητα το πρωί στο Υπουργείο Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και αµέσως µετά ξυλοδαρµούς στο Υπουργείο
Οικονοµικών στις απολυµένες καθαρίστριες. Δεν µπορούµε να
ξεχάσουµε την παρέµβαση της Ασφάλειας πέρυσι στο συντονι-
σµό πρωτοβάθµιων σωµατείων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: Σε µισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Ταυτόχρονα και παράλληλα, όλο και πιο συχνά τα δικαστήρια

της χώρας µε πολιτική εντολή δική σας, της συγκυβέρνησης, κη-
ρύσσουν παράνοµες και καταχρηστικές τις απεργίες. Στον ιδιω-
τικό τοµέα επικρατεί πλήρως ο νόµος του εργοδότη και η
Κυβέρνηση κλείνει τα µάτια ακόµα και σε κατάφωρες παραβιά-
σεις του νόµου. Απολύονται συνδικαλιστές, ακόµα και ολόκληρα
διοικητικά συµβούλια σωµατείων. Αλλά και στο δηµόσιο µε το
νέο πειθαρχικό νόµο η κατάσταση δεν είναι και πολύ διαφορε-
τική. Νοµίζουµε ότι έχετε ανασύρει πρακτικές από τις πιο µαύρες
σελίδες της ελληνικής Ιστορίας, γιατί ο πραγµατικός στόχος των
πολιτικών που εφαρµόζετε είναι τα φτωχά στρώµατα, η εργατική
τάξη, που την θέλετε άφωνη, υποταγµένη και χωρίς οργάνωση.

Κύριε Υπουργέ, αποσύρετε τώρα την πολιτική επιστράτευση!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, πενήντα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από
το 4ο Γενικό Λύκειο Ηρακλείου Κρήτης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Τσουκαλάς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω να επιση-

µάνω την προσοχή σας στο εξής γεγονός: Από το 1879 που δη-
µιουργήθηκε το πρώτο συνδικάτο από τους εργάτες ξύλου των
Ναυπηγείων της Σύρου στην Ερµούπολη και µέχρι σήµερα, οι
εκάστοτε κυβερνήσεις έπαιρναν πάντα, µα πάντα, το µέρος της
εργοδοσίας. Ήταν ενάντια στις κινητοποιήσεις των εργαζοµέ-
νων, οι οποίες άλλωστε κηρύσσονταν σχεδόν πάντα παράνοµες
και καταχρηστικές. Και αυτό συνέβαινε στις καλύτερες περιπτώ-
σεις σε εποχές νοµιµότητας. Γιατί σε καθεστώτα έκτακτης ανάγ-
κης οι εργαζόµενοι που ξεσηκώνονταν για τα αιτήµατά τους
αντιµετώπιζαν µορφές ακραίας αστυνοµικής βίας -όχι ότι σήµερα
δεν συµβαίνει το ίδιο, θα τα πούµε πιο κάτω- ή ακόµα χειρότερα,
κάποιες φορές και τις κάνες των όπλων του Στρατού. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Αυτά συνέβαιναν στο παρελθόν. Το δικαίωµα στην απεργία
είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένο σήµερα, γεγονός που µαρ-
τυρά τη σπουδαιότητα και την ανάγκη υπέρτερης νοµικής του
κατοχύρωσης. Ο λόγος της νοµικής κατοχύρωσης της απεργίας
έγκειται στην προστασία των απεργών από κυρώσεις και από την
αυθαιρεσία, τόσο από πλευράς εργοδότη όσο και από πλευράς
πολιτείας. 

Έτσι, λοιπόν, σήµερα τα πράγµατα δεν είναι τόσο ωµά –και τη
λέξη ωµά βάλτε τη µέσα σε παρένθεση. Το θεσµικό καθεστώς
που διέπει την αντιµετώπιση των απεργών ή ανθιστάµενων στις

διµερείς συνθήκες απασχόλησης  εργαζοµένων είναι πιο εκλε-
πτυσµένο. Ο Στρατός παραµένει στους στρατώνες. Γιατί; Γιατί
πλέον έχουµε µια πιο αποτελεσµατική Αστυνοµία. Έχουµε ΥΑΤ,
ΥΜΕΤ, ΟΠΚΕ, ΔΕΛΤΑ και τα συναφή και επιπλέον έχουµε κι ένα
εξαιρετικά αποτελεσµατικό στην καλλιέργεια του κοινωνικού αυ-
τοµατισµού διαπλεκόµενο µιντιακό σύστηµα, που σπεύδει µε συ-
νέπεια να κατασυκοφαντήσει όλους τους αγώνες. 

Εκείνο που δεν άλλαξε είναι η αντεργατική ροπή, το χούι αυτό
της Κυβέρνησης να παίρνει πάντοτε το µέρος του εργοδότη, είτε
αυτός είναι δηµόσιο, είτε -ακόµα χειρότερα- αυτός είναι ιδιώτης.
Παραδείγµατος χάριν, Σκουριές, «ΠΑΠΟΥΤΣΑΝΗΣ», ναυτεργά-
τες κ.ο.κ.. 

Η Κυβέρνηση του µνηµονίου στην περίπτωση της απεργίας
των εργαζοµένων του µετρό υπερέβαλε εαυτόν, όχι µόνο γιατί
στις 24 Ιανουαρίου του 2013 µε δύο αποφάσεις κήρυξε πολιτική
επιστράτευση για τους απεργούς των «Σταθερών Συγκοινωνιών»,
αλλά εξακολουθεί ένα χρόνο µετά να κρατά τους εργαζόµενους
επιστρατευµένους και µάλιστα τη στιγµή που ανακλήθηκαν µε
αποφάσεις του Πρωθυπουργού και των αρµόδιων Υπουργών
όλες οι πολιτικές επιστρατεύσεις εργαζοµένων, όπως αυτή των
ναυτεργατών, των καθηγητών δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και
των εργαζοµένων στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

Αποφάσεις για πολιτική επιστράτευση απεργών της Κυβέρνη-
σης και του Πρωθυπουργού προσωπικά µάς φέρνουν στη µνήµη
τις µαύρες σελίδες άλλων εποχών. Είναι αποφάσεις που παρα-
πέµπουν σε ολοκληρωτικά καθεστώτα, δεδοµένου ότι σύµφωνα
µε συνταγµατικές επιταγές η ελευθερία της εργασίας επιτρέπε-
ται να καταλυθεί µε την επιβολή επίταξης προσωπικών υπηρε-
σιών µόνο σε περιπτώσεις που αναφέρονται περιοριστικά από
άρθρα του Συντάγµατος σε θέµατα που αφορούν δηµόσιο κίν-
δυνο και τη θεοµηνία. Βέβαια, η µόνη θεοµηνία που υπάρχει πια
είναι η Κυβέρνησή σας και τίποτα άλλο. 

Συνεπώς, εν προκειµένω, η χρήση της διάταξης αυτής ως
απεργοσπαστικού µηχανισµού είναι ευθέως αντίθετη µε το Σύν-
ταγµα και η διασταλτική ερµηνεία και η εφαρµογή της για λόγους
δηµόσιας τάξης δεν προβλέπεται από το Σύνταγµα της χώρας. 

Οι εργαζόµενοι στα Μέσα Μαζικής Μεταφοράς σταθερής τρο-
χιάς βιώνουν εδώ και δώδεκα περίπου µήνες την πιο ακραία και
αυταρχική συµπεριφορά. Και αυτό γίνεται για να µην µπορούν να
αντιδράσουν στην αφαίρεση µιας σειράς κατοχυρωµένων συνδι-
καλιστικών, εργασιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων και κυρίως
στην επιβολή του µέτρου της διαθεσιµότητας, δεδοµένου ότι έχει
έρθει στους εργαζόµενους σχέδιο συλλογικής σύµβασης εργα-
σίας, µε το οποίο ουσιαστικά επικυρώνεται η δραµατική µείωση
των µισθών τους από 35% έως και 38%. Δηλαδή τους επιστρα-
τεύετε για να µην αντιδρούν και µετά τους ληστεύετε. Και για ποιο
λόγο γίνεται αυτό; Για να µην µπορούν να απεργήσουν, τη στιγµή
µάλιστα που τους αφαιρούνται όλες οι δυνατότητες συµµετοχής
και ελέγχου στα κέντρα λήψης των αποφάσεων, σχετικά µε τις
προσλήψεις, τα πειθαρχικά, την υπηρεσιακή τους διαδροµή κ.ο.κ.. 

Επιπλέον, δεν µπορούν να αντισταθούν, να αντιδράσουν στις
αντεργατικές και αντισυνταγµατικές συµπεριφορές σε βάρος
τους. Δεν µπορούν να ελέγξουν τη διοίκηση των «Σταθερών Συγ-
κοινωνιών». Είναι όµηροι των µνηµονιακών πολιτικών και αλυσο-
δεµένα θύµατα της κυβερνητικής αντεργατικής αναλγησίας. 

Τέλος, η επιστράτευση αυτή είναι µία κορυφαία, µελανή σε-
λίδα στη φρικτή ιστορία της κατάργησης ουσιαστικά των εργα-
σιακών σχέσεων που συµβαίνει τα τελευταία χρόνια στη χώρα
µας. Πρέπει, επιτέλους, το Υπουργείο Εργασίας και ο Πρωθυ-
πουργός να πάψουν να αδιαφορούν προκλητικά, να πάρουν θέση
και να παρέµβουν, ώστε να αρθεί το απαράδεκτο καθεστώς της
οµηρίας για τους εργαζόµενους στις «Σταθερές Συγκοινωνίες». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει η κ.
Μπόλαρη για πέντε λεπτά. 

ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ: Κύριε Υπουργέ, το ερώτηµα γιατί ένα
χρόνο µετά εξακολουθεί η επιστράτευση των εργαζόµενων στη
ΣΤΑΣΥ, παραµένει. Μία απάντηση έθεσε ο σύντροφος κ. Τσου-
καλάς, για τον κανονισµό εργασίας, για τα µισθολογικά τους, για
τις συλλογικές συµβάσεις. 
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Θα αποπειραθώ κάποιες υποθέσεις: Μήπως γιατί οι εργαζό-
µενοι στο µετρό παίζουν έναν εξαιρετικά νευραλγικό ρόλο στις
συγκοινωνίες; Μήπως γιατί εκτός των άλλων δεν πρέπει να µε-
ταφέρονται οι διαδηλωτές; Μήπως γιατί δεν τους συγχωρήσατε
ποτέ για τη στάση που κράτησαν στην περίοδο των µεγάλων κι-
νητοποιήσεων ενάντια στα µνηµόνια, όταν το Σύνταγµα φλεγό-
ταν κυριολεκτικά από τις κρότου-λάµψης και τα χηµικά αέρια που
είχατε εξαπολύσει; Κατά τη γνώµη µας ο λόγος είναι αυτός. 

Ο εισηγητής µας αναφέρθηκε στο ν. 3536, µε τον οποίο κάνατε
ακραία παρέµβαση στο Σύνταγµα, ώστε να διασταλεί ο όρος της
επιστράτευσης, της επίταξης υπηρεσιών. Συµπληρώσατε τη δη-
µόσια τάξη. Δεν σας έχει φθάσει µόνο αυτό. Ετοιµάσατε προ-
εδρικό διάταγµα, το οποίο απαγορεύει τις συναθροίσεις -και
υπογραµµίζω τη λέξη «συναθροίσεις» γιατί θυµίζει άλλες επο-
χές- στον βαθµό που εµποδίζουν την οδική κυκλοφορία και την
κοινωνική και οικονοµική ζωή της χώρας. 

Μα, ποιος εµποδίζει περισσότερο την κοινωνική και οικονοµική
ζωή της χώρας από αυτήν την Κυβέρνηση που λειτουργεί εξυ-
πηρετώντας τα συµφέροντα της εργοδοσίας, των τραπεζιτών,
των βιοµηχάνων και των εφοπλιστών;

Ακόµα και εµείς που ξέρουµε τα όρια της αστικής δηµοκρα-
τίας, που ξέρουµε κατά πώς χρησιµοποιούνται οι µηχανισµοί του
κράτους, ακόµα και εµείς που ξέρουµε κάθε φορά πώς στε-
νεύονται αυτά για να εξυπηρετηθούν συµφέροντα, ακόµα και
εµείς που ξέρουµε πολύ καλά ότι επειδή αυτή η Κυβέρνηση δεν
µπορεί να εξασφαλίσει κοινωνική συναίνεση, χρησιµοποιεί την
ωµή βία, έχουµε εντυπωσιαστεί από το ρεκόρ σας.

Αναφέρθηκε η Δέσποινα Χαραλαµπίδου πριν στις προηγούµε-
νες πολιτικές επιστρατεύσεις και σηµείωσε ότι µέσα σε τέσσερα
χρόνια είχαµε πέντε από τις συνολικά έντεκα. 

Τι να πούµε από εκεί και πέρα; Για την παραγωγή αποφάσεων
των δικαστηρίων για παράνοµες και καταχρηστικές απεργίες; Οι
απεργίες των ναυτεργατών, στο µετρό, στα τρόλεϊ, στα λεωφο-
ρεία, των δηµοσιογράφων, των εργαζοµένων στο µέταλλο, όλες
παράνοµες και καταχρηστικές! 

Να µετρήσουµε πόσες φορές βρέθηκαν οι Βουλευτές της Αρι-
στεράς στη ΓΑΔΑ και στην Ευελπίδων µόνο τον τελευταίο ενά-
µιση χρόνο; Οι εργαζόµενοι του Σκαραµαγκά: Εκατόν είκοσι
προσαγωγές. Οι εργαζόµενοι στους δήµους, µαζί µε τα απορ-
ριµµατοφόρα στην Τροχαία κάτω στη Δεληγιάννη. Οι εργαζόµε-
νοι της ΓΕΝΟΠ ΔΕΗ, οι οποίοι είχαν το «θράσος» να
αποκαλύψουν ποιοι βιοµήχανοι δεν πληρώνουν χαράτσι. Για όλα
βρεθήκαµε άπειρες φορές στη ΓΑΔΑ και στην Ευελπίδων. 

Τέλος, η εργοδοτική αυθαιρεσία συµπληρώνει όλο αυτό το νο-
µικό οπλοστάσιο. 

Εκείνο που µας κάνει εντύπωση, όµως, είναι πώς µία κυβέρ-
νηση για να βοηθήσει την εργοδοσία της «FORTHNET», για να
βοηθήσει την εργοδοσία της «NEWREST» στο αεροδρόµιο, για
να βοηθήσει την εργοδοσία της εταιρείας «ΠΑΠΟΥΤΣΑΝΗΣ», για
να βοηθήσει αυτή της «ACS», της «Χαλυβουργίας», επιστρατεύει
τα ΜΑΤ όχι µόνο για λόγους, υποτίθεται, δηµόσιας τάξης και δη-
µοσίου συµφέροντος, αλλά εκεί που πραγµατικά πρόκειται για
την υπεράσπιση απλώς και µόνο του ιδιωτικού κεφαλαίου. Έχετε
φτάσει, µάλιστα, να στέλνετε ΜΑΤ µέχρι και έξω από νοσοκο-
µεία!

Τελειώνοντας θα ήθελα να πω δύο φράσεις: Το σύνθηµα που
σήµερα φώναζε µία καθαρίστρια από αυτές που τρώγανε τα χη-
µικά: «Σιγά µην κλάψω, σιγά µη φοβηθώ, στον δρόµο θα µείνω
µέχρι να δικαιωθώ!» 

Όση τροµοκρατία κι αν ασκήσετε, θα βρίσκετε µπροστά σας
τη λαϊκή οργή και αντίσταση. Και από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ θα γί-
νουν όλες εκείνες οι προσπάθειες για την άρση της πολιτικής
επιστράτευσης, αλλά και για την πραγµατική δηµοκρατία στους
χώρους δουλειάς, την επαναφορά των συλλογικών διαπραγµα-
τεύσεων και για µέτρα εργατικού κοινωνικού ελέγχου που θα ση-
µατοδοτήσουν µία άλλη πορεία για τη ζωή των εργαζοµένων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Καραγιαννίδης για πέντε λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ένα ρητορικό ερώτηµα: Ποιο είναι αυτό το θε-

τικό στοιχείο που πρέπει να χαρακτηρίζει έναν πολιτικό σχηµατι-
σµό; Η αξιοπιστία, η τήρηση των κοινωνικών συµφωνιών, το ότι
τις υποσχέσεις που δίνει όταν είναι αξιωµατική αντιπολίτευση τις
τηρεί και όταν γίνει κυβέρνηση. 

Πώς µπορούµε να χαρακτηρίσουµε ένα κόµµα «πολιτικό Ιανό»
ή –για να το πω πιο λαϊκά- «πολιτικό ακροβάτη»; Όταν τσαλαβου-
τάει και στις δύο πλευρές της όχθης, όταν λέει και το άσπρο και
το µαύρο, όταν αυτά που λέει ως αντιπολίτευση τα ξεχνάει όταν
είναι κυβέρνηση, όταν, ενώ διαφωνεί µέσα στην Ολοµέλεια µε
νόµους που έρχονται, όταν γίνεται κυβέρνηση τους τηρεί πιστά. 

Διαβάζω από την αιτιολογική έκθεση της πρότασης νόµου που
είχε έρθει το 2006 τον σκοπό της: «Ο σκοπός της πρότασης
νόµου είναι η κατάργηση της δυνατότητας πολιτικής επιστρά-
τευσης εργαζοµένων που απεργούν όχι γιατί συντρέχουν οι αυ-
στηρά προσδιορισµένοι από το Σύνταγµα λόγοι επίταξης
προσωπικών υπηρεσιών, αλλά απλώς και µόνο για να αντιµετω-
πιστεί µία απεργιακή κινητοποίηση».

Και παρακάτω λέει: «Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις θωρακί-
ζεται το δικαίωµα στην απεργία». Σύµφωνα, λοιπόν, µε τις διατά-
ξεις της τότε πρότασης νόµου του ΠΑΣΟΚ –γιατί το ΠΑΣΟΚ την
κατέθεσε αυτή την πρόταση νόµου, βέβαια από τους δώδεκα
Βουλευτές που την υπέγραφαν, οι εννέα δεν βρίσκονται πλέον
στην Ολοµέλεια, τους έχει σαρώσει η λαϊκή δυσαρέσκεια- η πο-
λιτική κινητοποίηση, γενική ή µερική, µπορεί να κηρυχθεί σε πε-
ριπτώσεις πολέµου και θεοµηνιών, όπως έχουν προαναφέρει
συνάδελφοί µου. 

Τον Φεβρουάριο του 2007, όταν η Νέα Δηµοκρατία σε άσχετο
νοµοσχέδιο φέρνει τροπολογία για να ενισχύσει την πολιτική επι-
στράτευση, ο κ. Βενιζέλος κατά την τοποθέτησή του στη συζή-
τηση επί της τροπολογίας, επικαλούµενος ακριβώς την πρόταση
νόµου που είχαν καταθέσει έναν χρόνο πριν, λέει «η απεργιακή
κινητοποίηση από µόνη της δεν συνιστά λόγο επιβολής κατάστα-
σης έκτακτης ανάγκης». 

Επιπλέον, και ως καθηγητής Συνταγµατικού Δικαίου λέει πα-
ρακάτω: «Με τη συγκεκριµένη τροπολογία αλλοιώνονται οι συν-
ταγµατικές έννοιες εκ του πλαγίου και παρεισάγεται η έννοια της
δηµόσιας τάξης ως λόγου που µπορεί να οδηγήσει σε πολιτική
επιστράτευση, κάτι το οποίο είναι κατάφωρα αντισυνταγµατικό».

Σήµερα ο κ. Βενιζέλος είναι Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και Υπουρ-
γός Εξωτερικών. Τότε ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, κ. Παπαγεωρ-
γίου, έλεγε ότι η συγκεκριµένη τροπολογία δεν λύνει τα
προβλήµατα που δηµιουργούνται µε την επιστράτευση, δεν ορί-
ζει –και εκεί είναι, αν θέλετε, η βασική µας διαφωνία- ότι δεν µπο-
ρεί η επιστράτευση να χρησιµοποιείται σαν µέσο καταστολής
των απεργιακών κινητοποιήσεων και δεν προβλέπεται πόση διάρ-
κεια θα έχει αυτό το µέτρο, αυτό δηλαδή που ζούµε σήµερα µε
τους εργαζόµενους στα µέσα µαζικής µεταφοράς.

Το 2010, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ ανακαλύπτει το µνηµόνιο. Το
πρώτο που κάνει είναι να επιστρατεύσει τους ιδιοκτήτες φορτη-
γών βυτιοφόρων και φορτηγών δηµόσιας χρήσης. 

Τι ακριβώς λέτε, συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ; Πόσο αξιόπιστοι
είστε σε αυτήν την κοινωνία; Γιατί δεν έχετε καταλάβει για ποιον
λόγο ο κόσµος σάς έχει βάλει σε ένα κάδρο και σας έχει πετάξει
στην άκρη; Επιτέλους, πότε έχετε δίκιο; Όταν είστε στην αντιπο-
λίτευση ή όταν είστε στην κυβέρνηση, όταν τα συµφέροντα του
κεφαλαίου πρέπει να τα εξυπηρετήσετε ως κυβέρνηση ή όταν
παραπλανάτε τον κόσµο ως αντιπολίτευση προς άγραν εκλογι-
κής πελατείας; 

Αυτό το πράγµα δεν µπορεί να πάει άλλο. Η κοινωνία το έχει
αποδείξει τα τελευταία χρόνια µε τις επιλογές που έχει κάνει και
θα κάνει, όταν θα της δοθεί η ευκαιρία να ψηφίσει.

Όµως, από την άλλη, κύριε Υπουργέ, δεκατρείς µήνες σε
αυτήν τη χώρα δεν χιονίζει, δεν έχουµε σεισµούς, δεν βρέχει συ-
νέχεια, δεν έχουµε πόλεµο. Επιτέλους, πρέπει να πείτε έστω και
ένα επιχείρηµα που να πατάει στον ορθό λόγο και να εξηγεί για
ποιον λόγο αυτοί οι εργαζόµενοι είναι στο χακί τόσον καιρό. Οι
απαντήσεις που σας έχουν δώσει οι συνάδελφοί µου είναι και οι
λόγοι για τους οποίους δεν αίρετε την επιστράτευση. 

Ας µην κρυβόµαστε, όµως, πίσω από το δάχτυλό µας. Αν θέ-
λετε να λέγεστε δηµοκρατική κυβέρνηση, αν πιστεύετε έστω και
σ’ αυτήν την αστική δηµοκρατία, δεν έχετε κανένα επιχείρηµα
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για να διατηρείτε αυτήν την επιστράτευση ακόµα και σήµερα. 
Εµείς σας καλούµε έστω και τώρα στην απάντησή σας να

άρετε αυτήν την επιστράτευση και λέµε ότι η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν υπάρχει περίπτωση να διατηρεί χουντικούς νόµους,
ούτε να λέει άλλα τώρα και άλλα µετά. Έχουν ήδη κατατεθεί
προτάσεις µας για την άρση της επιστράτευσης και θα το κά-
νουµε πράξη την επόµενη µέρα της κυβέρνησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Πρέπει να ευχαρι-

στήσω όλους τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ για τη µεγάλη συνέ-
πεια στον χρόνο που έχουν επιδείξει. Είναι εντυπωσιακό! Το λέω
αυτό γιατί ο επόµενος οµιλητής έχει τρία λεπτά οµιλίας.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπάρκας για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το γνωρίζω, κύριε Πρόεδρε.
Οι συνάδελφοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ανέδειξαν το ζήτηµα

του χουντικού νόµου που η συγκεκριµένη Κυβέρνηση χρησιµο-
ποιεί σε όλες τις απεργιακές κινητοποιήσεις, όλων των εργαζο-
µένων, σε όλους τους εργασιακούς κλάδους.

Το λέµε αυτό γιατί βαυκαλίζονται και λένε ότι υπερασπίζονται
τη δηµοκρατία, όµως οι Υπουργοί κάνουν χρήση χουντικών προ-
εδρικών διαταγµάτων, σέρνοντας τους ανθρώπους στην εργα-
σία, όταν διεκδικούν πράγµατα για τον κλάδο τους. Το θέµα δεν
είναι ατοµικό αλλά συλλογικό.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, από την αρχή της κρίσης, είχε πει ότι η κρίση δεν
είναι οικονοµική αλλά ταξική. Είναι η επίθεση του κεφαλαίου απέ-
ναντι στην εργασία. Θέλω εδώ να θυµίσω ότι η πρώτη πολιτική
πράξη της Κυβέρνησης Σαµαρά, της τρικοµµατικής τότε κυβέρ-
νησης, ήταν να µπει νύχτα στην «Ελληνική Χαλυβουργία», σε
έναν εργασιακό χώρο που οι εργαζόµενοι επί εννιά µήνες, διεκ-
δικούσαν τι; Την επαναπρόσληψη δύο ανθρώπων που είχαν απο-
λυθεί από την εταιρεία, έτσι απλά γιατί ήθελε η συγκεκριµένη
εταιρεία να απολύσει δύο ανθρώπους. 

Βρεθήκαµε εκείνο το πρωί σε αυτόν τον εργασιακό χώρο. Φά-
γαµε ξύλο από τα ΜΑΤ. Άλλωστε, η συνταγή της συγκεκριµένης
Κυβέρνησης έχει να κάνει πάντα µε ένα ρητό, το καρότο και το
µαστίγιο.

Έχετε, κύριε Υπουργέ, θεωρητικοποιήσει αυτήν τη διαδικασία:
Παντού ξύλο, καταστολή σε όλους τους εργασιακούς χώρους
και, βεβαίως, στο µετρό, όπου και εκεί βρεθήκαµε από την πρώτη
στιγµή, συµµετείχαµε στις γενικές συνελεύσεις των εργαζοµένων
για την απεργία τους. Είναι αυτοί οι εργαζόµενοι που στις δια-
δηλώσεις των πλατειών υπερασπίζονταν τη νεολαία, η οποία κρυ-
βόταν από τα χηµικά που εσείς τότε ρίχνατε στις πλατείες για να
διώξετε τον κόσµο, υπερασπιζόταν αυτήν τη νεολαία, την προ-
στάτευε. Και εσείς ήλθατε µε επίσης χουντικό τρόπο και κόψατε
την πόρτα για να µπορέσουν τα ΜΑΤ να µπουν µέσα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε οµονοήσει -το λέτε συνεχώς στα κανά-
λια, γιατί µόνο µε αυτούς συνοµιλείτε- ότι οι απεργίες είναι η συν-
τεχνιακή διαδικασία και ότι οι συντεχνίες χρησιµοποιούν την
απεργία σε βάρος των υπολοίπων εργαζοµένων.

Οι εργαζόµενοι, κύριε Υπουργέ, θέλουν να σας πουν το εξής:
Η απεργία είναι η διεκδίκηση των εργασιακών δικαιωµάτων όχι
συγκεκριµένων κλάδων αλλά όλων των εργαζοµένων. Οι απεργοί
στο µετρό, οι απεργοί οδηγοί λεωφορείων, βυτιοφόρων, οι απερ-
γοί ναυτεργάτες δεν κάνουν απεργία µόνο για να διεκδικήσουν
τα δικά τους συµφέροντα, αλλά για να διεκδικήσουν ένα καλύ-
τερο µέλλον για τους ίδιους, για όλους τους εργαζόµενους, αλλά
κυρίως για τη νεολαία, την οποία έχετε επιτάξει. Η νεολαία ζει µε
250 ευρώ, εργάζεται για 250 ευρώ. Την έχετε επιτάξει και της
έχετε επιτάξει και το µέλλον!

Θέλουµε, κύριε Υπουργέ, να αποσύρετε τώρα -χθες!- το συγ-
κεκριµένο µέτρο και να το αφήσετε στο χρονοντούλαπο, εκεί που
η γενιά του Πολυτεχνείου το έβαλε µε την εξέγερσή της το 1973.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπάρκα.

Τον λόγο έχει ο κ. Σταθάς, τελευταίος από τους επερωτώντες
Βουλευτές, για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ, βλέ-
πουµε πόσο πολύ ενδιαφέρει την Κυβέρνηση η συγκεκριµένη

επερώτηση, ώστε έστειλε έναν Υφυπουργό να την εκπροσωπεί
σε ένα τόσο σοβαρό θέµα.

Το βασικότερο από όλα είναι το εξής: Το θέµα είναι καθαρά
πολιτικό. Μόνο έτσι µπορούν να αντιµετωπίσουν τις απεργίες,
ντύνοντας τον κόσµο στα χακί. Μόνο έτσι µπορούν να σταµατή-
σουν τη λαϊκή βούληση γι’ αυτήν την αλλαγή, για αυτά τα απάν-
θρωπα, αντιλαϊκά µέτρα που θέλουν να εφαρµόσουν τόσο στους
ναυτεργάτες για να βοηθήσουν -όπως πάρα πολύ καλά ξέρουµε-
τους εφοπλιστές όσο και στους εργαζόµενους του µετρό, που
στην κυριολεξία δίνουν µια µεγάλη µάχη στους χώρους εργασίας
για να επιβιώσουν και ζητούν τα αυτονόητα. Όµως, κατάφεραν
να τους επιστρατεύσουν και αυτούς και να µπουν µε τα ΜΑΤ
µέσα.

Εµένα προσωπικά, σαν άνθρωπο της εργασίας, δεν µε απα-
σχολεί ό,τι και να κάνουν, όσα ΜΑΤ και να στείλουν, ό,τι και να
γίνει, κύριε Υπουργέ. Να ξέρετε ένα πράγµα: Αυτός ο λαός, µε
αυτήν την οργή γι’ αυτά τα µέτρα τα οποία έχετε πάρει και αυτά
τα µέτρα τα οποία εφαρµόζετε µε τις ευλογίες των τραπεζιτών,
που µόνο αυτούς θέλετε να εξυπηρετήσετε και όχι τις χιλιάδες,
τα εκατοµµύρια ανέργων -γιατί οι µόνοι που σας ενδιαφέρουν
είναι οι µεγαλοεπιχειρηµατίες που είναι κάθε µέρα στα υπουρ-
γικά γραφεία και νοµοθετείτε µόνο γι’ αυτούς- ό,τι και να κάνετε,
θα ανατρέψει αυτήν την πολιτική. Διότι είµαστε ένας περήφανος
λαός, µε αξιοπρέπεια, µε δύναµη ψυχής και θα το καταφέρουµε
αυτό, όπως και οι εργαζόµενοι στο µετρό, όπως και οι ναυτερ-
γάτες, που έχουν δώσει επί χρόνια αγώνες για να κερδίσουν την
αξιοπρέπειά τους. 

Συγκεκριµένα στο µετρό, επειδή είναι οι τελευταίοι που έχουν
αποµείνει µε τη στρατιωτική στολή, να είστε σίγουροι πως ό,τι
και να κάνετε και αυτοί µε τον τρόπο τους αγωνίζονται και θα συ-
νεχίσουν να αγωνίζονται. Είναι συνέχεια στον δρόµο και αγωνί-
ζονται, όπως και οι υπόλοιποι.

Πριν λίγο ήµασταν στην πλατεία Συντάγµατος. Στην πλατεία
Συντάγµατος, λοιπόν, είδαµε τα ΜΑΤ να χτυπούν καθαρίστριες
απλήρωτες, χτυπούσαν απολυµένους. Έτσι αντιλαµβάνεστε τη
δηµοκρατία!

Όµως, δεν είδα κανέναν απ’ αυτούς που κλέβουν και είναι στις
λίστες να τους συµπεριφερόµαστε έτσι. Τους χαϊδεύουµε. Όλα
αυτά τα βλέπει ο λαός.

Θα ήθελα να πω και κάτι τελευταίο, το οποίο το λέω πάντα,
απευθυνόµενος και στην παράταξη στην οποία ανήκω. Ο κόσµος
της εργασίας, οι αγρότες, οι µικροµεσαίοι πρέπει να είναι στον
δρόµο και να διεκδικούν, όποιος και αν είναι στην κυβέρνηση. Ο
κόσµος δεν πρέπει ποτέ να σταµατήσει να διεκδικεί την αξιοπρέ-
πειά του, το δικαίωµα στη δουλειά και να το κάνει όποια κυβέρ-
νηση και αν είναι στην εξουσία. Δεν πρέπει να κάνει ανάθεση σε
κανέναν και πόσω µάλλον σε σας που έχετε µάθει να τους επι-
στρατεύετε και να τους ντύνετε στα χακί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των επερωτώντων Βου-
λευτών. 

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. Μιχαήλ Παπαδόπουλος για δεκαπέντε λεπτά.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε, η «ΣΤΑΣΥ
Α.Ε.», η οποία προήλθε από τη συγχώνευση των εταιρειών
«ΑΜΕΛ ΑΕ», «ΗΣΑΠ ΑΕ» και «ΤΡΑΜ ΑΕ», ανήκει στις επιχειρήσεις
κοινής ωφέλειας, αφού η λειτουργία της έχει ζωτική σηµασία για
την εξυπηρέτηση βασικών αναγκών του κοινωνικού συνόλου σαν
επιχείρηση µεταφοράς σε όλο το λεκανοπέδιο της Αττικής. Τα
µέσα σταθερής τροχιάς που ανήκουν στη «ΣΤΑΣΥ ΑΕ» είναι ταγ-
µένα στη διάθεση του πολίτη, του κοινωνικού συνόλου, εξυπη-
ρετώντας καθηµερινά περίπου ένα εκατοµµύριο επιβάτες και,
κυρίως, επιβάτες χαµηλού και µεσαίου εισοδήµατος.

Δεν πρέπει να ξεχνάτε ότι στο πλαίσιο υλοποίησης διεθνών
συµβάσεων της χώρας και στο πλαίσιο του Προγράµµατος Δη-
µοσιονοµικής Σταθερότητας, οι διατάξεις που αφορούν στο βαθ-
µολογικό και µισθολογικό καθεστώς των υπαλλήλων του
δηµοσίου, νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και ΟΤΑ, έπρεπε
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να εφαρµοστούν σε όλο το δηµόσιο τοµέα και, συνεπώς, σε όλο
το προσωπικό της «ΣΤΑΣΥ ΑΕ». 

Οι εργαζόµενοι, προκειµένου να εξαιρεθούν απ’ αυτή τη ρύθ-
µιση, κατά την εβδοµάδα 17-25 Ιανουαρίου 2013 προκήρυξαν και
πραγµατοποίησαν καθηµερινές απεργίες. Είναι αναφαίρετο δι-
καίωµά τους, παρά το γεγονός ότι οι τελευταίες από τις απεργίες
-21, 22 και 23 Ιανουαρίου 2013- κρίθηκαν παράνοµες µε τις υπ’
αριθµ. 92/2013 και 99/2013 αποφάσεις του Μονοµελούς Πρωτο-
δικείου Αθηνών εξαιτίας του ότι δεν είχε γίνει έγκαιρη προειδο-
ποίηση της επιχείρησης, ώστε να ληφθούν τα απαραίτητα µέτρα
πρόληψης της κοινωνικής ανάγκης και χωρίς να διατεθεί αποτε-
λεσµατικά το προσωπικό για την αντιµετώπιση των αναγκών του
κοινωνικού συνόλου.

Οι απεργίες συνεχίστηκαν και 23, 24 και 25 Ιανουαρίου 2013,
έχοντας διαρκέσει οκτώ ηµέρες. Οι δικαστικές αποφάσεις που
είχαν βγει αναγνώριζαν τους λόγους αναγκαιότητας της επίτα-
ξης, αφού έθεταν ως προϋπόθεση ότι αυτά τα µέσα έπρεπε να
κυκλοφορούν.

Η παρατεινόµενη έλλειψη της συγκοινωνίας προκάλεσε πρω-
τόγνωρες και επαχθέστατες συνέπειες στο κοινωνικό σύνολο της
πρωτεύουσας και έγιναν αντιληπτές από όλους. Συγκεκριµένα,
υπήρχαν αναφορές από άτοµα ευπαθών κοινωνικών οµάδων και
για το χάος το οποίο δηµιουργήθηκε λόγω της αύξησης της κί-
νησης των οδικών µέσων µεταφοράς. Δηλαδή, υπήρχε µία σο-
βαρή επιδείνωση των συνθηκών ζωής, όσον αφορά τη
µετακίνηση στο Λεκανοπέδιο, που έθεταν σε δοκιµασία όλους
τους υπόλοιπους πολίτες. 

Επίσης, δηµιουργήθηκε σοβαρή αναταραχή και στην οικονοµική
ζωή της πόλης λόγω της αδυναµίας έγκαιρης προσέλευσης δια-
φόρων στην εργασία τους. Δεν υπήρχε προγραµµατισµός για την
εκτέλεση υποχρεώσεων των πολιτών. Συγχρόνως, όµως, υπήρχαν
και άλλοι κίνδυνοι, οι οποίοι ήταν σοβαροί για τη λειτουργία και
την οµαλή ζωή της πόλης, λόγω της µη συµµόρφωσης των απερ-
γών προς τις δικαστικές αποφάσεις και την παράνοµη κατάληψη
των χώρων των αµαξοστασίων της «ΣΤΑΣΥ Α.Ε.».

Γι’ αυτούς τους λόγους αποφασίστηκε από την τότε πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου η επίταξη των υπηρεσιών των εργαζοµέ-
νων της «ΣΤΑΣΥ ΑΕ». 

Αυτά που ανέφερα µέχρι τώρα, τα οποία είναι γνωστά σε
όλους, τα ανέφερα µόνο και µόνο για να φρεσκάρω τη µνήµη
σας για τις συνέπειες που έχει στην οικονοµική, κοινωνική και δη-
µόσια ζωή η απεργία των εργαζοµένων, τους οποίους σήµερα
έρχεστε όλοι µαζί, µε διαφορετικές φωνές βέβαια, υποκριτικά να
υπερασπιστείτε, χωρίς να έχετε ίχνος συµπάθειας για τους υπό-
λοιπους πολίτες που αυτό τους αφορά.

Είναι σηµαντικό να ακούω Βουλευτές συναδέλφους, οι οποίοι
ανήκουν στη µεσαία τάξη και έχουν, αν θέλετε, και µία απλή λο-
γική, να υπερασπίζονται τους εργαζόµενους. Πραγµατικά, όµως,
µου κάνει εντύπωση το να ακούω και συναδέλφους Βουλευτές,
οι οποίοι για τον άλφα ή βήτα λόγο ανήκουν σε άλλες υψηλότα-
τες τάξεις, να υπερασπίζονται δήθεν τους εργαζόµενους και να
θίγουν τον υπόλοιπο κόσµο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΑΣ: Τι είναι αυτά που λέτε, κύριε συ-
νάδελφε; Αυτή είναι ταξική άποψη!

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, τους ερ-
γαζόµενους τους σεβόµαστε, τους στηρίζουµε, αλλά από
διαφορετική βάση. Ποια είναι η βάση αυτή; Πρέπει να σας πω
για να το ξέρετε ότι και πριν αναλάβω την ευθύνη ως Υπουργός
Μεταφορών, ως Τοµεάρχης Μεταφορών της Νέας Δηµοκρατίας
είχα συχνότατη επικοινωνία µαζί τους. Ήµασταν σε απόλυτη συ-
νεννόηση. Το γραφείο µου παραµένει ανοικτό, ανεξάρτητα των
πολιτικών πεποιθήσεων και το που ανήκει ο καθένας, ανά πάσα
στιγµή µπορεί να µιλήσει µαζί µου και να συνεννοηθούµε.

Εσείς τι κάνετε; Δηµιουργείτε µια υποκριτική συµπεριφορά
απέναντί τους, πιθανά τους οδηγείτε σε ακραίες πράξεις για υπε-
ράσπιση των συµφερόντων τους και εκεί σταµατάτε. 

Εµείς προχωράµε και στην ουσία. Υπεγράφη ο κανονισµός λει-
τουργίας της ΣΤΑΣΥ και µάλιστα µε τη σύµφωνη γνώµη όλων των
σωµατείων της έχουν αρχίσει οι συζητήσεις για την υπογραφή
συλλογικής σύµβασης των εργαζοµένων. Υπάρχει µια εργασιακή

και κοινωνική ειρήνη σήµερα στον χώρο των µεταφορών, και όχι
-το τονίζω αυτό- γιατί οι εργαζόµενοι είναι επιταγµένοι, αλλά γιατί
έχουν υψηλή συνείδηση και έχουν αντιληφθεί απόλυτα ότι µε τη
στάση τους αυτή µόνο θετικά αποτελέσµατα µπορεί να έχει η
εταιρεία και κατ’ επέκταση οι ίδιοι αλλά και όλοι οι πολίτες. 

Σήµερα η ΣΤΑΣΥ για πρώτη φορά στέκεται οικονοµικά στα
πόδια της. Και µάλιστα χωρίς την αύξηση του εισιτηρίου, που βέ-
βαια, από ό,τι γνωρίζετε, δεν έγινε. Δεν είχαµε, λοιπόν, ούτε επι-
βάρυνση των πολιτών. Κι αυτό οφείλεται στη δουλειά, στις
θυσίες των εργαζοµένων. Αυτό οφείλουµε να το αναγνωρίσουµε. 

Επίσης, πρέπει να σας πω, επειδή είχατε θίξει το θέµα αυτό,
κύριε Στρατούλη, σε µια συζήτηση µε τον κύριο Υφυπουργό, τον
κ. Κεγκέρογλου, σχετικά µε τις προσλήψεις, ότι ήδη έχω δώσει
εντολή και έχει ξεκινήσει η διαδικασία. Γιατί η ΣΤΑΣΥ είναι µια
εταιρεία η οποία επιτελεί και αναπτυξιακό έργο. 

Οι καινούργιοι σταθµοί, οι οποίοι δηµιουργούνται, οι άλλοι
σταθµοί, οι οποίοι θα δηµιουργηθούν, αυτοί που δηµιουργήθη-
καν µέχρι πριν από µερικούς µήνες, χρειάζονται προσωπικό.
Έτσι, λοιπόν, δίνουµε τη δυνατότητα να προσληφθεί νέο προσω-
πικό στη ΣΤΑΣΥ µε κανόνες ΑΣΕΠ, χρησιµοποιώντας και την εκ-
παίδευση από τέσσερις έως έντεκα µήνες που έχουν κάποιοι
υπάλληλοι και οι οποίοι σήµερα βρίσκονται στο σπίτι τους. Πρι-
µοδοτούµε, δηλαδή, την εταιρεία η οποία πλήρωσε υπαλλήλους
και τους εκπαίδευσε για να µοριοδοτηθούν, για να έχουν τη δυ-
νατότητα, στις ανάγκες που έχει σήµερα το µετρό, να µπορούν
να δουλέψουν. 

Όπως βλέπετε, το δικό µας ενδιαφέρον για το κοινωνικό σύ-
νολο και τους εργαζόµενους είναι έµπρακτο. Σε καµµιά περί-
πτωση δεν ακολουθούµε τη δική σας τακτική. Όµως, θεωρώ ότι
δεν θα την ακολουθήσουν ούτε οι εργαζόµενοι, γιατί δεν υπάρ-
χουν ούτε κραυγές ούτε ακραίες συµπεριφορές. 

Είναι γεγονός ότι το θέµα της επιστράτευσης πρέπει να λυθεί.
Είναι γεγονός ότι το Υπουργείο και η Κυβέρνηση εξετάζει την
άρση της επίταξης των εργαζοµένων. Θεωρώ ότι στο άµεσο χρο-
νικό διάστηµα θα ανακοινωθούν οι αποφάσεις που θα παρθούν.

Σήµερα παρακολούθησα µε προσοχή τις τοποθετήσεις όλων
των συναδέλφων. Πρέπει, όµως, να σας πω ότι, εκτός της ιστο-
ρική αναδροµής περί συνδικαλισµού που άκουσα και την οποία
ξέρετε πάρα πολύ καλά εσείς, το ενδιαφέρον της χώρας σήµερα
είναι και σε άλλα επίπεδα. 

Εµείς θέλουµε να ανοίξουν καινούργιες επιχειρήσεις, να µπο-
ρούν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις του κέντρου της Αθήνας να
δουλεύουν. Διότι µε τη λογική την οποία έχετε εσείς, από τη µία
κάποιοι το θέλουν αυτό, ενώ κάποιοι άλλοι µιλούν και ωθούν τον
κόσµο να κάνει ακραίες κινητοποιήσεις. 

Τελικά, αποφασίστε τι θέλετε, γιατί η χώρα είναι σε µία κρίσιµη
καµπή. Και η λογική της Αριστεράς µια ζωή αυτή ήταν, να ωθεί
τον κόσµο σε κινητοποιήσεις, να αδιαφορεί τελείως για το υπό-
λοιπο κοινωνικό σύνολο. 

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτεροµιλία µου.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειρoκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Μητρόπουλος για δώδεκα λεπτά. Ο Υπουργός συµφώνησε και
µειώσαµε κάπως τον χρόνο του, δείτε και εσείς, αν µπορείτε, να
κάνετε το ίδιο.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιστράτευση απεργών σε
συνδυασµό µε την επίταξη υπηρεσιών ήταν και παραµένει θε-
σµός εκτός Συντάγµατος. Η επίκλησή της σε συνθήκες οµαλού
κοινοβουλευτικού βίου συνιστά ανοιχτή συνταγµατική εκτροπή. 

Τον αντιδηµοκρατικό αυτόν θεσµό ανέλυσα θεωρητικά και
ιστορικά στο βιβλίου µου «Νεοφιλελευθερισµός και Υποβάθµιση
της Εργασίας» του 1991, αφού οι ελληνικές κυβερνήσεις από το
1988 είχαν συµπεριληφθεί στη µαύρη λίστα -black list- του Διε-
θνούς Γραφείου Εργασίας του ΟΗΕ, λόγω της καταχρηστικής
προσφυγής στον αντιδηµοκρατικό αυτόν θεσµό µαζί µε τα δικτα-
τορικά και τα πιο ανελεύθερα τότε καθεστώτα από το 1988. 
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Αν και από την αρχή της µνηµονιακής περιόδου και της επικυ-
ριαρχίας της τριαρχίας των δανειστών προβάλλεται από ξένους
και εγχώριους κύκλους ότι το µνηµόνιο είναι το αναγκαίο άλµα
προς τον εκσυγχρονισµό των δοµών της πολιτείας και των δηµο-
σίων θεσµών, όλο και περισσότερο οι µέθοδοι εφαρµογής του
πισωγυρίζουν σε προδηµοκρατική εποχή. 

Ουδείς από τους µνηµονιακούς ζηλωτές, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αισθάνθηκε την ανάγκη να εξηγήσει αυτήν την εκλε-
κτική συγγένεια των µνηµονίων µε τις αυταρχικές µεθόδους των
πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου και της πολιτικής επιστρά-
τευσης απεργών. Όποιος παρακολουθήσει σε ποιους κλάδους
επιβλήθηκε η πολιτική επιστράτευση ως µέσο πειθάρχησης
απεργών και ως µέσο εφαρµογής της ρήτρας εσωτερικής αντα-
γωνιστικής υποτίµησης των µισθών των Ελλήνων εργαζοµένων
προς αυτούς των χωρών της Νοτιανατολικής Ευρώπης, θα δια-
πιστώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτό έγινε από τους
πιο µαχητικούς συνδικαλιστικούς κλάδους. Ο ρόλος ορισµένων
ΜΜΕ και αυτήν τη φορά υπήρξε καταλυτικός σε κάθε περίπτωση,
όπως άλλωστε και στο «πέρασµα» όλων των µνηµονίων: ψευδή
στοιχεία, συκοφάντηση συνδικαλιστών, ανόµοιες συγκρίσεις,
προστασία της Κυβέρνησης, άρνηση διοργάνωσης ενός ουσια-
στικού διαλόγου, κοινωνικός αυτοµατισµός. 

Η πολιτική επιστράτευση εργαζοµένων απεργών, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αποκαλύπτει την υποκρισία της εκτελεστικής
εξουσίας και τη δυσπιστία του συστήµατος στους κοινωνικούς
αγώνες. Όταν η ταξική πάλη εντός των θεσµών του αστικού συ-
στήµατος γέρνει την πλάστιγγα υπέρ των εργαζοµένων, εµφανί-
ζεται η πολιτική επιστράτευση ως από µηχανής θεός για να
καταργήσει το παιχνίδι της νοµιµότητας και να µεταφέρει την κοι-
νωνία σε συνθήκες προδηµοκρατικής εποχής. 

Άλλωστε, το ισχύον νοµικό πλαίσιο, το νοµοθετικό διάταγµα
του ’74, οι νόµοι του 2005, του 2007, καθώς και το χουντικό Προ-
εδρικό Διάταγµα 506/74, πάνω στο οποίο στηρίχθηκαν όλες οι
επιστρατεύσεις, είναι ευθέως αντίθετο στο Σύνταγµα, στα άρθρα
18 παράγραφος 2 και 23 παράγραφος 4, καθώς και στο Διεθνές
Δίκαιο, στις διεθνείς συµβάσεις 29, 87, 98 και 105 που µιλούν για
την απαγόρευση αναγκαστικής εργασίας και κατοχυρώνουν την
αυτονοµία του συνδικαλιστικού κινήµατος. Διεθνείς συµβάσεις
που έχουν υπέρτερη ισχύ τυπικού νόµου, αφού έχουν κυρωθεί
από τη χώρα µας, κατοχυρώνουν τη συνδικαλιστική ελευθερία,
την αυτονοµία των συλλογικών συµβάσεων και απαγορεύουν την
αναγκαστική εργασία. 

Ειδικότερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το άρθρο 22 του
Συντάγµατος και ο ν. 3536/2007 περιορίζουν την επίταξη προσω-
πικών υπηρεσιών, εκτός των περιπτώσεων πολέµου ή εξοµοιού-
µενων µε αυτόν συνθηκών, την περίπτωση γενικευµένης
θεοµηνίας ή την κατάσταση ανάγκης που µπορεί να θέσει σε κίν-
δυνο τη δηµόσια υγεία. 

Εξάλλου, σύµφωνα µε το άρθρο 105 παράγραφος 1 της συν-
θήκης του 1959 που κυρώθηκε από τη χώρα µας και έχει ισχύ τυ-
πικού νόµου –διαβάζω- «κάθε µέλος της Διεθνούς Οργάνωσης
Εργασίας που επικυρώνει τη σύµβαση αυτή, υποχρεούται να κα-
ταργήσει την αναγκαστική υποχρεωτική εργασία, είτε ως µέθοδο
επιστράτευσης και χρησιµοποίησης του εργατικού δυναµικού για
σκοπούς οικονοµικής ανάπτυξης και, δεύτερον, είτε ως µέτρο τι-
θάσευσης στην εργασία είτε ως κολασµός για συµµετοχή εργα-
ζοµένων σε απεργία». Δυστυχώς, σαράντα περίπου χρόνια µετά
την πτώση της χούντας εφαρµόζετε κατ’ ουσία καταργηµένα νο-
µοθετήµατα. Όλες οι κυβερνήσεις από τότε και παρά τις προ-
εκλογικές τους εξαγγελίες, προτίµησαν να τα έχουν σαν
«αποκούµπι» για την τιθάσευση του συνδικαλιστικού κινήµατος,
σε περίπτωση που οι άλλες γνωστές µέθοδοι αλλοτρίωσης των
στελεχών του δεν θα έφερναν αποτελέσµατα.

Ο θεσµός αυτός έχει τόσο αρνητική φόρτιση στην κοινή
γνώµη, που αποκρύπτετε τεχνηέντως ότι η επίταξη, κατά το Σύν-
ταγµα, αφορά υπηρεσίες και πράγµατα και όχι πρόσωπα. Όσοι
είχαν την ψευδαίσθηση ότι η Κυβέρνηση δεν θα προέβαινε σε
αυτό το ακραίο και αντισυνταγµατικό µέτρο, διαψεύστηκαν. Ο
αυταρχισµός, άλλωστε, ήταν µονόδροµος για την τριµερή µνη-
µονιακή κυβέρνηση τότε και τη διµερή συγκυβέρνηση σήµερα,
που κρατάει ακόµα τον θεσµό. Γιατί µόνο ο ετερόνοµος µνηµο-

νιακός «λιταρχισµός» -λιτότητα και αυταρχισµός- θα τολµούσε
να το εκµεταλλευτεί, προκειµένου να περάσει τις καταστροφικές
του µνηµονιακές ρυθµίσεις.

Αποκρύπτετε, επίσης, από την κοινή γνώµη ότι οι µειώσεις που
υφίστανται οι εργαζόµενοι στα µέσα µαζικής µεταφοράς σε υλο-
ποίηση του τρίτου µνηµονίου, ν. 4093/2012 και οι προϋπολογι-
σµοί του 2013 και 2014 οδηγούν στην πλήρη εξαθλίωσή τους,
ανεξαρτήτως της βαρύτητας ή σπουδαιότητας της επικινδυνό-
τητας της εργασίας τους. Κατ’ ουσίαν, θα εργάζονται µε κίνδυνο
της ζωής τους και θα είναι εργαζόµενοι-πένητες. Δυστυχώς η
µνηµονιακή δηµοσιολογία αποσιωπά ότι η εξαθλίωση των εργα-
ζοµένων και η συκοφάντηση των αγώνων τους είναι αναγκαία
προστάδια της πλήρους ιδιωτικοποίησης των µέσων µαζικής µε-
ταφοράς. Όταν οι ιδιώτες επιχειρηµατίες ανεβάσουν σε δυσθε-
ώρητα ύψη τα εισιτήρια, τότε όλοι οι συνέλληνες θα αντιληφθούν
ότι ο αγώνας των εργαζοµένων για κοινωνική επιδότηση της µε-
ταφοράς των πολιτών, για αξιοπρεπείς δηµόσιες µεταφορές και
ασφαλώς για αξιοβίωτα µεροκάµατα, έπρεπε να είναι αγώνας
όλης της ελληνικής κοινωνίας. 

Για τους περήφανους εργαζόµενους των µέσων µαζικής µετα-
φοράς και κυρίως του µετρό, που µας παρακολουθούν από τα
θεωρεία, και της µαχητικής τους ηγεσίας οι αγωνιστικές κινητο-
ποιήσεις τους ήταν µονόδροµος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σήκωσαν στους ώµους τους την αγωνία όλων των Ελλήνων και

έσωσαν την αξιοπρέπεια όλων των πολιτών. Γι’ αυτό είχαν πλατιά
κοινωνική αποδοχή, γι’ αυτό τους πρέπει έπαινος. Από την άλλη
πλευρά, Κυβέρνηση και τριαρχία των δανειστών έδειξαν την
πυγµή τους. Η εξόφθαλµη παραβίαση και αυτής ακόµη της
ασφυκτικής θέσµισης των συνδικαλιστικών αγώνων από το Σύν-
ταγµα και τις διεθνείς συµβάσεις, πλην του εξευτελισµού και της
αυτοαναίρεσης της συντεταγµένης πολιτείας, αποτελεί εκδή-
λωση έλλειψης ψυχραιµίας και εµπιστοσύνης στο ίδιο θεσµικό
πλαίσιο του συστήµατος από αυτούς που υποτίθεται ότι το υπη-
ρετούν µέσα στο πλαίσιο της συστηµικής νοµιµότητας. 

Ο πολιτικός χαρακτηρισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εξάλλου αυτής της παράνοµης και αντισυνταγµατικής ενέργειας
από τη µνηµονιακή εκτελεστική εξουσία, παρ’ ό, τι αυτή διαθέτει
πλούσιο οπλοστάσιο απόλυτου σχεδόν ελέγχου και καταστο-
λής…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
…των απεργιακών κινητοποιήσεων, όπως προσωπικό ασφα-

λείας, υποχρέωση προειδοποίησης, ταχύτατη και πρόθυµη δικα-
στική συνδροµή, εκφεύγει από τα όρια της αστικής νοµιµότητας
και του απλού χαρακτηρισµού της πολιτικής ως συντηρητικής ή
νεοφιλελεύθερης.

Ιστορικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ο θε-
σµός της πολιτικής επιστράτευσης ταυτιζόταν µε ολοκληρωτικά
καθεστώτα. Και η περιορισµένη εφαρµογή του διαχρονικά κλό-
νιζε παλαιότερα και συντηρούσε κοινοβουλευτικές κυβερνήσεις,
που θεωρούσαν ανεξίτηλο στίγµα την υπογραφή του σχετικού
διατάγµατος. Και κατά τούτο, η χωρίς αναστολές προσφυγή σε
αυτήν µε ταυτόχρονη κατάλυση της σχετικής συνταγµατικής διά-
ταξης και των όρων των διεθνών συµβάσεων εργασίας, είναι θλι-
βερό σηµείο των µνηµονιακών µας καιρών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στην πολιτειολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό λέγε-

ται «περιορισµένη συνταγµατική εκτροπή». Και υπό ορισµένες
συνθήκες, είναι από τις βαρύτατες αξιόποινες πράξεις. Η κοινω-
νία πλέον είναι στο απόσπασµα. Οι µισθοί στην κλίνη του Προ-
κρούστη. Η δηµοκρατία σε προϊούσα αλλοίωση. Ο πλούτος του
έθνους µας σε διαδικασία βίαιης απαλλοτρίωσης. 

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπεριφέρεται
σαν να έχει απέναντι της εχθρούς. Γι’ αυτό και ο λαός σύντοµα
πρέπει να πάρει τις τελικές του αποφάσεις. Οι προσεχείς εκλο-
γές του Μαΐου θα είναι γι’ αυτόν εκλογές ανατροπής, ανάτασης
και ελπίδας για τον πολύπαθο λαό µας. 
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Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστούµε
και εµείς. 

Τον λόγο έχει η κ. Βούλτεψη.
Κυρία Βούλτεψη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά, γιατί όπως γνω-

ρίζετε τόσος είναι ο χρόνος για τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους των υπολοίπων κοµµάτων. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς αµφιβο-

λία η συνδικαλιστική ελευθερία και το δικαίωµα στην απεργία
είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένα. Η δική µας παράταξη το 1974
αποκατέστησε τις συνδικαλιστικές ελευθερίες και έδωσε χώρο
στο συνδικαλιστικό κίνηµα. Πράγµατι, το Σύνταγµα στο άρθρο
22, κάνει ειδικές αναφορές σχετικά µε την επίταξη προσωπικών
υπηρεσιών αναφερόµενη σε ανάγκες άµυνας, αλλά και προστα-
σίας της υγείας, σε περιπτώσεις θεοµηνίας και άλλες περιπτώ-
σεις, όσον αφορά την προστασία του λαού.

Ουδείς είναι ευχαριστηµένος να χρειάζεται να επιτάξει εργα-
ζοµένους για να κάνουν τη δουλειά τους. Αποκρούω από την
πρώτη στιγµή τα περί «χουντικού νόµου». Θεωρώ ότι πρέπει να
σταµατήσει αυτή η ιστορία κοινοβουλευτικής νοµιµοποίησης επι-
χειρηµάτων που προέρχονται από άλλη παράταξη. 

Όλοι αναγνωρίζουµε ότι η χώρα µας βρίσκεται σε πολύ έκτα-
κτες συνθήκες: Συνθήκες οικονοµικής κρίσης, οικονοµικής κα-
τάρρευσης, οικονοµικής χρεοκοπίας και αυτές είναι και
πολεµικές συνθήκες. Δεν θέλω όµως, να το τραβήξω. 

Ακόµη και αν δεν ήταν αυτό, αντέχει η χώρα µας πολύµηνες
απεργιακές κινητοποιήσεις; Δηλαδή µια χώρα που περιµένει να
ζήσει από τον τουρισµό ή από τη µεταφορά ευπαθών προϊόντων,
αντέχει επί µήνες να µην κυκλοφορούν τα καράβια, να µην µπο-
ρούν οι τουρίστες να πάρουν το µετρό από το αεροδρόµιο να
έρθουν στην Αθήνα,  να σαπίζουν τα προϊόντα, να φεύγουν τα
κρουαζιερόπλοια και να πηγαίνουν στη Μάλτα ή στην Τουρκία;
Αυτό είναι ένα ερώτηµα. Διότι είναι έκτακτη ανάγκη –κατά τη
γνώµη µου- όταν µιλάµε για πραγµατικό στραγγαλισµό της οικο-
νοµίας, ασφυξία στη νησιωτική Ελλάδα, καταστροφή του τουρι-
σµού. Σας θυµίζω το 2006, που είχε γίνει η πολυήµερη διακοπή
ρεύµατος στη Κεφαλλονιά. Μόλις αποκαταστάθηκε, έκαναν
απεργία τα καράβια και το νησί αποκλείστηκε για δύο µήνες. 

Το λέω αυτό, γιατί πολλές από τις απεργίες - οι περισσότερες-
γίνονται τον Ιούλιο και τον Αύγουστο, τη µόνη περίοδο που η Ελ-
λάδα ως χώρα, περιµένει να της έρθει «ζεστό» χρήµα. Δεν έχει
ούτε βαριά βιοµηχανία ούτε τίποτε. Αυτή λέµε ότι είναι η βαριά
της βιοµηχανία. 

Και το λέω αυτό, γιατί έχω διακονήσει το συνδικαλιστικό λει-
τούργηµα και πραγµατικά, το θεωρώ κορυφαία µου αποστολή
µέσα στην κοινωνία. Όµως, θέλω να πω ότι η επιτυχία του συνδι-
καλιστή -και επιτυχηµένος συνδικαλιστής σε όλο τον κόσµο αλλά
και σε µας όταν ασχολούµεθα µε αυτό- ήταν να µη κάνει απεργία.
Διότι, η απεργία είναι εύκολη, την κηρύσσεις. Το να µην κάνεις
απεργία και να πετύχεις τους στόχους σου ή έστω κάποιους από
τους στόχους σου, αυτό είναι σηµαντική συνδικαλιστική κατά-
κτηση. Και αυτό είναι και η ευθύνη του συνδικαλιστικού κινήµατος. 

Πραγµατικά, εµείς πιστεύουµε ότι αυτά πρέπει να γίνονται µε
ευθύνη απέναντι στη κοινωνία. Κανείς δεν θέλει να αποκλείσει
την απεργία. Δεν µπορεί όµως, να γίνονται απεργίες επί µήνες.
Δεν µπορεί όµως, να µην µαζεύονται τα  σκουπίδια ποτέ. Εκεί κιν-
δυνεύει η δηµόσια υγεία. 

Εγώ -το ξέρετε και µε έχετε ακούσει πολλές φορές- θεωρώ
κορυφαίο θέµα, το θέµα του τουρισµού και πιστεύω ότι πρέπει
να το υπερασπίσουµε.

Επίσης, θέλω να πω το εξής: Δεν µπορούµε τώρα να λέµε «Δεν
θέλουµε τον τουρισµό», «δεν θέλουµε τις επενδύσεις». Εχθές ο
κ. Τσίπρας, κήρυξε την επανάσταση από την Αργυρούπολη-Ελ-
ληνικό και µας είπε ότι το Ελληνικό δεν είναι απλώς το Ελληνικό
αλλά είναι ένα κοµµάτι της συλλογικής αγωνιστική µας συνείδη-
σης. Είναι, λέει, το τοπόσηµο του αγώνα των κινηµάτων. 

Με συγχωρείτε, αλλά µέχρι να γίνουν αυτά, είναι ξενοδοχείο
για κάτι χοντρά ποντίκια, κάτι αρουραίους, που όσοι µένουµε στα
νότια, τους βλέπουµε να περιφέρονται πάρα πολύ ευτυχισµένοι,

ενώ είναι στην ανεργία πάρα πολύς κόσµος -και πάρα πολύς κό-
σµος από τις νότιες περιοχές- γιατί πρέπει τα ποντίκια να ζουν
στο Ελληνικό. Αυτό δεν είναι νοοτροπία.

Τέλος, θα ήθελα να πω το εξής: Επειδή και εσείς, κύριε Μη-
τρόπουλε, αναφερθήκατε στις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου και µιλήσατε «χαϊδεύοντας τα αυτιά» των συνδικαλιστών που
παρακολουθούν τη συζήτησή µας, θέλω να ρωτήσω. Έχετε ρίξει
τελευταία µια µατιά τι γίνεται στη Βενεζουέλα; 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, είµαι ενήµερος.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Γιατί η Βενεζουέλα παραµένει το πρό-

τυπό σας. 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το δικό µου πρότυπο;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ο ίδιος ο Αρχηγός σας µετά την κηδεία

του Τσάβες, είπε ότι ο λαός της βρίσκεται σε διαρκή επανά-
σταση. 

Στη Βενεζουέλα σας λέω ότι έχει σχηµατιστεί από τον Ιανουάριο
ειδική µεραρχία δέκα χιλιάδων ανδρών των δυνάµεων ασφαλείας
για την αντιµετώπιση των ταραχών. Οι δε διαδηλώσεις εκεί αντι-
µετωπίζονται µε σφαίρες από καουτσούκ, µε δακρυγόνα κ.λπ.. 

Σας θυµίζω, επίσης -επειδή, κύριε  Μητρόπουλε, αναφερθή-
κατε  στις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου- ότι στη Βενε-
ζουέλα, από τον περασµένο Νοέµβριο βάσει νόµου ο Μαδούρο
κυβερνάει µε διατάγµατα. Γι’ αυτά, την απάντηση να µην τη δώ-
σετε σε µένα. Εγώ θέλω να ξέρω αν παραµένει πρότυπό σας η
Βενεζουέλα, διότι εκεί κυβερνάει µε διατάγµατα, δηλαδή µε επι-
στρατεύσεις, µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, µε όλα αυτά
για τα οποία µας κατηγορείτε. Την απάντηση να τη δώσετε στους
συνδικαλιστές, διότι νοµίζω πως θεωρείτε ότι µπορεί να τους χαϊ-
δεύετε τα αφτιά αλλά αν και εφόσον –εγώ δεν πιστεύω ότι θα
συµβεί αυτό- έρθετε στην εξουσία, θα τους πείτε: «Κοιτάξτε να
δείτε, οι προηγούµενοι µάς άφησαν καµένη γη. Εδώ παιδιά, έχω
ένα πρόβληµα. Θα κάτσετε να δουλέψετε. Δεν θέλετε; Υπάρχει
και η λύση Μαδούρο µε τα διατάγµατα.» 

Μέχρι την ηµέρα που θα εκδώσετε –οι διαδηλώσεις στη Βενε-
ζουέλα διαρκούν από τον περασµένο Ιούνιο- µια οποιαδήποτε
ανακοίνωση, η οποία θα αναρτηθεί επισήµως και θα είναι ανα-
κοίνωση του κόµµατός σας, σχετικά µε το αν παραµένει πρότυπό
σας η Βενεζουέλα που κυβερνάται αυτήν τη στιγµή µε διατάγ-
µατα, θεωρώ ότι δεν έχω κανένα λόγο να απαντάω σε όλες αυτές
τις αιτιάσεις, διότι τη δηµοκρατία όλοι τη διακονούµε. Δεν έχει
κανείς το µονοπώλιό της. 

Ευχαριστώ,  κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κουκουλόπουλος για έξι λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Να αρθεί τελικά; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Βούτση, οι εκ-

πρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ θα έχουν δικαίωµα δευτερολογίας -απ’ ό,τι
βλέπω είναι αρκετοί αλλά δεν είστε εσείς- και θα µπορούν να
απαντήσουν. 

ΣΟΦΙΑ  ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Απάντησα για τον Μαδούρο. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας παρακαλώ, κύ-
ριοι συνάδελφοι! Επειδή χθες δεν είχαµε καλή εµπειρία απ’
αυτόν τον τρόπο διαλόγου, παρακαλώ να λάβει τον λόγο ο κ.
Κουκουλόπουλος. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  θα επαναλάβω για πολλοστή

φορά από το Βήµα ότι στα συγκεκριµένα θέµατα συγκεκριµένα
πρέπει να τοποθετούµαστε. Έτσι, λοιπόν, πριν πω οτιδήποτε
άλλο, θέλω µε τον πιο επίσηµο τρόπο από το Βήµα της Βουλής
να πω ότι η Κυβέρνηση πρέπει να επιταχύνει αυτό που είπατε,
κύριε Υπουργέ, ότι εξετάζει, ότι δηλαδή πρέπει να υπάρξει άρση
της επιστράτευσης. Δεν έχει κανένα νόηµα να συνεχίζεται µία
κατάσταση  από πέρυσι το  Γενάρη. Έπρεπε  ήδη  να έχει συντε-
λεστεί αυτό.

Δεν φθάνει, όµως, µόνο αυτό. Πρέπει να πούµε, επίσης, συγ-
κεκριµένα πολύ καθαρές κουβέντες  για όλα και µέσω του Κοι-
νοβουλίου να ακούσουν και οι Έλληνες πολίτες  και ειδικότερα
οι εργαζόµενοι, η αντιπροσωπεία των οποίων σήµερα µας παρα-
κολουθεί από τα θεωρεία. 
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Πρώτο ζήτηµα. Είναι γνωστή η στάση του ΠΑΣΟΚ µε τη δή-
λωση του Προέδρου του που στήριξε ως αναγκαίο κακό την επι-
στράτευση  και θέλω να επαναλάβω τρεις απλές φράσεις. 

Πρώτον, έχοντας ζήσει και εγώ ως Βουλευτής αυτά τα  τέσ-
σερα φοβερά χρόνια από την άνοιξη του 2010 µέχρι τη φετινή
άνοιξη, θέλω να πω ότι η χώρα είναι πραγµατικά σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης εδώ και τέσσερα χρόνια.  Και αν δίνει µία µάχη
αδυσώπητη, που θα έλεγα ότι µονίµως την έχανε  στο παρά κάτι,
είναι η µάχη µε το χρόνο. Χρόνο δεν µας έδωσαν οι δανειστές.
Χρόνο δεν είχαµε. Γι’ αυτό και υπήρξε η αδικία των οριζόντιων
µέτρων, των περικοπών και όλα τα υπόλοιπα. Δεν υπήρχε, όµως,
άλλος δρόµος. Όσοι ισχυρίζονταν –από τον σηµερινό Πρωθυ-
πουργό κ. Σαµαρά µέχρι τον Πρόεδρο της ΔΗΜΑΡ κ. Κουβέλη-
ότι είχαν εναλλακτικές λύσεις διαψεύστηκαν, όταν συµµετείχαν
στη διακυβέρνηση. Ο Πρωθυπουργός µέχρι σήµερα. Η ΔΗΜΑΡ
µέχρι πέρυσι τον Ιούνιο. Δυστυχώς, δεν υπήρχαν εναλλακτικές
επιλογές. Δεν µιλάω για µονόδροµο. Δεν µας δίνουν άλλες επι-
λογές οι µόνοι που µας δανείζουν. Αυτό. 

Δεύτερον. Τίθεται ένα ερώτηµα. Επειδή, λοιπόν, η χώρα ήταν
σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης, άρα σε κάθε απεργία έπρεπε
να απαντάµε µε πολιτική επιστράτευση; Προφανώς, όχι. Εδώ,
όµως, είχαµε από τη δική µας πλευρά µια ειλικρινή προσπάθεια
-την οποία θα επαναφέρω σήµερα- διαµεσολάβησης, η οποία
έπεσε στο κενό, διότι υποτιµήθηκε απ’ όλους, και από τους ερ-
γαζόµενους και όχι µόνο, δυστυχώς. 

Έτσι, λοιπόν, πέραν της άρσης της επιστράτευσης που πρέπει
να υπάρχει –και νοµίζω ότι υπήρξα σαφής- σήµερα, µε την ευ-
καιρία της επίκαιρης επερώτησης του ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει να πούµε
µερικά πράγµατα πολύ συγκεκριµένα, όπως είπα από την αρχή. 

Αν κάτι µας έφερε στην κρίση, είναι η απόκλισή µας από την
κανονικότητα. Στην Ελλάδα έχουµε την τάση από την εποχή του
Χαριλάου Τρικούπη ακόµα να ψάχνουµε στα δύσκολα τις πταίει.
Πιστεύω ότι ήρθε η ώρα να βρούµε και τι φταίει εκτός από το τις
πταίει.

Για εµάς φταίει η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του
κ. Καραµανλή, η στάση όλων των κοµµάτων µε την τότε αξιωµα-
τική αντιπολίτευση που βρήκαν την αντιµνηµονιακή ευκολία και
δεν έβαλαν πλάτη και όλα τα υπόλοιπα. Για κάποιους άλλους
φταίει κάτι άλλο. Οι πολίτες αξιολογούν, καταλογίζουν και πάει
λέγοντας. Είναι ένας διάλογος θεµιτός, που γίνεται δηµόσια και
δηµοκρατικά και οι πολίτες αξιολογούν και καταλογίζουν. Ωραία.

Πιστεύω, όµως, ότι όλοι µπορούµε και πρέπει να συµφωνή-
σουµε ότι πρέπει πρώτα απ’ όλα να βρούµε τι φταίει και στη συ-
νέχεια θα βρούµε ευκολότερα και ποιος φταίει.

Έτσι, λοιπόν, αν το ζητούµενο, όπως εµείς πιστεύουµε, είναι
η αναζήτηση µιας ευρωπαϊκής –να πω- κανονικότητας -γιατί δεν
είναι κανονική χώρα η Ελλάδα- θα πρέπει να δούµε µε ειλικρίνεια
συγκεκριµένα θέµατα. Ξεκινάω από τα µικρά προς τα µεγάλα.

Πρώτον, σε ό,τι αφορά τις συγκοινωνίες. Μάλλον θα το αφήσω
τελευταίο, για να είναι εδώ και ο αρµόδιος Υφυπουργός. Ήθελα
να πάω από το µικρότερο προς το µεγαλύτερο. Θα το επανα-
φέρω το θέµα.

Πρώτον, σε ό,τι αφορά γενικότερα το θεσµικό πλαίσιο που
αφορά επιστρατεύσεις, εγώ καταθέτω για τα Πρακτικά, κύριε
Πρόεδρε, την πρόταση νόµου που κατατέθηκε τον Απρίλιο του
2006 και ισχύει ως άποψή µας, µε υπογραφή δώδεκα Βουλευτών
του ΠΑΣΟΚ, µεταξύ των οποίων και ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ κ.
Βενιζέλος, που ζητάει την αλλαγή του θεσµικού πλαισίου. Λέει
πολύ καθαρά σε ένα συγκεκριµένο άρθρο ότι δεν αρκεί να υπάρχει
δικαστική απόφαση για να γίνει επιστράτευση. Προτείνει µία δη-
µοκρατική αλλαγή του θεσµικού πλαισίου, έναν εκδηµοκρατισµό.

Είναι ώρα να δούµε τέτοια θέµατα. Όπως λέµε όχι στις οµαδι-
κές απολύσεις, είναι ώρα να δούµε και το θεσµικό πλαίσιο γενι-
κότερα της επιστράτευσης. Όπως είναι ώρα να δούµε και πού
έχουν γίνει υπερβολές στην άρση του καµποτάζ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Πάρις Κουκουλόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα πρόταση νόµου, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερο ζήτηµα. Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ την προσοχή
σας. Αφορά εσάς που εκπροσωπείτε το Υπουργείο Μεταφορών.

Η τροπολογία που µε ειλικρίνεια είχαµε προτείνει και εκκρεµεί εδώ
και δεκαπέντε µήνες, πρέπει επιτέλους να περάσει. Είπαµε χωρίς
δηµοσιονοµική επιβάρυνση, να υπάρξει η δυνατότητα, µε ευθύνη
των διοικήσεων και συµφωνία των εργαζοµένων, ανακατανοµής
στο µισθολόγιο. Γιατί; Γιατί έχουµε κρίσιµες κατηγορίες, που πα-
ρέχουν ίδια ή και σοβαρότερη εργασία από τους συναδέλφους
τους και επειδή το προσοντολόγιο έχει αλλάξει τα δεδοµένα, µε
το ενιαίο µισθολόγιο έχουν υποβαθµιστεί στην κατάσταση του
ανειδίκευτου. Αναφέροµαι σε οδηγούς λεωφορείων, σε χειριστές
στο τραµ και πάει λέγοντας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ξέρουν πολύ καλά οι εργαζόµενοι τι εννοώ. Ξέρουν την τρο-
πολογία. Την έχουµε καταθέσει τρεις φορές και τρεις φορές έχει
απορριφθεί, χωρίς καµµία σαφή αιτιολόγηση. Πρέπει αυτή να
γίνει νόµος του κράτους και να έρθουν στο τραπέζι οι εργαζόµε-
νοι µε τις διοικήσεις. Αυτό πρέπει να κάνουµε για να γίνουµε µία
κανονική χώρα.

Τέλος, πιστεύω ότι όλη αυτή η περιπέτεια της χώρας, όχι µόνο
της επιστράτευσης, θα πρέπει όλους να µας κάνει σοφότερους.
Η νοοτροπία µας πρέπει να αλλάξει από όλες τις πλευρές. Ας µη
διεκδικεί κανένας µας το αλάθητο. 

Εγώ θέλω να πω, απευθυνόµενος στους εργαζόµενους των
µέσων µαζικής µεταφοράς, ότι προφανώς και δεν πιστεύω ότι
στερούνται δικαιωµάτων. Για το Θεό! Κάθε άλλο! Απλά θέλω να
πω ότι για χώρες όπως είναι η Ελλάδα, τα ζητήµατα των µετα-
φορών και η άσκηση των νοµίµων καθ’ όλα δικαιωµάτων των ερ-
γαζοµένων πρέπει να ασκείται αφού έχει εξαντληθεί ο διάλογος.
Θέλω να πω ότι η Βαρκελώνη καθιερώνοντας τις λωρίδες των λε-
ωφορείων και τα διακριτά λεωφορεία µε τα οποία οδηγούνται σε
διάφορα νευραλγικά σηµεία της πόλης οι τουρίστες, απογείωσε
τον τουρισµό της µε µόνο αυτό το µέτρο.

Η Αθήνα, είναι µία πόλη η οποία µπορεί και πρέπει να συµβάλλει
αποφασιστικά στη δηµιουργία ΑΕΠ στη χώρα αλλά όλη η διαχεί-
ριση του προβλήµατος –κι εγώ δεν λέω από τους εργαζόµενους-
από όλους µας δεν την επιτρέπει να κάνει ένα άλµα προς τα εµ-
πρός.

Η Αθήνα µπορεί και πρέπει να πολλαπλασιάζει τους επισκέ-
πτες της θεαµατικά. Δεν είναι δυνατόν, µε το ιστορικό και πολι-
τισµικό απόθεµα που διαθέτει η πόλη των Αθηνών, να δεχόµαστε
να έχει λιγότερους επισκέπτες, για παράδειγµα από τη Βιέννη ή
τη Βαρκελώνη και δεν είναι εθνικιστικός ή πατριωτικός λόγος
αυτός που λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω κύριε Πρόεδρε. 
Όποιος αξιολογήσει το ιστορικό, πολιτιστικό, πολιτισµικό από-

θεµα της Αθήνας και το συγκρίνει µε τις δύο πόλεις που προανέ-
φερα, θα προβληµατιστεί σοβαρά. Πρέπει όλοι µαζί να
καταβάλουµε µία προσπάθεια, όσοι έχουν ευθύνη Κυβέρνησης
ή Αντιπολίτευσης εδώ στη Βουλή, οι εργαζόµενοι, οι Αθηναίοι και
όλοι οι πολίτες του πολεοδοµικού συγκροτήµατος. Είναι µία τοµή
που πρέπει να γίνει στα δηµόσια πράγµατα της χώρας, σύµφωνα
µε την οποία, το Λεκανοπέδιο δεν θα πρέπει να είναι πλέον
χώρος φιλοξενίας µισθωτών και συνταξιούχων αλλά να παράγει
εισόδηµα για όλη τη χώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει η κ. Τσαµπίκα Ιατρίδη, Κοινοβουλευτική Εκπρό-

σωπος των Ανεξάρτητων Ελλήνων.
ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙΔΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγ-

µατικότητα είναι ότι από την εποχή που ο κ. Παπανδρέου µάς
έβαλε στο µνηµόνιο, µε το περίφηµο διάγγελµα του από το ακρι-
τικό Καστελλόριζο, όλοι οι εργαζόµενοι βρίσκονται στο στόχα-
στρο µίας ακραίας νεοφιλελεύθερης πολιτικής. Μίας πολιτικής,
η οποία επιδιώκει να στερήσει από τους εργαζόµενους, από τους
πολίτες µίας κοινωνίας, κεκτηµένα µε αίµα και αγώνες δικαιώ-
µατα. Το δικαίωµα στην αξιοπρεπή διαβίωση, στην αξιοπρεπή ερ-
γασία, στη συλλογική σύµβαση, στην προστασία από την
αυθαιρεσία των εργοδοτών. 
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Ζούµε µία µνηµονιακή πολιτική, η συνταγή της οποίας έχει
οδηγήσει σε πρωτοφανή επίπεδα τα ποσοστά της ανεργίας στη
χώρα µας, έχει διώξει τους νέους ανθρώπους από την πατρίδα
µας. Αυτή η σκληρή και ανελέητη επίθεση της τρόικας στο κοι-
νωνικό κράτος και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, είναι επό-
µενο να έχει οδηγήσει σε αντιδράσεις όσους από τους Έλληνες
πολίτες έχουν ακόµα δουλειά. Είναι πραγµατικά θλιβερό, να έρ-
χονται πάλι εδώ οι δανειστές και να επιβάλλουν µέτρα που θα
οδηγήσουν σε ακόµα περισσότερη ανεργία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική επιστράτευση είναι
ένα απεχθές µέτρο. Αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση που το εφαρ-
µόζει λειτουργεί αυταρχικά, λειτουργεί µε σκοπό να δείξει την
πυγµή της απέναντι σε όσους εργαζόµενους τολµούν και απερ-
γούν. Είναι πραγµατικά απαράδεκτο να βρίσκονται εργαζόµενοι
σε καθεστώς επιστράτευσης για τόσους µήνες. 

Βέβαια, η συγκεκριµένη ερώτηση των συναδέλφων του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κατατέθηκε τον Οκτώβρη του 2013, πέντε σχεδόν µήνες
µετά την επιστράτευση των ναυτικών και των εργαζοµένων στα
µέσα σταθερής τροχιάς. Σε ότι αφορά τους ναυτικούς µας, η
άρση της επιστράτευσης έγινε µε εισήγηση του αρµόδιου
Υπουργού κ. Βαρβιτσιώτη και µε την υπογραφή από τον Πρωθυ-
πουργό της αντίστοιχης απόφασης στο φύλλο Εφηµερίδας της
Κυβέρνησης. Θα πρέπει εδώ να επισηµάνω ότι οι Έλληνες ναυ-
τικοί, κατά την περίοδο της Μεταπολίτευσης, ήταν ο µοναδικός
κλάδος που σχεδόν κάθε απεργιακή τους κινητοποίηση κατέληγε
σε επιστράτευση και κάτι τέτοιο δεν ήταν βέβαια τυχαίο. Η επι-
στράτευση των ναυτικών ήταν το πιο εύκολο πράγµα για µία κυ-
βέρνηση, γιατί ούτε συγκεκριµένο σχέδιο χρειαζόταν ούτε
κάποια ιδιαίτερη κινητοποίηση ούτε καθορισµός νέων δροµολο-
γίων για την ακτοπλοΐα µας. Έδινε απλά η κυβέρνηση το φύλλο
πορείας στον πλοίαρχο του ακτοπλοϊκού πλοίου και η επιστρά-
τευση ήταν γεγονός. Θυµίζω εδώ ότι σε άλλες περιπτώσεις
απεργιακών κινητοποιήσεων, µε σηµαντικές επιπτώσεις στο κοι-
νωνικό σύνολο, οι µεταπολιτευτικές κυβερνήσεις ούτε µπορού-
σαν αλλά ούτε και ήθελαν να προχωρήσουν σε επιστράτευση. 

Ως νησιώτισσα, ως Ροδίτισσα, ως Δωδεκανήσια, οφείλω να
επισηµάνω ότι οι απεργίες στην ακτοπλοΐα δηµιουργούν ζήτηµα
για τα νησιά µας, ειδικά τα ακριτικά. Από την άλλη, όµως, είναι
οι ίδιοι οι ναυτικοί που µε τις ικανότητες τους και την ναυτοσύνη
τους  εξασφαλίζουν τη συγκοινωνία για τους νησιώτες, διότι
αναγκάζονται να δέσουν σε ανύπαρκτα λιµάνια εκτεθειµένα στον
καιρό, αναγκάζονται να δέσουν σε λιµάνια που έχουν σχεδιαστεί
µε λάθος τρόπο, γιατί τα κάνουν όλα αυτά πολλές φορές κάτω
από αντίξοες καιρικές συνθήκες. Εξασφαλίζουν, όµως, τη
γραµµή ζωής για τους ακρίτες µας και τουλάχιστον, από όσο θυ-
µάµαι εγώ, η Πανελλήνια Ναυτική Οµοσπονδία προχωρά σε
απεργιακές κινητοποιήσεις σε εποχές εκτός τουριστικής περιό-
δου και γενικά σε εποχές που η επιβατική κίνηση και η κίνηση
των εµπορευµάτων είναι σηµαντικά περιορισµένη.

Το κάνει αυτό, γιατί σέβεται τους νησιώτες. Ουσιαστικά, αν
εξαιρέσουµε τη µεταφορά των ευπαθών προϊόντων της Κρήτης,
οι απεργίες των ναυτικών δεν δηµιουργούν περισσότερα προ-
βλήµατα απ’ όσα δηµιουργούν τα απαγορευτικά που πολλές
φορές ισχύουν στο Αιγαίο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θεωρούµε ότι η εφαρµογή
του µέτρου της πολιτικής επιστράτευσης, δείχνει ότι η Κυβέρ-
νηση δεν έχει τη διάθεση να λύσει τα προβλήµατα, δεν έχει τη
διάθεση να βρει τη µέση λύση, τη χρυσή τοµή. 

Επειδή αναφέροµαι στους ναυτικούς µας, οφείλω να επιση-
µάνω ότι η µονοδιάστατη πολιτική του Υπουργείου Ναυτιλίας για
την περαιτέρω µείωση του εργατικού κόστους στα πλοία, όταν
το κόστος αυτό δεν είναι το καθοριστικό στο συνολικό κόστος
λειτουργίας ενός πλοίου, είναι βέβαιο ότι θα προκαλέσει νέες ρή-
ξεις µε τους ναυτικούς και ίσως και νέες απεργιακές κινητοποι-
ήσεις. Προσέξτε. Όταν χάνεται κάθε ελπίδα, όταν όλοι
αντιλαµβάνονται ότι τα πράγµατα θα χειροτερέψουν, καµµία πο-
λιτική επιστράτευση δεν µπορεί να δώσει λύση στο πρόβληµα. 

Ειδικά για τους ναυτικούς µας, πρέπει να τούς αναγνωρίσουµε
ότι είναι ο µόνος κλάδος που, όταν απεργεί, απεργεί και ενάντια
στους ιδιώτες εργοδότες του, τους εφοπλιστές, σε αντίθεση µε
άλλους κλάδους που απεργούν στο πλαίσιο του δηµοσίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δεδοµένο ότι έρχονται
ακόµα σκληρότερα µέτρα ενάντια στους εργαζόµενους του δη-
µόσιου και του ιδιωτικού τοµέα. Έρχονται µέτρα που θα προκα-
λέσουν το σύνολο της κοινωνίας, όσο κι αν η συγκυβέρνηση έχει
επενδύσει και επενδύει συνεχώς στον κοινωνικό αυτοµατισµό.
Αυτό θα τελειώσει σύντοµα, γιατί πραγµατικά δεν έχετε αφήσει
κανέναν επαγγελµατικό κλάδο, κανέναν εργαζόµενο χωρίς να
επιτεθείτε στα δικαιώµατά του, χωρίς να τον λοιδορήσετε, χωρίς
σε τελική ανάλυση να τον καταστρέψετε. Πλέον όλοι οι Έλληνες
πολίτες ξέρουν ότι δεν θα µείνουν στο απυρόβλητο, ότι όλοι θα
δεχθούν τα αποτελέσµατα των δήθεν διαρθρωτικών µεταρρυθ-
µίσεων που επιβάλλετε, οι οποίες καταστρέφουν την οικονοµία
και τον κοινωνικό «ιστό» της χώρας µας. Αργά ή γρήγορα, η πο-
λιτική που εφαρµόζετε θα στρέψει όλη την κοινωνία και όλους
τους εργαζόµενους εναντίον σας και βέβαια η λύση της πολιτι-
κής επιστράτευσης δεν πρόκειται να οδηγήσει πουθενά. Το πι-
θανότερο είναι να σας αποστρατεύσουν οι Έλληνες πολίτες, οι
άνεργοι αλλά και όλοι οι εναποµείναντες εργαζόµενοι που ζουν
µε το φόβο ότι θα µείνουν άνεργοι.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε την

κυρία συνάδελφο.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-

τικής Αριστεράς κ. Βασίλειος Οικονόµου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η σηµερινή επίκαιρη επερώτηση του ΣΥΡΙΖΑ για το θέµα της

επιστράτευσης, νοµίζω ότι δίνει µία καλή ευκαιρία σ’ όλες τις
πτέρυγες της Βουλής να προσεγγίσουν το ελληνικό πρόβληµα,
το ελληνικό ζήτηµα, γιατί το πώς η Κυβέρνηση αντιµετώπισε
αυτήν τη δηµοσιονοµική προσαρµογή τα τελευταία τέσσερα χρό-
νια, είναι στοιχείο και µέρος του ελληνικού προβλήµατος, του ελ-
ληνικού ζητήµατος. 

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή στη σύντοµη οµιλία
σας. Άκουσα και την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο της Νέας Δη-
µοκρατίας. Νοµίζω ότι είναι µία πολύ καθαρή τοποθέτηση αυτή
που κάνατε. Είµαι κάθετα αντίθετος. Η Δηµοκρατική Αριστερά,
δεν πιστεύει και δεν εφάπτεται καθόλου µε τη θεωρία σας και
την άποψή σας επί του θέµατος αλλά είναι µία καθαρή θέση. Κη-
ρύξατε τότε την επιστράτευση και επιµένετε και σήµερα στην
επιστράτευση. Τα υπόλοιπα θα τα πούµε εντός ολίγων δευτερο-
λέπτων. 

Αυτό που δεν κατάλαβα εγώ είναι τι λέει ο εταίρος σας.
Άκουσα τον κ. Κουκουλόπουλο και προσπάθησα να καταλάβω τι
ήθελε να πει. Ο κ. Κουκουλόπουλος δεν είναι τώρα εδώ αλλά µού
δηµιούργησε µία πλήρη σύγχυση και –νοµίζω- σ’ όλο το Σώµα,
νοµίζω και σ’ όλους αυτούς που µας παρακολουθούν. Δεν σας
είπε να άρετε την επιστράτευση, άρα συµφωνεί. Απηύθυνε στα
θεωρεία ένα κάλεσµα διαµεσολάβησης. Πήγε να κάνει το διαµε-
σολαβητή. Δεν κατάλαβα για ποιο λόγο και για ποιο θέµα. 

Το σηµερινό αντικείµενο είναι συγκεκριµένο. Ή υπάρχει επι-
στράτευση ή δεν υπάρχει. Εκεί, λοιπόν, ο κ. Κουκουλόπουλος
εκρύφθη, όπως και το ΠΑΣΟΚ. Κακή εικόνα, κάκιστη εικόνα, γιατί
στην πολιτική πρέπει να έχεις άποψη, όποιο κόστος κι αν παίρ-
νεις. Εσείς έχετε τη δική σας άποψη. Τη σέβοµαι, δεν συµφωνώ,
θα είµαι απέναντι, όµως πρέπει όλοι να παίρνουν θέση.

Θα συµφωνήσω σε αυτό που είπε, ότι το τι λέει το κάθε κόµµα,
η κάθε παράταξη και ο κάθε πολιτικός, τελικώς κρίνεται από τους
πολίτες. Δυστυχώς, µε αυτά τα πήγαινε-έλα εκρίθησαν οι πολιτι-
κές παρατάξεις πριν από ένα, δύο χρόνια περίπου –επανειληµ-
µένως, δύο φορές. Φοβούµαι ότι και αυτά που έρχονται, δεν θα
είναι καλά αποτελέσµατα για αυτούς οι οποίοι δεν µπορούν να
πουν ευθέως τι θέλουν. 

Πάντως, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι δεν δικαιολογεί καµµία πο-
λιτική κατάσταση, καµµία θεσµική υπόσταση του ζητήµατος που
συζητάµε η παραµονή σε καθεστώς επιστράτευσης. Το είπατε.
Όµως, υπάρχει. Πρέπει να πάρετε µια πρωτοβουλία σε αυτό. 

Θυµάστε τότε που η Δηµοκρατική Αριστερά συµµετείχε στην
κυβέρνηση ότι είχε διαφωνήσει µε το µέτρο. Μάλιστα, είχαµε δια-
φωνήσει ξανά. Είχαν γίνει δύο, τρεις επιστρατεύσεις τότε και εί-
χαµε πει ότι εµείς δεν συµφωνούµε σε αυτήν την υπόθεση. Η
τότε κυβέρνηση, δεν λειτούργησε ως συµµαχική κυβέρνηση, ως
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κυβέρνηση συνεργασίας αλλά λειτούργησε ως κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, «αποφασίζουµε και διατάζουµε». 

Η επιστράτευση προχώρησε. Ήταν και το υπόβαθρο της συ-
νολικής µας διαφωνίας και της αποχώρησης της Δηµοκρατικής
Αριστεράς. Φυσικά δεν ήταν η ΕΡΤ όπως θυµάστε αλλά υπήρχαν
πολλά ζητήµατα που συσσωρεύτηκαν. Σε µία συµµαχική, συνερ-
γατική κυβέρνηση πάντα οι αποφάσεις παίρνονται, αφού συµφω-
νήσουν τα µέλη αυτής της κυβέρνησης. 

Προσπεράσατε την άποψη της ΔΗΜΑΡ τότε και του Φώτη Κου-
βέλη, προσπεράσατε µετά και τους εργαζόµενους στον εκπαι-
δευτικό κλάδο. Προσπεράσατε την άποψή µας και όσον αφορά
τους εργαζόµενους στα ναυτιλιακά, τους ναυτεργάτες. 

Σήµερα, δεν είµαστε στην Κυβέρνηση. Εδώ και πάρα πολλούς
µήνες σχεδόν ένα χρόνο είµαστε εκτός κυβέρνησης και σας κά-
νουµε κριτική. Συνεχίζοµαι την κριτική επί του θέµατος. Λέµε τα
ίδια πράγµατα. Όπως τα λέγαµε εντός κυβέρνησης, τα λέµε και
εκτός Κυβέρνησης. Οι λύσεις θα δοθούν µε διάλογο, συζήτηση
και συνεννόηση. Δεν γίνεται αλλιώς.

Το πολιτικό πρόβληµα της χώρας, το ελληνικό ζήτηµα δηλαδή,
είναι ότι κάποια αποφάσισαν µονοµερώς. Προχωράµε στην υλο-
ποίηση ενός προγράµµατος ατελέσφορου –ακόµα- και αυτές οι
αποφάσεις δεν έγιναν κτήµα του ελληνικού λαού. Η ανάγκη –θα
µου πείτε- οδήγησε σε εκλογικά αποτελέσµατα το 2012 και ο ελ-
ληνικός λαός τοποθετήθηκε. Όµως, αυτό πρέπει να γίνει κτήµα,
να γίνει συνείδηση. Ακόµα και οι µεταρρυθµίσεις δεν µπορεί να
γίνονται µε βίαιο τρόπο. 

Η Δηµοκρατική Αριστερά –το λέµε και θα του ξαναπούµε- πι-
στεύει ότι πρέπει να αλλάξει ο τρόπος που λειτουργεί ο δηµόσιος
τοµέας. Αυτό το οποίο είχαµε στο µυαλό µας σαν δηµόσιο τοµέα,
δεν µπορεί να συνεχίσει να υπάρχει έτσι όπως ήταν. Χρειάζονται
µεγάλες αλλαγές, µεταρρυθµίσεις. Όµως, αυτές πρέπει να γί-
νουν µε συνεννόηση, µε συζήτηση, µε διάλογο και να κατανοήσει
ο καθένας τι θέλει να επιτύχει σαν σύνολο η χώρα. Νοµίζω ότι ο
εργαζόµενος –και η έκφρασή του η συνδικαλιστική- θα συναινέ-
σει. Δεν νοµίζω ότι είναι σώνει και καλά εκτός τόπου και χρόνου
η συνδικαλιστική ηγεσία της χώρας. 

Ωστόσο, τα θέµατα πρέπει να µπαίνουν στα όρια του ρεαλι-
σµού και της λογικής και πολλά ζητήµατα όπως τα βάζει η Κυ-
βέρνηση, πιεζόµενη –θα µου πείτε- από την τρόικα ή από το ξένο
παράγοντα, δεν µπορούν να υπακούσουν σε αυτήν την αρχή, του
ρεαλισµού και της λογικής. 

Όµως, δεν µπορώ εγώ ή η Δηµοκρατική Αριστερά, να παί-
ξουµε το ρόλο του παιδονόµου να σας βάζουµε σε µια σειρά
ούτε µπορούµε να λέµε κάθε φορά ότι πρέπει να υπάρχει η λο-
γική στα θέµατα, όπως θέλουµε να τα λύσουµε. 

Άρα, για να ολοκληρώσω, εµείς σας καλούµε για άλλη µια
φορά να τελειώσετε το καθεστώς επιστράτευσης. Όπως είπε ο
αγαπητός µου καθηγητής κ. Μητρόπουλος, δεν χρειάζεται να κά-
νουµε νοµικά τα θέµατα. Το θέµα µε το ποια δροµολόγια χάνον-
ται, δεν είναι ούτε νοµικό ούτε µετεωρολογικό, όπως άκουσα
προηγουµένως ένα συνάδελφο να λέει. Το θέµα είναι καθαρά πο-
λιτικό. Αν φύγουµε από το πολιτικό, οι εργαζόµενοι εδώ θα πάνε
να βρουν τους δικηγόρους τους, θα δουν τα θέµατα και θα τα
λύσουν. Το θέµα πότε θα ανοίξει ο καιρός για να πάνε στο νησί,
είναι ένα άλλο θέµα από αυτό της επιστράτευσης ή της απερ-
γίας. 

Πολιτικά, λοιπόν, σας καλούµε να κάνετε αυτό το βήµα. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χαλβατζής. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η σηµερινή συζήτηση της επερώτησης για την άρση της πολι-

τικής επιστράτευσης των ναυτεργατών και των εργαζόµενων στα
µέσα σταθερής τροχιάς, αναδεικνύει µια πάγια αλήθεια. Η αλή-
θεια αυτή λέει ότι για να υλοποιηθεί µια σκληρή, ταξική, αντερ-
γατική, αντιλαϊκή πολιτική, αυτή πρέπει να συνοδεύεται από
καταπιεστικά, κατασταλτικά µέτρα. Έτσι επιστρατεύονται τα
ΜΑΤ, τα δακρυγόνα, τα γκλοµπς, τα χηµικά. Αξιοποιούνται όµως
και τα δικαστήρια. Και αυτό γίνεται διαχρονικά. Και σήµερα, την
ώρα που µιλάµε, οι τηλεοράσεις δείχνουν εικόνες από την

πρωινή επίθεση κατασταλτικών δυνάµεων λίγο πιο πάνω από
εδώ, στο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης, ενάντια στους
απολυµένους σχολικούς φύλακες και εκπαιδευτικούς. Αλλά και
ακριβώς απέναντι από εδώ, στο Υπουργείο Οικονοµίας, αυτήν τη
στιγµή κυριολεκτικά που µιλάµε, χτυπιούνται καθαρίστριες και
άλλοι εργαζόµενοι που διαµαρτύρονται. Είναι καθαρίστριες
αυτού του Υπουργείου, τις οποίες πετάει στο δρόµο η δικοµµα-
τική Κυβέρνηση. Αυτό είναι το πρώτο που θέλουµε να σηµει-
ώσουµε. 

Το δεύτερο είναι ότι σήµερα για να προωθηθούν πιο αποτελε-
σµατικά οι καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις, χρησιµοποιούνται
ακριβώς αυτές οι βάρβαρες πρακτικές που δεν είναι πρακτικές
του µνηµονίου αλλά διαχρονικές, πολιτικές πρακτικές της αστι-
κής τάξης. Ουσιαστικά, ακυρώνουν το δικαίωµα της απεργίας,
το δικαίωµα της αγωνιστικής διεκδίκησης δίκαιων αιτηµάτων των
εργαζοµένων. 

Τα παραδείγµατα είναι πολλά. Με πρωτοβουλία του σηµερινού
Πρωθυπουργού, του κ. Σαµαρά, πήγαν τα ΜΑΤ και χτύπησαν για
να σπάσουν την απεργία των χαλυβουργών, οι οποίοι για εννιά
περίπου µήνες έδιναν έναν, πράγµατι, ηρωικό αγώνα ενάντια σε
απολύσεις, ενάντια σε δραστικές περικοπές µισθών και µεροκά-
µατων. Επαιρόταν ο Πρωθυπουργός γι’ αυτήν την σκληρή ταξική
του απόφαση για το τσάκισµα της απεργίας. Σήµερα, ποιο είναι
το αποτέλεσµα; Ο επιχειρηµατίας Μάνεσης απολύει το σύνολο
σχεδόν των εργαζοµένων. 

Τρίτον, υπενθυµίζουµε ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ
από το Μάη του 2013, έχει καταθέσει πρόταση νόµου για την
απαγόρευση επιβολής πολιτικής επιστράτευσης λόγω απεργίας
και άλλων κινητοποιήσεων των εργαζοµένων. Μιλούσαµε σε
αυτήν την πρόταση για την επιστράτευση των ναυτεργατών, για
την επιστράτευση των εργαζοµένων στο µετρό, για τους καθη-
γητές µέσης εκπαίδευσης. 

Ασφαλώς, το σύνθηµα «νόµος και τάξη» που έχει πρακτική
εφαρµογή, επιδιώκει να καλλιεργήσει τη λογική της υποταγής,
του συµβιβασµού των εργαζοµένων σε βάρβαρα, αντεργατικά,
αντιλαϊκά µέτρα. Ο νόµος που επιτρέπει την πολιτική επιστρά-
τευση απεργών, κύριε Υπουργέ, το γνωρίζετε πολύ καλά, είναι
αντιδηµοκρατικός. Είναι απαράδεκτος και πρέπει να καταργηθεί.
Βεβαίως δεν θα καταργηθεί µε εκκλήσεις προς εσάς. Θα καταρ-
γηθεί µε την πάλη της εργατικής τάξης και όλων των εργαζοµέ-
νων στους δρόµους του αγώνα. 

Σήµερα, υπάρχει ένα ευρύτατο νοµικό αντιδηµοκρατικό οπλο-
στάσιο για να µπορεί αξιοποιώντας το και η σηµερινή συγκυβέρ-
νηση, να κάµπτει τις αντιστάσεις των εργαζοµένων. Και αυτό το
οπλοστάσιο, θα ακυρωθεί µε την ταξική πάλη των συνεπών, τα-
ξικών, αγωνιστικών δυνάµεων. 

Τέταρτον, µιλήσατε, κύριε Υπουργέ, για τους εργαζόµενους
που θίγονται από τις απεργίες και για την ευθύνη που έχει η Κυ-
βέρνησή σας. Αυτά έλεγαν και όλες οι κυβερνήσεις απέναντι
στους θιγόµενους. Δηλαδή, αναλάβατε να τους υπερασπιστείτε
τους εκατοντάδες χιλιάδες ανέργους της περιοχής της Αθήνας.
Αναλάβατε να υπερασπιστείτε αυτούς που υποφέρουν, τα παιδιά
τους που λιποθυµούν στα σχολειά από την ασιτία, από την πείνα,
µην τυχόν και απεργήσει το µετρό και δεν έχουν να πάνε στη
δουλειά τους.

Τα ίδια είπε και η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας. Έδωσε και µια καινούργια ιδέα. Καλός είναι ο συνδι-
καλιστής που δεν απεργεί αλλά πετυχαίνει χωρίς απεργία.
Πρωτοφανή πράγµατα. 

Είπε ακόµα ότι δεν µπορεί να γίνονται απεργίες το καλοκαίρι
γιατί υπάρχει τουρισµός, γιατί υπάρχουν ευπαθή προϊόντα, γιατί
ταλαιπωρούνται από την κάθε απεργία άλλα τµήµατα των εργα-
ζοµένων. 

Άλλη ανακάλυψη και αυτή. Και γιατί γίνεται µια απεργία; Τότε
να φτάσουµε στο ιαπωνικό «θαύµα»: να κολλάνε όλοι από ένα
περιβραχιόνιο, να λένε ότι είναι απεργοί και να συνεχίζουν να ερ-
γάζονται και να µην ενοχλούν κανέναν.

Λοιπόν, αυτές είναι βαθιά αντεργατικές, αντιλαϊκές απόψεις
και βεβαίως δεν είναι σηµερινές. Τις ακούσαµε δεκάδες χρόνια
τώρα απ’ όλες τις κυβερνήσεις και της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ. Ξεχνάτε τα λάστιχα των τρακτέρ των απεργών αγρο-
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τών στη Θεσσαλία, που τα ξεφούσκωσαν οι δυνάµεις των ΜΑΤ,
που ήταν Υπουργός ο Ευάγγελος Γιαννόπουλος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
Το ταξικό κίνηµα, έχει απορρίψει αυτήν την πολιτική της ταξι-

κής συνεργασίας, της λεγόµενης κοινωνικής ειρήνης, που δεν
είναι τίποτε άλλο παρά ταξική επιλογή.

Πέµπτο, στην απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε
στη δικαστική απόφαση που κήρυξε την απεργία των εργαζοµέ-
νων στο µετρό ως παράνοµη. Είναι αλήθεια ότι περίπου το 85%-
89% των εργατικών απεργιών και κινητοποιήσεων χαρακτηρίζονται
παράνοµες, αρκετές δε, χαρακτηρίζονται και καταχρηστικές. Σε
µια ταξική κοινωνία – εµάς δεν µας φαίνεται παράξενο – και η δι-
καιοσύνη κινείται στο ταξικό πλαίσιο που προσδιορίζει η εκάστοτε
ταξική εξουσία. Αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα.

Τέλος, αυτή η σκληρή ταξική πολιτική που εφαρµόζει η συγ-
κυβέρνηση είναι η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης των µονο-
πωλίων. Και µην το ξεχνάµε αυτό. Και όσοι αποδέχονται τη
στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη γενική της έκφραση,
αυτήν την πολιτική εφαρµόζουν σήµερα. Παρόµοια πολιτική πρα-
κτική θα κληθούν να εφαρµόσουν και αύριο.

Το σηµειώνω αυτό, γιατί η στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, αυτή που απορρέει από τη Συνθήκη του Μάαστριχτ, είναι
αποδεκτή και έχει ψηφιστεί από το Συνασπισµό και η σηµερινή
στάση του ΣΥΡΙΖΑ υπέρ αυτής της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, θα έχει παρόµοιες πρακτικές εφαρµογές.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, θα συνεχίσει, κύριε
Υπουργέ, την πάλη του για την κατάργηση όλων των αντιδηµο-
κρατικών νόµων αλλά και για τη συνολική ανατροπή της πολιτι-
κής της Ευρωπαϊκής Ένωσης των µονοπωλίων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Κουράκος από τους Ανεξάρτητους Δηµο-

κρατικούς Βουλευτές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το

2009 που ανέλαβε τη διακυβέρνηση ο κ. Παπανδρέου και το
ΠΑΣΟΚ µέχρι σήµερα, το ΠΑΣΟΚ παριστάνει το νυχτοφύλακα.
Το ίδιο ακριβώς κάνει και η σηµερινή συγκυβέρνηση Σαµαρά-Βε-
νιζέλου.

Η συγκυβέρνηση ξέρετε τι µου θυµίζετε, κύριε Υπουργέ; Αυτόν
που έχει κάνει τη ζηµιά και προχωράει σφυρίζοντας αδιάφορα.
Αυτό έχει συµβεί και αυτό κάνετε. Τουλάχιστον περίµενα λίγη αυ-
τοκριτική από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους της συγ-
κυβέρνησης.

Ο λαός είναι ο υπέρτατος κριτής και έχει υποστεί τέτοια ζηµία
στα εισοδήµατά του, στην ανεργία, όλα αυτά τα χρόνια και να ξέ-
ρετε ότι µε αυτήν την οργή του, που συσσωρεύει χρόνια τώρα,
τέσσερα-πέντε χρόνια, θα σας τιµωρήσει στις επερχόµενες εκλο-
γές.

Τώρα, όσον αφορά την επερώτηση: όσον αφορά τους ναυτερ-
γάτες, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, έχει αρθεί η απόφασή
τους από τον Οκτώβριο, έτσι; Δεν ξέρω πότε καταθέσατε την
ερώτησή σας…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Δεν είχε αρθεί τότε που την κα-
ταθέσαµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΟΣ: Εντάξει. Οπότε αυτό επετεύχθη µε
πολλούς αγώνες και πίεση απ’ όλους τους φορείς της ναυτιλίας
µέσα από τη Βουλή και µετά από τρία χρόνια ήρθη η απαγό-
ρευση της επιστράτευσης.

Σε ό,τι αφορά τα µέσα σταθερής τροχιάς εδώ και καιρό θα
έπρεπε να είχε αρθεί, κύριε Υπουργέ, γιατί η ίδια Κυβέρνηση εί-
σαστε. Στο µεν Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας κάνατε την άρση
της απαγόρευσης. Εσείς γιατί δεν προχωράτε στο Υπουργείο
σας, να τελειώνει; Δείχνετε αναλγησία µε το να εξακολουθείτε
να απαγορεύετε τη συνάθροιση εργαζοµένων στα µέσα σταθε-
ρής τροχιάς. Είναι κρίµα! 

Βέβαια, δεν περίµενα από την Κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου
να έχει ιδιαίτερη ευαισθησία µετά από τόσες θυσίες που έχουν
υποστεί οι Έλληνες πολίτες και οι εργαζόµενοι. Δυστυχώς, εσείς

προχωράτε και στις οµαδικές απολύσεις εργαζοµένων. Με το
καινούργιο νοµοσχέδιο που θα περάσει ο κ. Μητσοτάκης, προ-
χωράτε σε απολύσεις άνω των είκοσι χιλιάδων δηµοσίων υπαλ-
λήλων. Τους πετσοκόψατε τους µισθούς, τους παίρνετε τα
σπίτια, τουλάχιστον µην τους στερείτε την αξιοπρέπεια σε ό,τι
αφορά τα εργασιακά τους δικαιώµατα! Η Κυβέρνησή σας έχει
οδηγήσει τα εργασιακά δικαιώµατα σε εργασιακό Μεσαίωνα.

Στην οµιλία σας, κύριε Υπουργέ, υπαινιχθήκατε -και είµαι βέ-
βαιος ότι το πιστεύετε- ότι πρέπει να σταµατήσει η επιστρά-
τευση. Κάντε άµεσα την άρση της επιστράτευσης -και µη
νοµίζετε ότι σας πιέζει η Αντιπολίτευση- γιατί είναι το σωστό. Οι
λύσεις δίνονται µε συναίνεση, µε σύνεση και µε σύνθεση και
πάνω απ’ όλα µε σεβασµό προς τον ελληνικό λαό και τους εργα-
ζοµένους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζεται σήµερα η πολύ συνεπής τήρηση του χρόνου! Επο-

µένως, έτσι έχουµε την ευκαιρία εάν κάποιοι επερωτώντες Βου-
λευτές θέλουν να δευτερολογήσουν, να αξιοποιηθεί αυτή η
δυνατότητα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε Στρα-
τούλη, έχετε τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα τόσα, κύριε Πρόεδρε, που δεν µπορούµε να µην απαν-

τήσουµε και να µην δευτερολογήσουµε από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Το πρώτο, όµως, που ήθελα να πω είναι το εξής, κύριε Πρό-

εδρε, γιατί είναι ένα γεγονός που γίνεται δίπλα µας. Ενώ συνε-
δριάζει το ελληνικό Κοινοβούλιο, δίπλα µας αυτή τη στιγµή
έχουµε πάρα πολλές διµοιρίες των ΜΑΤ να αντιµετωπίζουν απο-
λυµένες καθαρίστριες του Υπουργείου Οικονοµικών, σχολικούς
φύλακες που είναι σε διαθεσιµότητα και πηγαίνουν προς από-
λυση, εκπαιδευτικούς που είναι επίσης σε διαθεσιµότητα και πη-
γαίνουν προς απόλυση, µε ξύλο, µε βία, µε καταστολή.

Μάλιστα, το πρωί προσήγαγαν στη ΓΑΔΑ τον Πρόεδρο της
ΟΛΜΕ, µεταξύ άλλων τον κ. Κοτσιφάκη, τώρα -µεταξύ άλλων- το
µέλος του Προεδρείου της ΑΔΕΔΥ τον Γρηγόρη τον Καλοµοίρη.
Πριν από λίγο πήγα στο ιατρείο της Βουλής –γι’ αυτό σας λέω,
κύριε Πρόεδρε, ότι δίπλα µας γίνονται αυτά- να δω µαζί µε άλ-
λους Βουλευτές το στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ τον Μάρκο τον Μπασι-
ούκα, ο οποίος έχει χτυπηθεί από πάρα πολλούς άνδρες των
ΜΑΤ. 

Είναι µια κατάσταση που µετατρέπει για άλλη µια φορά την
πλατεία Συντάγµατος σε κλειστό θάλαµο αερίων. Είναι απαρά-
δεκτο να κυβερνιέται αυτή η χώρα µε αυτόν τον τρόπο. Είναι
απαράδεκτο αυτή η Κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου όταν αντι-
µετωπίζει την τρόικα να την αντιµετωπίζει πειθήνια και γονατιστή
και όταν είναι να αντιµετωπίσει εργαζόµενους, άνεργους, απο-
λυµένους να τους αντιµετωπίζει µε τη βία, µε την καταστολή, µε
δικαστικές απαγορεύσεις απεργιών, µε πολιτικές επιστρατεύσεις
απεργών.

Ήρθε εδώ ο κύριος Υπουργός -τον ακούσαµε- ενώ εξαντλή-
σαµε µια ολόκληρη νοµική και πολιτική επιχειρηµατολογία όσον
αφορά στο γιατί πρέπει να αρθεί τώρα, χθες, η πολιτική επιστρά-
τευση των εργαζοµένων της ΣΤΑΣΥ, να µας δώσει γενικές και αό-
ριστες υποσχέσεις, ότι «το εξετάζουµε», ότι «κάποια στιγµή…».
Μάλιστα, έφτασε να πει: «Μα, τι πρόβληµα έχετε; Μπορούν να
έρθουν στο γραφείο µου οι εργαζόµενοι της ΣΤΑΣΥ, ο καθένας
ξεχωριστά, και να λύσουµε και προβλήµατα». 

Μα, είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ; Είναι δυνατόν να κουβεν-
τιάζεται µια τέτοια επερώτηση του ΣΥΡΙΖΑ, της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, να είναι όλα τα κόµµατα, να παρεµβαίνουν µε
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, να παρακολουθούν µε κοµ-
µένη την ανάσα τα σωµατεία και οι εργαζόµενοι της ΣΤΑΣΥ αυτή
την συζήτηση και εσείς πριν έρθετε εδώ να µην έχετε συνεννοη-
θεί µε τον αρµόδιο Υπουργό τον κ. Χρυσοχοίδη, και αυτός µε τον
κ. Σαµαρά, ώστε να εξαγγείλετε εδώ από το Βήµα της Βουλής,
από το θεσµό της δηµοκρατίας, ότι η Κυβέρνηση θα άρει την πο-
λιτική επιστράτευση; 
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Δεν είναι δυνατόν να µην είστε έτοιµος να µας πείτε ότι ο
Υπουργός κ. Χρυσοχοΐδης θα ετοιµάσει να στείλει επιστολή στον
κ. Σαµαρά –γιατί τέτοια τυπική επιστολή χρειάζεται- µε την οποία
να του ζητά να άρει την πολιτική επιστράτευση. 

Ήρθατε εδώ να µας πείτε ότι εσείς θέλετε να ανοίξετε επιχει-
ρήσεις και ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Τσίπρας σάς τις κλείνουν. Μα, το
λέτε εσείς αυτό που επί της Κυβερνήσεώς σας έφυγε η «ΦΑΓΕ»,
η «COCA COLA», έκλεισε η «ΚΑΤΣΕΛΗΣ», που η «ΧΑΛΥΒΟΥΡ-
ΓΙΚΗ Α.Ε.» έκανε διακόσιες διαθεσιµότητες, που η «ΕΛΛΗΝΙΚΗ
ΧΑΛΥΒΟΥΡΓΙΑ» ζητά να απολύσει αυτές τις µέρες το σύνολο του
προσωπικού της; 

Έφτασε η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η Σοφία Βούλτεψη, να µην πει τίποτα για την ταµπακιέρα,
να µην µας πει αν θεωρεί ότι πρέπει να αρθεί ή όχι η πολιτική επι-
στράτευση, αλλά να µας πει ότι κυκλοφορούν αρουραίοι στο Ελ-
ληνικό! Ο ΣΥΡΙΖΑ φταίει που κυκλοφορούν αρουραίοι στο
Ελληνικό; Ο ΣΥΡΙΖΑ κυβερνούσε αυτήν τη χώρα ή η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ που άφησαν αναξιοποίητο το Ελληνικό,
αναξιοποίητη την πρόταση του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου
να γίνει µητροπολιτικό πάρκο της Αθήνας, ώστε να ανασάνει όλη
η Αθήνα και κόσµος να πιάσει δουλειά και το περιβάλλον να ανα-
βαθµιστεί; 

Μα, είναι δυνατόν να µας µιλάει για αρουραίους ή να µας µι-
λάει για Βενεζουέλα, να λέει ότι κυβερνάει µε διατάγµατα η εκεί
Κυβέρνηση; Δηλαδή, τι θέλει να πει; Μιλάει για σκοινί στο σπίτι
του κρεµασµένου; Ο ΣΥΡΙΖΑ στηρίζει την οποιαδήποτε κυβέρ-
νηση οπουδήποτε στον κόσµο που κυβερνά µε διατάγµατα ή µε
τα ΜΑΤ; Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ κυ-
βερνούν µε ΜΑΤ και µε διατάγµατα και µε πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου. Είναι δυνατόν και γι’ αυτό το ζήτηµα η κ. Βούλ-
τεψη να µιλά για σκοινί στο σπίτι του κρεµασµένου;

Ή είναι δυνατόν να λέει ότι ήταν πολύµηνη η απεργία των ερ-
γαζοµένων της ΣΤΑΣΥ και έπρεπε να κάνουν πολιτική επιστρά-
τευση; Ποια πολύµηνη; Μέρες ήταν η απεργία των εργαζοµένων
της ΣΤΑΣΥ, λίγο περισσότερες µέρες η απεργία του µετρό, λίγο
λιγότερες µέρες εκείνη του τραµ και του ΗΣΑΠ που µπήκαν σε
απεργία αλληλεγγύης εκείνες τις µέρες.

Για την ταµπακιέρα θα µιλήσετε, κύριε Υπουργέ; Αφήστε τα
άλλα που είπατε. Πότε θα πάρετε πίσω την επιστράτευση; Πόσο
θα τους κρατάτε, για να τους εκβιάζετε να δεχθούν τον κανονι-
σµό εργασίας που αφαιρεί δικαιώµατά τους, να δεχθούν το ορ-
γανόγραµµα που κατά βούληση δίνει τη δυνατότητα στο
διευθυντικό δικαίωµα να επιλέγει για θέσεις ευθύνης; Πότε; Πε-
ριµένετε να υπογράψουν και τη συλλογική σύµβαση, για να µει-
ωθούν οι µισθοί τους 35% µε 38%; Περιµένετε κι αυτό να γίνει
και µετά λέτε ότι θα άρετε την πολιτική επιστράτευση γενικώς
και αορίστως; Ή θέλετε να τους τιµωρήσετε, όπως σας είπε η
συναδέλφισσά µου η Μαρία Μπόλαρη και άλλοι Βουλευτές,
επειδή συµπαραστάθηκαν στο λαό τότε που γίνονταν οι µεγάλες
κινητοποιήσεις στο Σύνταγµα και αναγκάζονταν νέοι άνθρωποι
αλλά και µεγαλύτεροι να κατεβαίνουν κάτω στους σταθµούς του
µετρό, για να γλυτώσουν απ’ τα δακρυγόνα και τα χηµικά; 

Εν πάση περιπτώσει –και τέλειωσα, κύριε Πρόεδρε- να έχετε
υπ’ όψιν σας το εξής, κύριε Υπουργέ. Θα την πάρουν πίσω την
πολιτική επιστράτευση οι εργαζόµενοι µε τους αγώνες τους και
η κυβέρνηση της Αριστεράς -που θα τη φέρει στα πράγµατα ο
λαός µε την ψήφο του και τους αγώνες του- θα κάνει νοµοσχέδιο
και θα ψηφίσει ως νόµο την πρόταση νόµου του ΣΥΡΙΖΑ, για να
απαγορεύει σε οποιαδήποτε κυβέρνηση, όποιο χρώµα και να έχει
και από όποιο κόµµα και αν προέρχεται, να εφαρµόζει αντισυν-
ταγµατικούς, αντιδηµοκρατικούς, χουντικούς θεσµούς, όπως
είναι αυτός της πολιτικής επιστράτευσης απεργών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς.

Τον λόγο έχει η κ. Χαραλαµπίδου για τρία λεπτά. 
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, οι Βουλευτές από το ΣΥΡΙΖΑ, οι σύντροφοί

µου, ανέλυσαν µε µεγάλη επάρκεια τα νοµικά και τα συνταγµα-

τικά ζητήµατα της πολιτικής επιστράτευσης των απεργών. Θέλω
µόνο να υπενθυµίσω ξανά ότι το Σύνταγµα προβλέπει επίταξη
προσωπικών υπηρεσιών από το κράτος, αποκλειστικά µόνο για
περιπτώσεις αµυντικών αναγκών της χώρας, θεοµηνίες ή και
ανάγκες όπου απειλείται άµεσα η δηµόσια υγεία και σε καµµία
άλλη περίπτωση. Εξάλλου, όπως ανέπτυξα και στην πρωτολογία
µου, η επιστράτευση των εργαζοµένων χρησιµοποιήθηκε πάντα
ως το τελευταίο καταφύγιο των κυβερνήσεων απέναντι σε µεγά-
λους απεργιακούς αγώνες. Το γεγονός δε ότι στα χρόνια του
µνηµονίου οι επιστρατεύσεις πολλαπλασιάστηκαν, για µας ως
ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι τυχαίο. Ούτε σε κατάσταση πολέµου βρίσκεται
η χώρα ούτε ξαφνικά πέρυσι άρχισε να κινδυνεύει η δηµόσια
υγεία, όταν απεργούσε το µετρό και ο ΗΣΑΠ.

Εποµένως, η ευρεία χρήση του µέτρου της επίταξης υπηρε-
σιών και µάλιστα εργαζοµένων που βρίσκονται σε απεργία, ειδικά
τη στιγµή που διεξάγεται νόµιµη συνδικαλιστική πάλη, ειδικά τη
στιγµή που προβλέπεται πιθανή νίκη των απεργών, αποδεικνύει
περίτρανα ότι πρόκειται για µεθόδευση που καταστρατηγεί το
συνταγµατικό δικαίωµα των εργαζοµένων για απεργία. 

Και έχετε άµεσα εσείς ευθύνη γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί
το δικό σας Υπουργείο εισηγήθηκε την επιστράτευση στα µέσα
µεταφοράς, αλλά και στα πλοία. 

Η απόφαση για την επιστράτευση πάρθηκε τον Ιανουάριο του
2013. Δεν ήταν η αιχµή της τουριστικής περιόδου που µας πε-
ριέγραψε µε γλαφυρό τρόπο η κ. Βούλτεψη.

Έχει περάσει από τότε παραπάνω από ένας χρόνος. Οφείλετε,
λοιπόν, να ξεκαθαρίσετε σήµερα µε ρητό και κατηγορηµατικό
τρόπο για ποιο λόγο ισχύει ακόµα, µετά από τόσο µεγάλο διά-
στηµα, η επιστράτευση των εργαζόµενων στα µέσα µαζικής µε-
ταφοράς. Να δηλώσετε µε ξεκάθαρο τρόπο: Έχετε σκοπό να
εφαρµόσετε στρατιωτική διοίκηση στα µέσα µεταφοράς και στον
κλάδο των ναυτικών ή πρέπει να περιµένουµε και άλλα µέτρα και
θέλετε να αποφύγετε κινητοποιήσεις; Και πότε  συγκεκριµένα –
την επόµενη εβδοµάδα απαιτούµε εµείς- θα πάρετε πίσω το
µέτρο της επιστράτευσης; 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Τον λόγο έχει ο κ. Τσουκαλάς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΑΣ: Τα λίγα λεπτά που έχω θα τα

εξαντλήσω κάνοντας κάποιες αναφορές, φωτίζοντας κάποιες
πτυχές από αυτά που ακούστηκαν από την κ. Βούλτεψη και πε-
ρισσότερο από αυτά που ακούστηκαν από τον κύριο Υπουργό, ο
οποίος εν τη ρύµη του λόγου του παρότρυνε εµάς –που απ’ ό,τι
µας βλέπει ανήκουµε στη µεσαία τάξη- να µην έχουµε πολλές
επαφές µε τα κατώτερα στρώµατα, όπως είναι οι εργάτες και οι
διαφόρων ειδών εργαζόµενοι, οι οποίοι βέβαια δεν έχουν το δι-
καίωµα και δεν πρέπει και δεν µπορούν να ταλαιπωρούν τον
κόσµο γιατί έχουµε τους τουρίστες, έχουµε τους ανθρώπους
που θέλουν να πάνε από εδώ µέχρι εκεί, λες και αυτοί οι οποίοι
εργάζονται στα διάφορα µέσα όπως είναι το Μετρό ή σε οποι-
αδήποτε δουλειά και εργασία που υπάρχει σε αυτή τη χώρα, δη-
µόσιου ή ιδιωτικού τοµέα, -ΔΕΚΟ ή «ΠΑΠΟΥΤΣΑΝΗΣ»,
«ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΧΑΛΥΒΟΥΡΓΙΑ» ή λιµάνια- είναι ένα πράγµα διαφο-
ρετικό, λες και όλοι οι άλλοι, όλοι εµείς εδώ, δεν ανήκουµε και
δεν είµαστε αντανάκλαση ενός λαού που βρίσκεται σε από-
γνωση!

Κύριε Υπουργέ, ο λαός βρίσκεται σε απόγνωση, µε µισθούς
πείνας, χωρίς εργασιακές σχέσεις, χωρίς συλλογικές συµβάσεις
-εν είδει Ουγκάντας. Γιατί νοµίζω ότι λίγες χώρες έχουν µείνει -
η Ουγκάντα, η Ελλάδα ασφαλώς και δυο-τρεις υποσαχάριες
χώρες- που δεν έχουν πλέον συλλογικές συµβάσεις εργασίας.
Έχετε ανατινάξει συνολικά το σύστηµα των εργασιακών σχέ-
σεων! 

Και έρχεστε αυτή τη στιγµή και λέτε ότι τα πράγµατα θα πάνε
καλύτερα, όταν έχουµε ανθρώπους που πεθαίνουν στους δρό-
µους, όταν έχουµε νοσοκοµεία κλειστά, όταν δεν έχουµε παιδεία,
όταν δεν υπάρχουν εργασιακές σχέσεις, όταν βρισκόµαστε
µπροστά σε αυτόν τον κυκεώνα και µας λέτε για τη µεσαία τάξη;

Εγώ σας λέω ότι σήµερα η µεσαία τάξη -που µπορεί να είναι
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και οι καθηγητές- δέρνεται ανηλεώς στην οδό Φιλελλήνων από
τα ΜΑΤ. Αυτή τη µεσαία τάξη που εσείς επικαλείστε τη δέρνουν
κάθε µέρα, γιατί έχει βγει και λέει ότι δεν αντέχει άλλο αυτό το
οποίο της έχουν εφαρµόσει. Τι της έχουν εφαρµόσει; Της έχουν
εφαρµόσει τις απόψεις και τις αποφάσεις της τρόικας. Και εδώ
ερχόµαστε πλέον, για να αποπροσανατολίσουµε τον κόσµο, να
συζητάµε για τη Βενεζουέλα, όπως έλεγε η κ. Βούλτεψη. 

Εγώ της φώναξα από κάτω: «Πείτε µας κάτι και για τον Πινο-
σέτ». Γιατί αυτά που βλέπουµε στη Βενεζουέλα τα είχαµε δει και
επί Αλιέντε. Δεν τα κατάφερε, βέβαια, ο Αλιέντε. Ο λαός της Βε-
νεζουέλας –και δεν µας ενδιαφέρει ο Νικολάς Μαδούρο- µέσω
Τσάβες ο οποίος κατόρθωσε και έφτασε την απόλυτη φτώχεια
της Βενεζουέλας από το 70% στο 20%, αυτήν τη στιγµή προσπα-
θεί να βάλει κάποιες ρίζες για να αποτινάξει το ζυγό των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών που είχαν τόσα χρόνια από πάνω τους. Και
ερχόµαστε τώρα και συζητάµε για τη Βενεζουέλα! 

Δεν µας ενδιαφέρει καµµία Βενεζουέλα, δεν µας ενδιαφέρει
καµµία Αργεντινή. Πρέπει εσείς να σταµατήσετε τα παραµύθια,
να σταµατήσετε να λέτε στον κόσµο αυτά τα οποία λέτε, δηλαδή
ότι θα περάσουν καλύτερα, όταν πένονται. 

Θα ήθελα µια πτυχή να αναφέρω, για να σας δείξω ότι είστε
ένα κράτος καταστολής: Δώδεκα µήνες πριν στα Σεπόλια, στο
αµαξοστάσιο του Μετρό, έχουν ακροβολιστεί δεκάδες αστυνο-
µικοί και προσπαθούν εν είδει στρατού κατοχής να βρουν τον
Σταµατόπουλο. Να κρύβεται ο Σταµατόπουλος λες και ήταν το
παιδί- φάντασµα, ο Μικρός Ήρωας, δεξιά και αριστερά µέσα στα
βαγόνια και να έρχονται και να ακροβολίζονται σε όλο το χώρο
αστυνοµικοί για να πιάσουν ποιον; Τον Πρόεδρο του Σωµατείου!
Είναι τραγικό. Αυτή είναι η κατάσταση στην οποία έχετε φέρει
τον ελληνικό λαό. 

Εµείς δεν θα σας ακολουθήσουµε. Εµείς λέµε ότι πρέπει να
έχουµε µια συντεταγµένη πολιτεία, µια πολιτεία που να έχει συλ-
λογικές συµβάσεις, να έχει νόµους και όχι βέβαια νόµους που
µας οδηγούν στις επιστρατεύσεις. Αυτό πια και αν είναι!

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Τον λόγο έχει η κ. Μπόλαρη.
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ: Θα ξεκινήσω µε ένα ερώτηµα: Μέχρι πού

θα φτάσει η καταστολή; Μια που δεν µας απαντήσατε γιατί συ-
νεχίζεται ακόµα η επιστράτευση, να µας απαντήσει η Κυβέρνηση
µέχρι πού θα φτάσει η καταστολή.

Διότι, κύριε Υπουργέ, σας είδα λίγο να µειδιάτε όταν η κ. Χαρα-
λαµπίδου ανέφερε για στρατιωτική διοίκηση. Δεν είναι µε αστυνο-
µική διοίκηση, όταν απαγορεύονται συγκεντρώσεις, όταν δεν
υπάρχει διαδήλωση που να µην χτυπιέται από τα ΜΑΤ, όταν σε δε-
κατετράχρονα παιδιά φοράτε χειροπέδες, σας ρωτώ: Μέχρι πού; 

Σηµείο δεύτερο: Κάνατε µία τοποθέτηση, κύριε Υπουργέ. Μας
θυµίσατε την ανακοίνωση του Υπουργείου όσον αφορά στο γιατί
έγινε η πολιτική επιστράτευση. Αυτό µας θυµίσατε. Δεν µας εί-
πατε όµως γιατί συνεχίζεται. Καµµία απάντηση. Θα απαντήσετε;
Τα προηγούµενα τα ξέρουµε. Τις διαβάζουµε τις ανακοινώσεις.
Επίσης, ξέραµε ότι είχατε βγάλει τις απεργίες παράνοµες και κα-
ταχρηστικές, που δεν είναι και καθόλου πρωτότυπο. Το είπε και
ο συνάδελφος, ο σύντροφος Χαλβατζής από το ΚΚΕ ότι το 90%
των απεργιών βγαίνουν παράνοµες και καταχρηστικές.

Μας είπατε ότι δήθεν νοιαζόµαστε για τα λαϊκά στρώµατα. Σας
λέµε ένα πράγµα: Είµαστε περήφανοι που είµαστε µαζί τους σε
απεργίες, σε απεργιακές φρουρές, στις διαδηλώσεις. Να σας
πούµε ότι είµαστε και κοµµάτι τους και µαζί τους λέµε ότι θα δώ-
σουµε τη µάχη στο δρόµο και στο πεζοδρόµιο, εντός και εκτός
Βουλής. Για εµάς αυτό είναι τιµή και θα συνεχίσουµε. Μην µας
κατηγορείτε, λοιπόν, για λαϊκισµό και για υποκρισία διότι φτά-
σαµε να ακούσουµε τροµερά πράγµατα σήµερα. Η κ. Βούλτεψη
µας είπε έναν καινούργιο τρόπο συνδικαλισµού όπου ικανός συν-
δικαλιστής είναι αυτός που δεν χρειάζεται το όπλο της απεργίας.
Δεν ξέρω πού αναφέρεται. Να µας εξηγήσει. Εµάς το µυαλό µας
πάει σε κάποιους συνδικαλιστές, αλλά αυτό που ξέρουµε από
την ιστορική διαδροµή του εργατικού και του νεολαιίστικου κινή-
µατος σε αυτήν τη χώρα και παγκόσµια είναι ότι µε απεργίες, κα-
ταλήψεις και διαδηλώσεις κατακτώνται δικαιώµατα.

Αναφέρατε ανέργους. Ξέρετε ότι οι άνεργοι δεν µετακινούν-
ται; Για έναν άνεργο είναι απαγορευτική η τιµή του εισιτηρίου.
Ξέρετε ότι εργαζόµενοι διανύουν αποστάσεις µε τα πόδια διότι
παίρνουν 586 ευρώ και 400 ευρώ; 

Και τέλος, σε σχέση µε τη Βενεζουέλα, ευχαριστούµε πάρα
πολύ την κ. Βούλτεψη που εισάγει στη συζήτηση της Βουλής τα
µεγάλα θέµατα της Αριστεράς και του σοσιαλισµού. Να τα συ-
ζητήσουµε όποτε θέλει, όπως και για τη Χιλή, όπως είπε ο κ.
Τσουκαλάς. Για εµάς το µήνυµα είναι: Ανατροπή στην Ελλάδα,
αλλαγή στην Ευρώπη και σε όλον τον κόσµο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Καραγιαννίδης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Θέλω να κάνω τέσσερις-πέντε

παρατηρήσεις.
Κύριε Υπουργέ, επειδή έχω βάσιµες πληροφορίες ότι δεν θα

χιονίζει όλο το Μάρτιο, καλό είναι να λήξετε τη θεοµηνία και άρα
και την επιστράτευση!

Δεύτερον, υπάρχει µία αντίφαση σε αυτήν την απάντηση που
µας δώσατε, η οποία δεν εµπεριείχε ουσιαστικά απάντηση σε
αυτά που σας ρωτήσαµε. 

Αποφασίστε εάν οι εργαζόµενοι στα µέσα µαζικής µεταφοράς
είναι ακραίοι και λειτουργούν µε ακραίες κινητοποιήσεις ή αν συ-
νεργάζονται µε την κοινωνία και προσφέρουν στο κοινωνικό σύ-
νολο. Διότι η απάντησή σας εµπεριείχε και τα δύο.

Τρίτον, η απάντηση από τον κ. Κουκουλόπουλο ήταν ο σουρε-
αλισµός στην απόλυτή του έκφανση. Θα πρέπει κάποιος να πάρει
τηλέφωνο τον κ. Κουκουλόπουλο –γιατί λείπει τώρα- να του πει
ότι συγκυβερνούν µε τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν το ξέρει µάλλον.
Ενώ µας καταθέτει νοµοσχέδιο ξανά στα Πρακτικά, είναι µέτοχος
πέντε επιστρατεύσεων τα τελευταία τέσσερα χρόνια. Να σταµα-
τήσουν αυτήν την κοροϊδία!

Ενώ, λοιπόν, ο κ. Κουκουλόπουλος σωστά, κατά τα άλλα, σας
λέει ότι µε δικαστικές αποφάσεις δεν µπορούν να γίνονται επι-
στρατεύσεις, ενώ το σύνολο των καθηγητών του πανεπιστηµίου,
της Νοµικής σχολής, σας λένε ότι είναι νόµος αντισυνταγµατι-
κός, εσείς επιµένετε σ’ αυτό το πράγµα. Θα µας πείτε στη δευ-
τερολογία σας ένα επιχείρηµα, πέραν του ότι σας όχλησαν
άτοµα µε αναπηρία, γιατί δεν µπορούσαν να µεταφερθούν µε το
µετρό; Δεν το λέτε καλύτερα στον Υπουργό Εργασίας που έχει
εξήντα χιλιάδες άτοµα χωρίς ασφάλιση και επιδόµατα; Δεν στα-
µατάτε αυτήν την πλάκα πλέον; Δεν το λέτε στο ενάµισι εκατοµ-
µύριο ανέργους που δεν έχουν ούτε 1 ευρώ εισιτήριο για να
µετακινηθούν; Να σταµατήσουµε το λαϊκισµό του «δελτίου ειδή-
σεων των 8». 

Τέταρτον, ξέρετε ποιος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
ήταν στα τρακτέρ, που δηµιούργησε τότε κοινωνική ένταση και
πρόβληµα στην οικονοµία; Ήταν Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Τότε, αλά καρτ ήµασταν µε τους αγρότες, γιατί είναι και µε-
γάλο κοµµάτι και ψηφίζουν. Τώρα, που είµαστε Κυβέρνηση δεν
µας ενδιαφέρει, είµαστε µε το κεφάλαιο, αυτοί µας πληρώνουν.

Πέµπτον, ειπώθηκε µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο και από την
πλευρά της Κοινοβουλευτικής Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά και από εσάς και από τον κ. Κουκουλόπουλο ότι η
κρίση µας έχει οδηγήσει σε έκτακτες ανάγκες. Οι έκτακτες ανάγ-
κες µας οδηγούν σε κράτος έκτακτης ανάγκης. Αυτό µας οδηγεί
σε περιστολή της δηµοκρατίας και των κοινωνικών και ατοµικών
δικαιωµάτων. Αυτό αιτιολογεί και το µονοπώλιο της βίας –το αγα-
πηµένο θέµα του κ. Βορίδη- το οποίο το έχει το κράτος. Σοβαρά;
Και η κοινωνία δεν υπάρχει σε όλα αυτά. Όποιος διαµαρτύρεται
είναι εναντίον της σωτηρίας του έθνους. Σοβαρά; Και ποιος το
εκφράζει το έθνος; Εσείς; Πήρατε καµµία διαταγή; Έχετε κάποια
ιδιοκτησία; Ποιος εκφράζει τη λαϊκή βούληση; Εσείς; Θέλετε να
κάνουµε εκλογές, για να δούµε ποια λαϊκή βούληση εκφράζετε;
Και ποιος εκφράζει τις κινητοποιήσεις και τις κοινωνικές ανάγκες
αυτού του τόπου; Εσείς, µε τις επιστρατεύσεις των απεργιών;
Σαν πολύ µεγάλη ιδέα έχετε για τον εαυτό σας! 

Δεν εκφράζετε απολύτως τίποτα. Εκφράζετε τη δύναµη της
καταστολής που έχετε, που τη βλέπουµε σήµερα. Αυτό εκφρά-
ζετε. Μ’ αυτό είστε στην εξουσία. Θέλετε ανθρωπάκια σκυµµένα
και θλιµµένα και µε αυτόν τον τρόπο να προχωρήσετε. Εµείς, λοι-
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πόν, σας λέµε µέχρι εδώ! Δεν έχει άλλο, τέλος! Αυτό το έργο
τέλος! Δεν θα ζήσετε, για να το δείτε για πολύ ακόµα. 

Τους Βουλευτές που κατέθεσαν αυτήν την τροπολογία τότε,
το νόµο του ΠΑΣΟΚ, τους «σάρωσε» η κοινωνία και έτσι ακριβώς
θα «σαρώσει» και εσάς και θα ψάχνετε να βρείτε δουλειά. Γιατί
πολλοί από εσάς είναι τεµπέληδες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Μπάρκας έχει

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θέλω και εγώ µε τη σειρά µου να καταγγείλω την αστυνοµική

βία απέναντι σε ανθρώπους οι οποίοι διεκδικούν το δικαίωµα
στην εργασία. Είναι πολύ επίκαιρη η συζήτηση εδώ, γιατί ο κύ-
ριος Υπουργός ήρθε εδώ, για να µας πει τίποτα. Στα δεκαπέντε
λεπτά που µίλησε έκανε απλώς κριτική στον ΣΥΡΙΖΑ για το γεγο-
νός ότι εµείς τασσόµαστε υπέρ των απεργιών και δεν καταφέρ-
νουµε να αναπτυχθεί η Ελλάδα. 

Βέβαια, κύριοι Βουλευτές, θα πρέπει εδώ να δούµε τα ιστορικά
γεγονότα. Ας κοιτάξουµε για λίγο δίπλα µας, στην Ουκρανία,
όπου κυβερνήσεις σαν τη συγκεκριµένη έφθασαν µία ολόκληρη
χώρα στο να χωριστεί στη µέση και αυτήν τη στιγµή στην Ουκρα-
νία να συγκυβερνούν και η Ευρωπαϊκή Ένωση να ετοιµάζεται να
κλείσει τις νέες εµπορικές συµφωνίες µε τη «νέα κατάσταση».
Έχουµε την εικόνα ενός διεφθαρµένου Γιανουκόβιτς, που διώ-
χνεται κακήν κακώς προς τη Ρωσία από τους φασίστες που δο-
λοφονούν ακτιβιστές, συνδικαλιστές, οµοφυλόφιλους,
κοµµουνιστές, µειονοτικούς και Έλληνες, ανθρώπους οι οποίοι
έχουν µία διαφορετικότητα.

Είναι ο «Δεξιός Τοµέας», όπως αποκαλείται η νεοφασιστική να-
ζιστική οργάνωση σαν τη Χρυσή Αυγή στην Ελλάδα, που εσείς,
κύριοι της Κυβέρνησης, κύριοι Βουλευτές της Κυβέρνησης, υπε-
ρασπίζεστε και την αφήσατε στο απυρόβλητο και τώρα έρχεστε,
θέλοντας να το παίξετε υπερασπιστές της δηµοκρατίας. 

Εσείς τους φέρατε εδώ τους νεοφασίστες και µε κακό τρόπο
προσπαθείτε τώρα να τους ξηλώσετε. 

Όµως, υπάρχει µια διαφορά, κύριοι της Κυβέρνησης, µια τε-
ράστια διαφορά ανάµεσα στην Ουκρανία και στην Ελλάδα. Θα
σας πω ποια είναι η διαφορά: Είναι η ύπαρξη οργανωµένης Αρι-
στεράς, αγωνιστών, χώρων πολιτιστικής δηµιουργίας, συνδικα-
λιστών, ανθρώπων οι οποίοι διεκδικούν το δικαίωµά τους στην
εργασία. Υπάρχουν όλοι αυτοί οι οποίοι είναι η ασπίδα προστα-
σίας των αδυνάτων, όλοι αυτοί τους οποίους εσείς, κύριε
Υπουργέ, τους έχετε αφήσει στην άκρη και συνδιαλέγεστε µόνο
µε µεγαλοκαναλάρχες, µε ανθρώπους διαπλεκόµενους, µε
«κουµπάρους», µε ανθρώπους τους οποίους τόσα χρόνια έχετε
αφήσει στην άκρη και δεν τους «ακουµπάτε». 

Κύριοι της Κυβέρνησης, να ξέρετε, όµως, ότι δεν θα γίνουµε
Ουκρανία. Μπορεί ο Σαµαράς να έχει το τέλος του Γιανουκόβιτς,
αλλά η Ελλάδα δεν θα έχει την τύχη της Ουκρανίας. Διότι εµείς,
η Κυβέρνηση της Αριστεράς, θα ξεµπερδέψουµε µε τις Μανω-
λάδες και τα Φαρµακονήσια, διότι εµείς θα υπερασπιστούµε τους
νέους και τις νέες, τους ανθρώπους της εργασίας, οι οποίοι σω-
ρηδόν φεύγουν στο εξωτερικό, µεταναστεύουν. 

Είναι η δέσµευσή µας, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι εµείς ήµα-
σταν µε αυτούς και θα είµαστε µε αυτούς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώθηκε ο κα-
τάλογος των δευτερολογιών των επερωτώντων Βουλευτών. 

Θα θέλατε, κύριε Υπουργέ, να κάνετε κάποιο σχόλιο για να
ολοκληρώσουµε; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Κύριε καθηγητά, κύριε Στρατούλη, κύριε
Βούτση, καταλάβατε γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορεί να προχωρήσει
καθόλου µπροστά και είναι στο επίπεδο που είναι; Το καταλά-
βατε, είµαι σίγουρος, αν και δεν χρειάζεται να µου το πείτε. Από

αυτά που κάποιοι συνάδελφοί σας είπαν, µπορείτε να καταλά-
βετε ότι ο ελληνικός λαός ευτυχώς καταλαβαίνει πλέον γιατί
είστε στο επίπεδο αυτό ακόµα, ενώ είστε Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση σε µια δύσκολη περίοδο για τη χώρα και παραµένετε στο
ίδιο επίπεδο. Αυτά να τα πείτε στους συναδέλφους σας, γι’ αυτά
τα πράγµατα που είπαν. Αλλού γι’ αλλού είναι.

Μία παρατήρηση θα κάνω για τον κ. Κουκουλόπουλο. Κατέ-
θεσε µία πρόταση νόµου του ΠΑΣΟΚ από το 2006 για αλλαγή
του θεσµικού πλαισίου περί πολιτικής επιστράτευσης. Είπε ότι
τότε το ΠΑΣΟΚ ήταν αντιπολίτευση και δεν µπορούσε να κάνει
τίποτα. Το 2003 που ήταν στην κυβέρνηση, ψήφισε έναν νόµο,
όµως, για την ενίσχυση της πολιτικής προστασίας ως προς τις
αρµοδιότητές της. Το 2010, µετά από µια πολύµηνη απεργία των
πλοίων, επιστρατεύσανε. Τα θυµίζω απλώς για τα Πρακτικά. Τί-
ποτα παραπάνω. 

Κυρίες και κύριοι, άκουσα πάλι µε προσοχή όλους τους συνα-
δέλφους οι οποίοι µίλησαν. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι είναι
πολύ άβολη η θέση για έναν Υπουργό, ο οποίος προέρχεται µά-
λιστα µέσα από το συνδικαλιστικό κίνηµα, να είναι σήµερα στο
Βήµα αυτό. Υπάρχει, όµως, ένα σηµείο το οποίο εσείς δεν το
γνωρίζετε πιθανόν, αλλά το γνωρίζουν πάρα πολύ καλά όλοι οι
εργαζόµενοι που είναι πάνω, µε όσους τουλάχιστον συναναστρέ-
φοµαι. Δεν είπα ότι είναι ανοιχτή η πόρτα µου για να έρθουν να
κουβεντιάσουµε, κύριε Στρατούλη. Αυτό ισχύει εδώ και έναν
χρόνο. Δεν την ανοίγω τώρα την πόρτα µου. Και γνωρίζουν πάρα
πολύ καλά και τις απόψεις µου και τις τοποθετήσεις µου και τις
επεµβάσεις τις οποίες κάνω.

Σας είπα πριν ότι αναµφισβήτητα νοµίζω ότι ήρθε η ώρα -και
αυτό ακριβώς εξετάζεται από την Κυβέρνηση- να τελειώνει αυτή
η ιστορία της επιστράτευσης. Παρ’ όλα αυτά, όµως, εσείς τι κά-
νετε; Όχι όλοι βέβαια. Συνεχίζετε µια ανεύθυνη στάση, που αν-
ταποκρίνεται και αντανακλά την Αριστερά, να υιοθετεί και να
υποκινεί άκριτα κάθε µορφής κινητοποίηση. Και δεν µιλάω για τα
θέµατα του µετρό, γιατί µπήκαν κι άλλα θέµατα τώρα, σηµερινά.
Ξεκαθαρίζω, βέβαια, ότι είµαι εναντίον σε κάθε µορφή βίας. Το
λέω για να το έχουµε στο µυαλό µας. 

Αυτή όλη η άκριτη ιστορία, η οποία ακολουθείται, στοίχισε µα-
κροπρόθεσµα πολύ ακριβά και στους ίδιους τους εργαζόµενους,
τους οποίους, υποτίθεται, ότι θέλετε να προστατεύσετε και στοί-
χισε σε µεγάλο βαθµό στην αποβιοµηχάνιση της χώρας. 

Επιτέλους, αγαπητοί συνάδελφοι, σταµατήστε αυτόν τον λαϊ-
κισµό, τη δηµαγωγία και την υποκριτική στάση, η οποία σφράγισε
τη Μεταπολίτευση και δεν είναι µια στάση ξεκάθαρη. Βλέπετε ότι
είναι τελείως διαφορετική η στάση του ΚΚΕ, το οποίο έχει µια
αξιοπρεπή και ξεκάθαρη στάση. Είναι άλλο, όµως, µια δηµαγω-
γική στάση ανθρώπων οι οποίοι ανήκουν στην Αριστερά, αλλά
προσπαθούν µε κάθε τρόπο να διαλύσουν την οικονοµία στη
χώρα. 

Εµείς θέλουµε να ανοίξουν εργοστάσια, να γίνουν επενδύσεις.
Ποιος υπερασπίζεται τη δηµοκρατία; Ποιος υπερασπίζεται τον
εργαζόµενο; Με αυτές τις θεωρίες που λέτε, του προηγούµενου
αιώνα, περί κεφαλαίου µαρξιστικού τύπου και περί πολέµου των
τάξεων; Πού στην Ευρώπη και πού στον κόσµο αντιµετωπίζουν
τα σύγχρονα προβλήµατα µε περασµένες και αποτυχηµένες
πρακτικές;

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, επενδύετε στη δαιµονοποίηση
της οικονοµικής ζωής. Επενδύετε στην εξαθλίωση του κόσµου
της εργασίας, αλλά ψαρεύετε σε θολά νερά, γιατί πιστεύετε ότι
για κάθε εργοστάσιο το οποίο θα κλείσει, για κάθε µικροµεσαία
επιχείρηση η οποία θα κλείσει εσείς θα αυξάνετε την εκλογική
σας πελατεία. Δεν γίνεται αυτό όµως. Αποδείχτηκε αυτό το διά-
στηµα µε την τακτική που ακολουθείτε ότι αυτό δεν γίνεται. Και
έχουµε καταστροφή της οικονοµικής ζωής της χώρας και δεν αυ-
ξάνεται η εκλογική σας πελατεία. Άρα, κάτι δεν πάει καλά. Κάτι
δεν στοχεύετε καλά. Επενδύετε πολιτικά σε µία ισχυρή σύγ-
κρουση. 

Εµείς πιστεύουµε σε µία άλλη Ελλάδα. Πιστεύουµε στην Ελ-
λάδα που δηµιουργεί, στην Ελλάδα που προοδεύει και που δου-
λεύει. Εµείς θα είµαστε πάντα απέναντι στη λογική την οποία
έχετε. 

Βέβαια, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι υπάρχουν
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πολλά θέµατα µε τις συγκοινωνίες. Υπάρχουν σε εξέλιξη πάρα
πολλές συζητήσεις. Υπάρχει σε συζήτηση το διασυγκοινωνιακό
έργο, το οποίο µαζί µε τους εργαζόµενους όλου του συγκοινω-
νιακού τοµέα προσπαθούµε να αναδείξουµε. Ήδη έχουµε κάνει
τα πρώτα βήµατα. Θα σας πω κάτι ενδεικτικά. Παραδείγµατος
χάριν, εκεί που σταµατά το µετρό θα ξεκινά το συγκοινωνιακό
έργο µε ένα λεωφορείο, για να µην ξεκινά το λεωφορείο από την
ίδια αφετηρία που ξεκινάει και το µετρό. Σε λίγο καιρό θα είµαστε
έτοιµοι να καταθέσουµε αυτές τις προτάσεις µας, γιατί είτε σας
αρέσει είτε όχι η Κυβέρνηση θα προχωρήσει µπροστά. Θα προ-
χωρήσει µπροστά µε διαφορές, µε διαφωνίες ίσως αλλά µε συµ-
πάθειες από τους εργαζόµενους. Όχι χαϊδεύοντας τους
εργαζόµενους, όχι αναδεικνύοντας ψεύτικες ελπίδες, αλλά κυ-
ρίως αυτό που µας ενδιαφέρει είναι τι έρχεται την επόµενη µέρα.
Γιατί και σε αυτό, είτε αρέσει σε κάποιους είτε όχι η Ελλάδα έχει
βγει από το τούνελ και θα αρχίσουν να φαίνονται στην πράξη
πλέον στον καθένα και στην καθεµία ξεχωριστά τα οφέλη τα
οποία θα έχουµε. Μαζί, λοιπόν, µε τους εργαζόµενους θα προ-
χωρήσουµε µπροστά για µια καινούργια Ελλάδα και κάτι διαφο-
ρετικό.

Κλείνω µε το εξής: Νοµίζω ότι είναι θέµα ηµερών να οριστικο-
ποιηθεί και να λήξει αυτή η εκκρεµότητα η οποία υπάρχει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. 
Ο κ. Μητρόπουλος έχει τον λόγο. 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχόµαστε να τα

υλοποιήσετε το συντοµότερο και να αρθεί η απαράδεκτη επι-
στράτευση. Σας θυµίζουµε ότι την ίδια περίοδο που επιστρατεύ-
τηκαν οι µαχητικοί και ηρωικοί συνδικαλιστές και οι εργαζόµενοι
του ΣΤΑΣΥ, είχαν επιστρατευθεί ναυτεργάτες, είχαν επιστρατευ-
θεί καθηγητές και δυο-τρεις άλλοι κλάδοι. 

Κάνετε µία επιλεκτική εφαρµογή ενός σκληρού και απαράδε-
κτου µέτρου. Και µην εγκαλείτε εµάς για λαϊκισµό. Έχετε δείξει
µέχρι τώρα µία αξιοπρεπή κοινοβουλευτική εµφάνιση. Σας ανα-
δείξαµε όλα τα νοµικά επιχειρήµατα. Σας είπαµε τι λέει το ευρω-
παϊκό δεδικασµένο. Σας λέµε τι λένε οι διεθνείς συµβάσεις που
έχει επικυρώσει η πατρίδα µας και τις έχει καταστήσει ισάξιο τυ-
πικού νόµου νοµοθέτηµα. Σας είπαµε για την 29 περί απαγόρευ-
σης της αναγκαστικής εργασίας, για την 105 και άλλες
συµβάσεις. 

Θα θέλαµε σήµερα, επειδή στην ιδιωτική σας και κοινοβουλευ-
τική σας ζωή σας διακρίνει και µία παρρησία, να πείτε σήµερα,
τώρα, τώρα, «τελειώσαµε µε την επιστράτευση». Δεν µπορεί να
τους καταργούµε τους µισθούς, να τους καταργούµε τις συλλο-
γικές συµβάσεις, να τους λέµε δεν θα πάρετε σύνταξη, να τους
λέµε «κύριοι, σας τα έχουµε καταργήσει όλα». Κάποιος είχε πει
ότι για έναν εργαζόµενο που είναι σε αυτήν την κατάσταση,
χωρίς δικαιώµατα, είναι σαν να βασανίζεις δούλο. Αυτό είναι το
µνηµονιακό πεδίο το οποίο τους έχετε πει και τους έχετε δώσει
να λειτουργούν, χωρίς δικαιώµατα. 

Σε είκοσι δύο ακριβώς µέρες απολύονται δωδεκάµισι χιλιάδες
εργαζόµενοι, που είναι σε διαθεσιµότητα. Θέλουµε να δηλώ-
σουµε τη συµπαράσταση όλης της Κοινοβουλευτικής µας Οµά-
δας –είναι και ο Γραµµατέας µας εδώ, όλοι το είπαν, και ο
Δηµήτρης ο Στρατούλης- στους αγώνες τους. 

Τι να κάνουν οι σχολικοί φύλακες; Τι να κάνουν οι δηµοτικοί
αστυνοµικοί; Τι να κάνουν οι εκπαιδευτικοί; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε  Πρόεδρε.
Τι να κάνουν οι καθαρίστριες που θα µείνουν χωρίς δουλειά,

θα µείνουν χωρίς επιδόµατα ανεργίας διότι έχουν ένα ιδιότυπο
εργασιακό καθεστώς µε ευθύνη διαχρονικά των κυβερνήσεων
και δεν θα πάρουν ποτέ σύνταξη, κύριε  Υπουργέ; Δεν θα πάρουν
ποτέ σύνταξη στα πενήντα δύο, στα πενήντα πέντε τους χρόνια.
Και η Κυβέρνηση τους αντιπροτείνει: Να στήσετε εργολαβικές
εταιρείες για να πιάσετε δουλειά.

Υπ’ αυτήν την έννοια δηλώνουµε ότι έπρεπε η Κυβέρνηση,
εσείς, να πείτε τώρα: Κύριοι, τελειώσαµε την επιστράτευση
αυτών των περήφανων ανθρώπων, οι οποίοι µόνοι τους είναι µε
την επιστράτευση. 

Συµπαριστάµεθα στους αγώνες, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαστε
στο πλευρό των εργαζοµένων, κυρίως αυτών που σε είκοσι δύο
µέρες είναι υποχρεωµένοι, λόγω µιας σκληρής µνηµονιακής δέ-
σµευσης της Κυβέρνησης και διαχρονικά των κυβερνήσεων του
µνηµονίου, να µπουν στην ανεργία, στην ανέχεια και στη φτώ-
χεια. 

Έκανε δήλωση σήµερα η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα ότι δεν
θα επιτρέψει τις διαθεσιµότητες, δεν θα επιτρέψει τις απολύσεις
και θα είναι στο πλευρό όλων αυτών των κοινωνικών κατηγοριών
που πλήττονται. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστώ κι εγώ.
Συγκρατούµε, νοµίζω, όλοι τη δέσµευση του κυρίου Υπουργού

ότι σε σύντοµο χρόνο θα διευθετηθεί το θέµα το οποίο ετέθη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και έξι
εκπαιδευτικοί - συνοδοί τους από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Καρ-
δίτσας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης
καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµου: 

α) του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πο-
λίτη: «Αναδιοργάνωση της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Πυροσβε-
στικού Σώµατος και της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας, αναβάθµιση Υπηρεσιών του Υπουργείου Δηµόσιας
Τάξης και Προστασίας του Πολίτη και ρύθµιση λοιπών θεµάτων
αρµοδιότητας Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του
Πολίτη».

β) του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης «Διοικητικές απλουστεύσεις - Καταργή-
σεις, συγχωνεύσεις νοµικών προσώπων και υπηρεσιών του
Δηµόσιου Τοµέα – Τροποποίηση διατάξεων π.δ. 318/1992 (Α’
161) και λοιπές ρυθµίσεις».

Προφανώς, θα έρθουν την επόµενη εβδοµάδα προς συζήτηση. 
Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας

Τάξης  και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Κώδικας Μετανάστευσης
και Κοινωνικής Ένταξης».

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 13.57’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Τρίτη 4 Μαρτίου 2014 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί. 

7960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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